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Yhtiön tiedotustoiminta on juuri päättymäisillään olevan vuoden 
aikana ollut monella eri tavalla huomion kohteena: on käyty kes-
kustelua sisäisen tiedottamisen tehostamisesta, on kokeiltu ja otettu 
käyttöön uusia tiedotusmenetelmiä ja on luotu suunnitelmia tulevaa 
vuotta varten. Merkittävää on, että henkilöstölehtien neuvottelu-
kunnan toiminta on vähitellen saanut vakiintuneet muodot ja että 
eri henkilöstöryhmien edustajat ovat aktiivisesti olleet mukana ke-
hittämässä yhtiömme lehtien sisältöä ja linjaa. Neuvottelukunnan 
yhteisenä mielipiteenä on ollut, että nykyinen järjestelmä, jonka 
mukaan Kymiyhtymä on artikkeli- ja mielipidelehti ja Tiedotuslehti 
nimensä mukaisesti uutislehti, pidetään ennallaan. Myös tiedotta-
misen nopeuteen on neuvottelukunnan paikallisosastoissa kiinni-
tetty varsin paljon huomiota. Nykyinen ilmestymistiheys ei tunnu 
riittävän suurelta, vaan toivottaisiin lehtien ilmestymiskertojen li-
säämistä. Metalliryhmän tehtailla on asia ratkaistu siten, että Kark-
kilassa, Heinolassa ja Salossa ilmestyy Tiedotuslehden lisäksi eri-
tyinen tehdaslehti, joka käsittelee vain yhden tuotantoyksikön 
asioita. Yhtiön muilla tuotantolaitoksilla ei tähän järjestelmään ole 
vielä ollut mahdollista siirtyä, mutta erilaisia vaihtoehtoja tullaan 
neuvottelukunnan piirissä ensi vuoden aikana tarkasti punnitse-
maan. 

Kokonaan uutena tiedotustoiminnan keinona on otettu vuoden 
alussa käyttöön audiovisuaalinen palvelu, jonka pyrkimyksenä on 
lyhytelokuvien, diasarjojen, äänitteiden sekä erilaisten muiden ku-
vallisten ja sanallisten tiedotusmenetelmien avulla välittää tietoa 
yhtiön toiminnasta. Erityisen suosiollisen vastaanoton ovat saaneet 
yhtiön tuottamat lyhytelokuvat, joiden päivittäinen käyttö sekä sisäi-
sessä että ulkoisessa tiedotustoiminnassa on vakiintunut vuoden 
aikana yllättävän nopeasti. Pyrkimyksenä on kehittää tätä toimin-
taa edelleenkin. Parhaillaan on tiedotusosastolla työn alla kaksi 
uutta elokuvaa, jotka tulevat hyvin täydentämään jo nyt käytettä-
vissä olevaa valikoimaa. Ahkerimmin käytettyjä ovat vuoden aikana 
olleet yhtiön puunjalostusteollisuutta esittelevä tiedotusfilmi 'Puu 
Kymin paperina maailmalle' sekä yhtiön satavuotisjuhlallisuuksista 
kuvattu reportaasifilmi 'Satavuotiasta juhlittiin'. Runsaasti mielen-
kiintoa ovat saaneet osakseen myös Verlan tehdasmuseoon liit-
tyvä dokumenttielokuva 'Näin tehtiin Verlassa käsipahvia' sekä 
viimeisin työturvallisuusaiheinen opetusfilmi 'Pelastusliivit'. 

Ulkoisen tiedotustoiminnan uutena muotona otettiin käyttöön 
suppea välitoimintakatsaus vuoden kahdeksalta ensimmäiseltä 
kuukaudella. Katsaus jaettiin koko henkilökunnalle, osakkeenomis-
tajille sekä julkiselle sanalle. Myönteisestä vastaanotosta päätellen 
tämän kaltaiseen taloudellisten asioiden selvittelyyn on tarvetta 
myös jatkossa, joten on luonnollista, että katsauksen julkaisemisen 
lisäksi pyritään kehittämään myös muita ilmaisumuotoja. 

Vuoden aikana on tiedotustoiminnan alueella tapahtunut lisäksi 
huomattavia henkilömuutoksia: hallintojohtaja L. Räihän siirtyessä 
eläkkeelle on yhtiön tiedotusvastuu siirtynyt apulaishallintojohtaja 
Olof Hernbergille ja yhtiön pitkäaikainen tiedotuspäälikkö sekä hen-
kilöstölehtien vastaava toimittaja opetusneuvos Veikko Talvi on 
ryhtynyt yhtiön hallituksen toimeksiannosta kirjoittamaan päätoi-
misesti Kymin Osakeyhtiön sosiaalihistoriaa. Johtaja Räihän näke-
myksiä mm. tiedottamisesta on luettavissa tässä numerossa jul-
kaistussa haastattelussa ja opetusneuvos Talvi tulee kertomaan 
yhtiön tiedotustoiminnan kehityksestä tarkemmin lehtemme helmi-
kuun numerossa. 
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Kolme vuotta käyntiinlähdöstä: 

Suomen suurin arkkisali ja 
yhtiön uusin hienopaperikone 
lunastaneet asetetut odotukset 

EERO MARTTINEN 

— Kaikki on sujunut suunnitelmien mukaan eikä mitään erityis-
ongelmia ole ilmaantunut. 

Näin luonnehti Kymin paperitehtaan tehdaspäällikkö, dipl.ins. 
Lennart G r ä s b e c k Kuusanniemessä sijaitsevien yhtiön uusim-
man hienopaperikoneen PK 7:n ja Euroopan suurimpiin lukeutuvan 
arkkisalin viime aikaista tuotantoa ja toimintaa. 

Tämän vuoden lopulla tulee kuluneeksi tasan kolme vuotta siitä 
kun Kuusanniemeen sijoitetuilla PK 7:Ilä ja arkkisalissa päästiin 
aloittamaan teollinen tuotanto. Alkuvaikeuksien jälkeen tuotanto 
on lähtenyt pyörimään sellaista vauhtia, että optimistisimmatkin 
tuotantotavoitteet ollaan ylittämässä sekä PK 7:n että arkkisalin 
osalta. 

PK 7:n tuotantokapasiteetiksi on 
mitoitettu paperilaaduista riippuen 
45 000-50 000 tonnia vuodessa. Tä-
nä vuonna PK 7:n arvioidaan tuo-
tannossaan kuitenkin ylittävän 
57 000 tonnin rajan. Arkkisali mi-
toitettiin alunperin 50 000 tonnin 
vuosituotantoa varten. Tänä vuonna 
arkkisalin tuotannon ennakoidaan 
päätyvän 64 000 tonniin. 

Arkkisalissa ja PK 7:11ä työsken-
telee kaikkiaan noin 350 työntekijää. 
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He pitävät työolosuhteitaan näissä 

oloissa parhaana mahdollisena. Työ-

olosuhteiden miellyttävyyteen vaikut-

taa omalta tärkeältä osaltaan myös 

arkkisalin ja PK, 7:n konehallin te-

hokas ilmastointijärjestelmä, jonka 

ansiosta lämpötila pysyy vakiona 

sekä helteellä että pakkasella. Työ-

 

PK 7 on tuotannollisesti suurin Kymin 
paperitehtaan koneista. 

suhteet sekä arkkisalissa että PK 
7:11ä tuntuvat pysyviltä ja näyttä-
vät työnjohtajien käsityksen mu-
kaan muodostuvan pitkäaikaisiksi. 

Kaikki PK 7:n ja arkkisalin tuo-
tantoa kuvaavat käyrät ovat tällä 
hetkellä nousussa. Ainoastaan hylky-
prosentteja kuvaava käyrä on las-
kussa. 

Niinpä tehdaspäällikkö Gräsbeck 
sanookin: 

— On täysi syy todeta, että PK 7 
ja arkkisali ovat reilusti lunastaneet 
ne odotukset ja toiveet, mitkä niihin 
aikoinaan asetettiin. 

Arkkisalissa nyt 
8 leikkuria käytössä 

Päätös PK 7:n hankkimisesta ja 
uuden arkkisalin rakentamisesta teh-
tiin kesäkuun lopulla vuonna 1969. 
Kun tilanpuutteen vuoksi ei ollut  

mahdollisuutta sijoittaa uutta konet-
ta vanhan Kymin paperitehtaan yh-
teyteen, päätettiin rakentaa koko-
naan uusi 270 000 m3:n tehdasosas-
to Kuusanniemen selluloosatehtaan 
alueelle. Tehdasosastosta tuli valmis-

tuttuaan lähes puolen kilometrin pi-

tuinen rakennusjono, joka kiinteästi 

liittyy Kuusanniemen tehdaskokonai-
suuteen. 105 000 kuutiometrin suu-
ruisen paperikonehallin ja 95 000 
kuutiometrin suuruisen arkkisalin li-
säksi tehdasosaston yhteyteen raken-
nettiin paperivarasto ja PK 7:n mas-
sa- ja kemikaaliosasto. 

Uuden arkkisalin rakentaminen 
PK 7:n yhteyteen johtui lähinnä sii-
tä, että Kymin paperitehtaan vii-

dessä salissa sijainneet jälkikäsittely-

koneet, työskentelyolot ja -tilat oli-

vat käyneet epätarkoituksenmukai-

siksi. Vanhojen paperisalien ilman 

suhteellinen kosteus oli riittämätön, 
mikä aiheutti paperin käpristymisen 
käsittelyn aikana. Vanhoihin tiloihin 

ei olisi pystytty kohtuullisin kustan-
nuksin asentamaan ajanmukaista 

mastointilaitteistoa, mikä oli välttä-

mätön ostajien paperille asettamien 

korkeiden laatuvaatimusten täyttä-

miseksi. Myöskään vanhojen leikku-

reiden leikkausjälki ei ollut riittävän  

tasaista ja niiden nopeus oli vaati-
maton. 

Aluksi uuteen arkkisaliin hankit-
tiin neljä leikkuria, joista kolme oli 
saksalaisvalmisteista tuotantoleikku-
ria ja yksi englantilaisvalmisteinen 
tarkkuusleikkuri. Vuosien myötä 
leikkureita on hankittu lisää ja tällä 
hetkellä arkkisalissa on kahdeksan 
leikkuria käytössä. 

Vuonna 1971 arkkisaliin siirrettiin 

vanhalta puolelta kääreleikkuri. Tä-

nä vuonna on saliin siirretty kaksi 

leikkuria. Keväällä siirrettiin pääl-

lystyslaitokselta arkkisaliin A 4-ark-

keja leikkaava Lennox-leikkuri ja 

Self Copy-laitokselta yksi isoja ark-

keja leikkaava tarkkuusleikkuri. 
Tuotantopäällikkö Boris Sundholmin 

mukaan salissa olisi ehkä tilaa vielä 

yhdelle leikkurille ja korkeintaan 

kahdelle, mutta mitään päätöksiä 

uusista leikkurihankinnoista ei ole 

tehty. Arkkisalin uusin tulokas on 

saksalaisvalmisteinen tarkkuusleikku-

ri, joka päässee täyteen tuotantoon 

vielä joulukuun aikana. 

Koivusullaatista ja kuusisulfiitista 
hienopapereita 

Kuusanniemen paperitehdasosaston 

ulkonaisesti näyttävin rakennus on 

pitkänomainen PK 7:n konehalli, 

jonka sisäpuolelle sijoittuu Oy Wärt-

silä Ab:n toimittama nykyaikainen 

hienopaperikone PK 7 kiillotuska-

lantereineen, pituusleikkureineen, uu-

destaanrullauskoneineen ja pakkaus-

linjoineen. 
PK 7 lähti käyntiin 22. joulukuu-

ta 1970. Vuoden 1970 aikana PK 7 

ehti vielä tuottaa 43 tonnia paperia. 

Vuonna 1971 PK 7:n tuotanto oli 

29 000 tonnia. Vuonna 1972 tuotan-

to oli 50 000 tonnia ja tälle vuodelle 

arvioidaan tuotannossa päästävän 

noin 57 000 tonniin. PK 7:n tuotan-

nosta on pääosa puuvapaita paino-

ja kirjoituspapereita sekä toimisto-

papereita. 

PK 7:n raaka-aineet ovat koivu-

sulfaatti ja kuusisulfiitti. Raaka-ai-

 

 

Kymin paperi-
tehtaan tehdas-
päällikkö, dipl.ins. 
Lennart Gräsbeck 
on syystä tyyty-
väinen: —PK 7 
ja arkkisali ovat 
lunastaneet nii-
hin asetetut 
odotukset. 

3 

He pitävät työolosuhteitaan näissä 
oloissa parhaana mahdollisena. Työ- 
olosuhteiden miellyttävyyteen vaikut- 
taa omalta tärkeältä osaltaan myös 
arkkisalin ja PK,7:n konehallin te— 
hokas 
ansiosta lämpötila pysyy vakiona 
sekä helteellä että pakkasella. Työ- 

ilmastointijärjestelmä, jonka 

PK 7 on tuotannollisesti suurin Kymin 
paperitehtaan koneista. 

suhteet sekä arkkisalissa että PK 
7:llä tuntuvat pysyviltä ja näyttä— 
vät työnjohtajien käsityksen mu- 
kaan muodostuvan pitkäaikaisiksi. 

Kaikki PK 7:n ja arkkisalin tuo- 
tantoa kuvaavat käyrät ovat tällä 
hetkellä nousussa. Ainoastaan hylky- 
prosentteja kuvaava käyrä on las- 
kussa. 

Niinpä tehdaspäällikkö Gräsbeck 
sanookin: 
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Arkkisalissa nyt 
8 leikkuria käytössä 

Päätös PK 7:n hankkimisesta ja 
uuden arkkisalin rakentamisesta teh- 
tiin kesäkuun lopulla vuonna 1969. 
Kun tilanpuutteen vuoksi ei ollut 
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tuttuaan lähes puolen kilometrin pi- 
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Kymin paperi- 
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Lennart Gräsbeck 
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Vuonna 1971 arkkisaliin siirrettiin 
vanhalta puolelta kääreleikkuri. Tä— 

Vuosien myötä 
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uusista leikkurihankinnoista ei ole 
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saksalaisvalmisteinen tarkkuusleikku- 
ri, joka päässee täyteen tuotantoon 
vielä joulukuun aikana. 

Koivusulfaatisla ia kuuslsulflltlsta 
hienopapweila 

Kuusanniemen paperitehdasosaston 
ulkonaisesti näyttävin rakennus on 
pitkänomainen PK 7:n ko-nehalli, 
jonka sisäpuolelle sijoittuu Oy Wärt- 

silä Ab:n toimittama nykyaikainen 
hienopaperikone PK 7 kiillotuska- 
lantereineen, pituusleikkur—eineen, uu- 
destaanrullauskoneineen ja pakkaus- 
linjoineen. 

PK 7 lähti käyntiin 22. joulukuu- 
ta 1970. Vuoden 1970 aikana PK 7 
ehti vielä tuottaa 43 tonnia paperia. 
Vuonna 1971 PK 7:n tuotanto oli 
29000 tonnia. Vuonna 1972 tuotan- 
to oli 50 000 tonnia ja tälle vuodelle 
arvioidaan tuotannossa päästävän 
noin 57 000 tonniin. PK 7:n tuotan- 
nosta on pääosa puuvapaita paino- 
ja kirjoituspapereita sekä toimisto- 
papereita. 

PK 7:n raaka-aineet ovat koivu- 
sulfaatti ja kuusisulfiitti. Raaka—ai- 



neista noin 60 prosenttia on koivu-
sulfaattia, joka pumpataan koneelle 

Kuusanniemen sulfaattisellutehtaalta. 
Loppu osa on kuusisulfiittia, joka 
vielä tällä hetkellä, tuodaan koneelle 
paaleina Kymintehtaalta. Ensi vuo-
den alusta myös kuusisulfiitti pum-
pataan PK 7:lle. 

PK 7 on tuotannollisesti suurin 
Kymintehtaan paperikoneista. Par-
haimpina vuorokausina koneella on 
pystytty ajamaan jopa yli 300 ton-
nia (brutto), mutta keskimääräinen 
nettotuotanto vuorokaudessa on 

viime kuukausina pyörinyt 170 ton-
nin vaiheilla. PK 7:n tuotannosta 
menee vientiin noin 75 prosenttia. 
Noin 35 prosenttia tuotannosta ja-
lostetaan edelleen arkkisalissa ar-
keiksi. 

"Vuosi 1974 pääosin 
kuluvan vuoden kaltainen" 

— Kun PK 7:lle alettiin etsiä 
käyttöhenkilökuntaa, oli tarkoituk-
sena valita tehtäviinsä mahdollisim-
man sopivia henkilöitä. Valtaenem-
mistö otettiin palvelukseen yhtiön 
muilta koneilta. Pääperiaatteena pi-
dettiin sitä, että henkilökunnan on  

oltava nuorta ja kehityskelpoista 
väkeä, koska heidän on pystyttävä 

omaksumaan PK 7:n uusi tekniikka. 
Väki on vaihtunut PK 7:llä hyvin 
vähän ja tämä mielestäni todistaa 

sen, että valinnassa on onnistuttu, 
sanoi PK 7:n ja arkkisalin tuotan-
topäällikkönä alusta alkaen toiminut, 
dipl.ins. Boris Sundholm. 

Tuotantopäällikkö Sundholmin mu-
kaan PK 7 alkaa tuotannossaan nyt 

olla jo aivan huipulla: 
— Nykyiseen tuotantokapasiteetin 

ylittävään tuotantoon on päästy lä-

 

hinnä sopivia neliömetripainoisia pa-
pereita ajamalla. Tuskin on enää 
mahdollista paljonkaan nostaa tuo-
tantoa tämän vuotisesta määrästä, 
tuotantopäällikkö Sundholm arve-
lee ja lisää, että hänen nähdäkseen 
ensi vuosi tulee olemaan sekä PK 7:n 
että arkkisalin osalta suurin piirtein 
kuluvan vuoden kaltainen. 

— Mitään suurempia muutoksia 
ei ole nyt odotettavissa. 

Ylimestari: 

"On valoa ja ilmaa" 

PK 7:llä on kaikkiaan lähes 100 

Koneviilari Veikko Lestberg: — Eipä 
ole tähän mennessä ollut juuri yhtään 
samanlaista työpäivää. 

työntekijää, seitsemän työnjohtajaa 
ja ylimestari. 

PK 7:n ylimestarina toimii Rauni 
Henttonen, joka on tullut paperi-
alalle jo vuonna 1949 ja työskennel-
lyt työnjohtotehtävissä vuodesta 
1959 alkaen. Ylimestari Henttosen 
mukaan koneella tarvitaan yhtä vuo-
roa kohti keskimäärin 12 työnteki-
jää: 

— Työolosuhteet ovat täällä kaik-
kien mielestä miellyttävät. Konehal-
lissa on valoa ja ilmaa. Melu nyt on 
ainoa haittatekijä, jota ei ole pys-
tytty eliminoimaan pois. Näyttää 
olevan sääntönä, että jos PK 7:Itä 
joku lähtee pois, niin hänelle on au-
ennut tilaisuus siirtyä päivätöihin, 
ylimestari Henttonen sanoo. PK 7:n 
työntekijät ovat nuoria ja aktiiVisia 
ja he ovat oppineet hyvin hallitse-
maan omat tehtävänsä. 

Koneenhoitaja tuntee 
PK 7:n niksit 

PK 7:llä on viisi koneenhoitajaa. 
Yksi näistä viidestä on koneenhoi-

taja Pentti Toijonen, 49, joka on 

iältään PK 7:n nestoreita. Koneen-
hoitaja Toijonen on tullut yhtiön 
palvelukseen vuonna 1941. Hän on 
työskennellyt silinterimiehenä ja Ky-
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näistä viidestä on koneenhoi- 

Toijonen, 49, joka on 
7:n nestoreita. Koneen— 

palvelukseen vuonna 1941. Hän on 
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min paperitehtaalla reservissä vara-
koneenhoitajana, joka merkitsi sitä, 
että hän joutui työskentelemään ko-
neenhoitajien sijaisena kaikilla Ky-
mintehtaan paperikoneilla: 

— PK 7 on uusi ja moderni, mut-
ta suhteellisen pian sen niksit oppi 
tuntemaan, koneenhoitaja Toijonen 
sanoi. Työolosuhteita Toijonen kuva-
si niin ihanteellisiksi kuin ne nyt pa-
perintekijällä yleensä voivat olla. 

PK 7:n ja arkkisalin tuotantopäällikkö, 
dipl.ins. Boris Sundholm. 

Koneviilarilla kiireitä 
kun paperikone seisoo 

Koneviilari Veikko Lestberg, 44, 
kuuluu siihen työntekijäryhmään, 
jolla on kiireisintä aikaa silloin kun 
paperikone seisoo. Hän on eräs tär-
keä tekijä PK 7:n ja arkkisalin yh-
teisessä huoltoryhmässä: 

— Koneviilarin työ käsittää telo-
jen huoltoa ja valmistelutöitä seisok-
kia varten. Koneen pyöriessä nor-
maalisti, koostuvat työt lisäksi eri-
laisista tarkistustehtävistä, Lestberg 
sanoo ja luonnehtii ammattiaan vaih-  

televaksi: 
— Kun aamulla menee töihin, ei 

koskaan tiedä millainen päivästä tu-
lee. Eipä ole ollut juuri yhtään sa-
manlaista päivää tähän mennessä. 

Koneviilari Lestberg on siirtynyt 
nykyiseen tehtäväänsä Voikkaalta, 

jossa hän työskenteli PK 18:11a. Yh-

tiön palveluksessa Lestberg on ollut 

jo 25 vuotta. 

Koneenhoitaja Pentti Toijonen 
tarkastelee PK 7:n massarataa ja 

muoviviiraa, joka oli kuvauspäivänä 
ollut käytössä jo 72 vuorokautta. 

  

PK 7:n ylimestari Rauni Henttonen: —
PK 7:n paperimiehet ovat hyvin oppi-
neet hallitsemaan tehtävänsä. 

Oikealla silinterimies Sulo Jäppinen. 

Silinterimies valvoo laatua 

— Kärsivällisyyttä ja rauhallisuut-
ta vaatii silinterimiehen ammatti. 
Silinterimiehen tehtäviin kuuluu laa-
dunvalvonta ja -tarkkailu koneen 
puristinosalta pituusleikkurille saak-
ka. Näin kuvasi omaa tehtäväkent-
täänsä PK 7:n silinterimies Sulo 
Jäppinen, 30, joka on ehtinyt työs-
kennellä paperikoneilla jo toistakym-
mentä vuotta. Jäppinen tuli alalle 
vuonna 1959 aluksi prässipojaksi. 
Työskenneltyään PK 6:11a rullamie-
henä, hän on ollut nykyisessä tehtä-
vässään siitä lähtien kun PK 7 pyö-
rähti ensimmäiset kierrokset. 
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Arkkisali on Euroopan suurimpia 

kisalin tuotannon yltävän 64 000 
tonniin ja ensi vuonna tähdätään 
85 000 tonniin. 

Kahdeksan käytössä olevan leik-
kurin lisäksi arkkisalin toiminta kes-
kittyy puhtaaksileikkureille ja nyky-

 

Kymin paperitehtaan arkkisali 
Kuusanniemessä sijaitsee välittömäs-
ti PK 7:n jatkeena. Tämä arkki-
sali on tuotannoltaan ylivoimaisesti 
Suomen suurin ja kuuluu myös 
Euroopan suurimpiin. Tuotannon jär-
keistäminen, leikkureiden lisääminen 
ja työn rationalisointi ovat aiheut-
taneet sen, että tuotantoa on voitu 
entisestään lisätä. Tällä hetkellä jo 
yli puolet Kymintehtaan paperiko-
neiden tuotannosta käsitellään ark-
kisalissa. 

Kun vanhassa arkkisalissa tuotan-
to parhaimmillaan kohosi hädintus-
kin 30 000 tonniin, päästiin arkkien 
tuotannossa vuonna 1972 uudessa sa-
lissa jo 54 000 tonnin vuosituotan-
toon. Tänä vuonna arvioidaan ark-

 

Arkkisalin käyttö-
insinööri Rainer 

Sundström näyttää 
kuinka salin 
tuotanto on 

noussut. 

Arkkisalin tuotteet 
pakataan paaleiksi 
ja palleteiksi 
kahdella pakkaus-

 

linjalla. Palletti-

 

pakkaus valtaa 
alaa yhä 
enemmän. 

 

aikaisille pakkaus- sekä käärintälin-
joille. 

 

Perinteinen arkkien lajittelu 
vähentynyt ratkaisevasti 

Arkkisalissa on kaikkiaan 251 
työntekijaa, joista naisia on 167 ja 
miehiä 84. Lisäksi arkkisalissa on 
neljä 3-vuorotyössä olevaa vuoro-
mestaria, kolme 2-vuorotyössä toimi-
vaa mestaria ja ylimestari. 

Aiemmin arkkisalin näkyvimmän 
työntekijäryhmän muodostiat lajit-
telijat, joiden tehtävä on lajitella 
leikkurista tulleet vialliset arkit 
erilleen kelvollisista. 

Uusien tarkkojen arkkileikkurei-
den ansiosta lajittelun osuus on vä-
hentynyt viime vuosina huomatta-
vasti. Niinpä tällä hetkellä arkkisa-
lissa on enää vain 21 lajittelijaa, 
kun heitä aiemmin oli jopa 60. 

— Varsinainen paperin lajittelu 
pyritään suorittamaan nyt jo rulla-
vaiheessa, jolloin vialliset rullat syö-
tetään suoraan pulpperiin eikä lei-
kata arkeiksi. Toiseksi uudet leikku-
rit ovat entistä tarkempia ja niitä 
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vasti. Niinpä tällä hetkellä arkkisa- 
lissa on enää vain 21 lajittelijaa, 
kun heitä aiemmin oli jopa 60. 

— Varsinainen paperin lajittelu 
pyritään suorittamaan nyt jo rulla— 
vaiheessa, jolloin vialliset rullat syö- 
tetään suo-raan pulpperiin eikä lei- 
kata arkeiksi. Toiseksi uudet leikku- 
rit o'vat entistä tarkempia ja niitä 



on pyritty muuttamaan tarkemmik-
si. Tämä kaikki tietenkin pienentää 
mahdollisuuksia, että arkeista tulisi 
viallisia. Näillä keinoin on lajitte-
lua voitu vähentää ja tulokset ovat 
olleet innostavia, sanoo arkkisalin 
käyttöinsinööri Rainer Sundström. 
Lajittelu on todettu niin kalliiksi 
toimenpiteeksi, että sen osuus pyri-

tään minimoimaan. 
Kun lajittelun määrää pari vuot-

ta sitten ratkaisevasti vähennettiin, 
jouduttiin samassa yhteydessä myös 
lajittelijoita siirtämään arkkisalissa 
toisiin tehtäviin. 

Valituksia arkeista 
3-4 kertaa kuukaudessa 

Lokakuussa arkkisalissa käsitellys-
tä paperista tuli puolet päällystys-
laitokselta, noin runsaat 30 prosent-
tia PK 7:ltä ja loput Kymin pape-
ritehtaan muilta koneilta. Käyttöin-

 

sinööri Sundströmin mukaan suurin 
piirtein samalla tavalla jakaantuu 
myös koko vuoden tuotanto. 

Arkkisalin tuotteista menee noin 
70 prosenttia ulkomaille. Suurimpia 
vientimaita ovat Englanti, Länsi-
Saksa, Neuvostoliitto ja Etelä-Ame-
rikka. 

Ja toisinaan tuotteista tulee vali-
tuksia: 

Perinteisen lajittelun osuus on 
vähentynyt, sillä nyt lajittelu tehdään 

jo rullavaiheessa: vialliset rullat 
syötetään suoraan pulpperiin.Kuvassa 

isoja arkkeja leikkaavia leikkureita. 

Leikkuukoneen-
hoitaja Teuvo 
Linden on ollut 
arkkeja tekemässä 
jo vuodesta 1938 
lähtien. Hän 
tuntee sekä 
uudet että vanhat 
leikkurit. 

— Valituksia tulee keskimäärin 3 
—4 kappaletta kuukaudessa. Yleisin 
valituksen syy on väärä arkkikoko 
tai erilaiset liitoskohdat, jotka ovat 
aiheuttaneet ostajalle vaikeuksia. 
Väärään arkkikokoon saattaa olla 
syynä jokin väärinkäsitys. Luonnolli-
sesti- valitukset tutkitaan ja jos syy 
on meidän, me korvaamme sen os-
tajalle. 

Arkkisalin työntekijöistä noin 90 
prosenttia tekee työtään urakkapal-
kalla: 

— Tämä on senlaatuista työtä, et-
tä tämän tekeminen ei onnistu par-
haalla mahdollisella tavalla ellei ole 
palkan muodossa tapahtuvaa kiiho-
ketta, sanoo insinööri Sundström. 

"Vanhat leikkurit tuntuvat 
kivikauden aikaisilta koneilla" 

Urakkapalkalla tekee työtään 
myös leikkuukoneenhoitaja Teuvo 
Linden, 61, joka on ollut arkkeja 
tekemässä jo vuodesta 1938 lähtien. 
Linden tuli paperialalle kuitenkin jo 
kymmenen vuotta aikaisemmin, sillä 
vuonna 1928 alkoi hänen paperi-
työntekijän uransa prässipojan teh-
tävistä. Lindenin nykyinen työväli-
ne on Strecker-Bruderhaus-arkkileik-
kuri, joka leikkaa yhden tunnin ai-
kana keskimäärin 6 000 metriä pa-
peria ja yhden vuoron aikana 48 
kilometriä. Leikkurilla voidaan lei-
kata samanaikaisesti jopa 8 rullaa. 

Kahta tällaista isoja arkkeja leik-
kaavaa konetta hoitaa 6-jäseninen 
työryhmä, johon kuuluu 2 leikkuu-
koneenhoitajaa, 2 konemiestä ja las-
tintekijä sekä laaduntarkkailija. 

Koneenhoitaja Linden sanoi, että 
kun vertaa nykyisiä leikkureita en-
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tävistä. Lindenin nykyinen työväli- 
ne on Strecker-Bruderhaus—arkkileik— 
kuri, joka leikkaa yhden tunnin ai- 
kana keskimäärin 6000 metriä pa— 
peria ja yhden vuoron aikana 48 
kilometriä. Leikkurilla voidaan lei- 
kata samanaikaisesti jopa 8 rullaa. 

Kahta tällaista isoja arkkeja leik— 
kaavaa konetta hoitaa 6—jäseninen 
työryhmä, johon kuuluu 2 leikkuu- 
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tintekijä sekä laaduntarkkailija. 

Koneenho—itaja Linden sanoi, että 
kun vertaa nykyisiä leikkureita en- 



tisiin, tuntuvat vanhat leikkurit ki-
vikauden aikaisilta koneilta: 

— Entisaikaan oli sellaisiakin leik-
kureita, jotka leikkasivat vain yhden 
arkin kerrallaan. Ja vauhti oli tie-
tenkin paljon verkkaisempaa. 

Linden sanoo, että fyysisesti täl-
laisen uuden leikkurin hoitaminen 
on kevyempää: 

— Tilanteet ja ratkaisumallit 
ovat tietenkin näissä uusissa koneis-
sa toiset kuin vanhoissa, mutta onpa 
nuo oppinut tuntemaan. Työskente-
ly kokonaisuutena tuntuu mielek-
käämmältä, kun näkee työstään pal-
jon enemmän tuloksia kuin aiemmin. 

Lajittelu vaatii tarkkuutta 

Arkkisalin lajitteluosastolla teke-
vät lajittelijat työtään kahdessa vuo-
rossa. Lajittelija ehtii lajitella yhden 
työvuoronsa aikana noin tonnin ver-
ran paperia. 

Neiti Pirkko Kankare on lajitel-
lut paperia myös vanhassa arkkisa-  

lissa. Hän on toiminut lajittelijana 
seitsemän vuotta: 

— Lajittelijalta vaaditaan työs-
sään ennen muuta tarkkuutta. Ei voi 
kieltää etteikö työ olisi hieman yksi-
toikkoista, sanoo Pirkko Kankare. 

— Kun tulin alalle, sain tehtävää-

 

Konttoripapereiden 
tuotannon suun-

nittelu ja valvonta 
sekä pakkaus-
koneen ohjel-

mointi kuuluvat 
arkkisalin kustan-

nusten valvojan, 
A 4-teknikko 

Kauko Hassisen 
tehtäviin. 

Arkkisalin ylimestari Aamo Teittinen 
seuraa A 4-arkkien käärintälinjalla 
rouva Seija Jantusen ja neiti Pirkko 
Penttilän työskentelyä. 
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TIETOISKUJA PK 7:stä JA ARKKISALISTA: 

PK 7 käynnistyi 22. joulukuuta vuonna 1970. 

PK 7: n tuotantokapasiteetiksi mitoitettiin noin 45 000-50 000 ton-

nia vuodessa. 

Vuonna 1971 PK 7:n tuotanto oli 29 000 tonnia ja viime vuonna jo 

50 000 tonnia. Tänä vuonna PK 7 ylittää tuotannossaan 57 000 tonnin 

rajan. 

PK 7:n tuotannosta on pääosa puuvapaata paino- ja kirjoituspaperia 

sekä erilaista toimistopaperia. PK 7 käyttää raaka-aineinaan koivusul-

faattia ja kuusisuifiittia. 

PK 7:1Iä on kaikkiaan lähes 100 työntekijää. 

Samanaikaisesti PK 7:n kanssa alkoi myös uudessa arkkisalissa 

teollinen tuotanto. 

Kymin paperitehtaan arkkisali mitoitettiin 50 000 tonnin vuosituotan-

toa varten. Tänä vuonna arkkisalin tuotannon ennakoidaan päätyvän 

64 000 tonniin ja ensi vuonna tavoitteena on 85 000 tonnia. Leikkurei-

den lisääminen, tuotannon järkeistäminen ja työn rationalisointi ovat 

aiheuttaneet kokonaistuotannon huomattavan nousun. 

Nyt jo yli puolet Kymintehtaan paperikoneiden tuotannosta käsitel-

lään arkkisalissa. 

Tällä hetkellä arkkisalissa on käytössä kahdeksan leikkuria. Tuotan-

 

noltaan tämä arkkisali on ylivoimaisesti Suomen suurin ja kuuluu myös 

Euroopan suurimpiin. 

Arkkisalissa on 251 työntekijää, joista naisia 167 ja miehiä 84. 
 

  

ni noin 3 kuukauden pituisen koulu-

 

tuksen. Siinä ajassa tämän tehtävän 

pääpiirteet oppi.  

 

Pallettipakkaus valtaa alaa 

Arkkisalin tuotteet pakataan tällä 

hetkellä sekä paali- että lavapak-

kauksiin eli palleteiksi. Arkkisalin 

ylimestari Aarno Teittinen sanoo, 

että nykyisin noin 30 prosenttia tuo-

tannosta pakataan paaleiksi ja loput 

70 prosenttia suuremmiksi palle-

teiksi: 

- Suunta näyttää olevan se, että 

yhä enemmän pakataan palleteiksi, 

ylimestari Teittinen sanoi. 

Neiti Pirkko Kankare on työsken-

 

nellyt lajittelijana seitsemän vuotta. 
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Tuona päivänä hälytyssireenit ulisivat 
KAASUVAARAN 
merkiksi Kuorma-auton ja kloorivaunun törmäys 

tapahtui Kinnaksen portin ylikäytävällä. 
Tämä oli harjoituksen pääonnettomuus, 
jonka seurauksena tapahtui useita mui-
ta onnettomuuksia. 

Kaikin puolin tarpeelliseksi ja opettavaiseksi osoittautui kloori-
onnettomuuden torjuntaharjoitus, joka järjestettiin 18. lokakuuta 
Kuusankoskella. Harjoitus tapahtui yhtiön Kuusankosken tehtailla, 
niiden läheisyydessä ja osittain Kuusankosken kaupungin alueella. 
Harjoituksen tarpeellisuutta ja siitä saatua hyötyä tähdensi harjoi-
tuksen jälkeen yhtiön Kuusankosken tehtaiden suojelujohtaja, dipl. 
ins. Magnus W a n g e 1 omassa lausunnossaan. Tätä korostivat 
myös harjoitusta seuranneet lähes 100 kutsuvierasta, joiden jou-
kossa oli maamme korkeinta suojelujohtoa. Harjoituksen toteutta-
miseen osallistui kaikkiaan arviolta 1 000 henkilöä, jotka nyt saivat 
tilaisuuden soveltaa käytäntöön suuronnettomuuksien varalta saa-
maansa oppia. Erilaisia ajoneuvoja oli harjoituksessa mukana lä-
hes 100. 

Harjoituksessa voitiin nyt ensim-

mäisen kerran kokeilla käytännössä 

Kymiyhtiön suojeluyksiköistä ja lä-

hiympäristön paikallisista suojeluor-

ganisaatioista koostuvaa yhteistyöor-

ganisaatiota, joka on luotu juuri 

suuronnettomuuksien varalta. Harjoi-

tuksen perusteella organisaatio todet-

tiin täysin toimintakelpoiseksi. 

Harjoitus käynnistyi tulipalolla, 

jonka havaittiin syttyneen heti kohta 

puolenpäivän jälkeen Kymin paperi-

tehtaan vedenpuhdistamon työmaal-
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la. Hieman myöhemmin tapahtui 

Kinnaksen portilla harjoituksen pää-

onnettomuus, kun puutavaralastissa 
ollut kuorma-auto törmäsi jarrujen 
pettäessä ylikäytävälle seisahtunee-
seen kloorivaunuun. Kloorivaunu 
kaatui ja sai vuodon, jolloin ulosvir-
rannut kloori kaasuuntui ja muodosti 
vaarallisen kloorikaasupilven. Kuor-
ma-autonkuljettaja sai törmäyksessä 
ruhjevammoja, murtumia ja lisäk-
si vaikean kloorikaasumyrkytyksen. 
Hän joutui odottamaan ylikäytäväl-

 

lä ensimmäisten pelastusmiesten saa-
pumista runsaat 10 minuuttia. Kloo-
rivaunun lisäksi törmäyksessä muka-
naolleeseen junaan kuului kaksi avo-
vaunua ja umpivaunu. Törmäyksen 
jälkeen umpivaunu syttyi palamaan, 
mutta avovaunut veturin onnistui 
vetää pois. 

Heti kun tilanne havaittiin, an-
nettiin Kymintehtaan kaasuhälytys-
sireenillä kaasuvaarahälytys. Tähän 
kului aikaa muutama minuutti. Run-
saan 8 minuutin kuluttua törmäyk-  

sestä olivat ensimmäiset paloautot 
onnettomuuspaikalla. 

Vuodon laajuus jäi selvittämättä 

Kun tieto onnettomuudesta saapui 
suojelutoimistoon, unohtui ilmoituk-
sesta pois tuulen suunta. Tarkoitus 
näet oli, että harjoitussuunnitelman 
mukaan kaasupilvi leviäisi Kuusan-
kosken keskustaan päin. Ilmoituk-
sen puutteellisuus ei kuitenkaan hät-
kähdyttänyt pelastus- ja suojelutoi-
mia johtavaa suojelupäällikköä, insi-

 

Helikopteri levitti 
harjoitusalueelle 

savuverhon, joka 
markkeerasi 
kaasupilveä. 

Törmäyksessä 
loukkaantunutta 
ja kaasumyr-
kytyksen saa-
nutta kuorma-
autankuljettajaa 
päästiin vie-
mään hoitoon 
runsaan 10 
minuutin kulut-
tua onnetto-
muudesta. 

Dipl.ins. Holger 
Hollstenin mu-
kaan vaahdon 

käyttäminen 
tällaisissa 

tapauksissa on 
keskustelemisen 

arvoinen asia. 

nööri Pentti Niemistä, joka päätti 
operoida vallitsevan tuulen mukaan. 
Tässä tapauksessa tuulen suunta oli 
Kouvolaan päin. Näin harjoituksen 
kulku hieman muuttui aiotusta, mut-
ta harjoituksen luonteeseen se ei vai-
kuttanut. Potilaiden kokoamispaikat 
piti kuitenkin tämän yllättävän ti-
lanteen takia sijoittaa uudelleen eli 
tuulen yläpuolelle. Jälkikritiikissä 
kiinnitettiinkin huomiota siihen 
joustavuuteen, millä tästä yllättäväs-
tä tilanteesta selvittiin. 

— Palokunnan yksiköiden tulo 
kohteelle oli asiallinen ja toiminta 
tapahtui tuulen yläpuolelta. Sammu-
tustyö aloitettiin välittömästi ja 
loukkaantunut kuorma-autonkuljet-

 

• 
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la. Hieman myöhemmin tapahtui 
Kinnaksen portilla harjoituksen pää— 

kun onnettomuus, puutavaralastissa 
ollut kuorma-auto törmäsi jarrujen 
pettäessä ylikäytävälle seisahtunee— 

Kloorivaunu 
kaatui ja sai vuodon, jolloin ulosvir- 
seen kloorivaunuun. 

rannut kloori kaasuuntui ja muodosti 
vaarallisen kloorikaasupilven. Kuor- 
ma-autonkuljettaja sai törmäyksessä 
ruhjevalmmoja, murtumia ja lisäk- 
si vaikean kloorikaasumyrkytyksen. 
Hän joutui odottamaan ylikäytäväl- 

lä ensimmäisten pelastusmiesten saa- 
pumista runsaat 10 minuuttia. Kloo— 
rivaunun lisäksi törmäyksessä muka- 
naolleeseen junaan kuului kaksi avo- 
vaunua ja umpivaunu. Törmäyksen 
jälkeen umpivaunu syttyi palamaan, 
mutta avovaunut veturin onnistui 
vetää pois. 

Heti kun tilanne havaittiin, an- 
nettiin Kymintehtaan kaasuhälytys— 
sireenillä kaasuvaarahälytys. Tähän 
kului aikaa muutama minuutti. Run— 
saan 8 minuutin kuluttua törmäyk- 

sestä olivat ensimmäiset paloautot 
onnettomuuspaikalla. 

Vuodon laajuus |a| selvittämättä 

Kun tieto onnettomuudesta saapui 
suojelutoimistoon, unohtui ilmoituk- 
sesta pois tuulen suunta. Tarkoitus 
näet oli, että harjoitussuunnitelman 
mukaan kaasupilvi leviäisi Kuusan- 
kosken keskustaan päin. Ilmoituk- 
sen puutteellisuus ei kuitenkaan hät- 
kähdyttänyt p—elastus- ja suojelutoi- 
mia johtavaa suojelupäällikköä, insi- 

Helikopteri levitti 
harioitusalueelle 

savuverhon, joka 
markkeerasi 
kaasupilveä. 

Törmäyksessä 
l oukkaan tunu t t a  
j a  kaasumyr-  
kytyksen saa- 
n u t t a  kuorma- 
auto-nkuliettajaa 
päästiin vie— 
mään hoitoon 
runsaan 10 
m i n u u t i n  kulut-  
t u a  onnetto— 
muudesta. 

Dipl.ins. Holger 
H a l l s t e n i n  m u -  
kaan vaahdon 

käyttäminen 
tällaisissa 

tapauksissa on  
keskustelemisen 

arvoinen asia. 

nbori Pentti Niemistä, joka päätti 
operoida vallitsevan tuulen mukaan. 
Tässä tapauksessa tuulen suunta oli 
Kouvolaan päin. Näin harjoituksen 
kulku hieman muuttui aiotusta, mut— 
ta harjoituksen luonteeseen se ei vai— 
kuttanut. Potilaiden kokoamispaikat 
piti kuitenkin tämän yllättävän ti- 
lanteen takia sijoittaa uudelleen eli 

Jälkikritiikissä 
huomiota 

tuulen yläpuolelle. 
kiinnitettiinkin siihen 
joustavuuteen, millä tästä yllättäväs- 
tä tilanteesta selvittiin. 

— Palokunnan yksiköiden tulo 
kohteelle oli asiallinen ja toiminta 
tapahtui tuulen yläpuolelta. Sammu— 

aloitettiin 
loukkaantunut 
tustyö välittömästi ja 

kuorma-autonkuljet- 



taja siirrettiin melko nopeasti myrk-
kypilvestä pois. Näin arvioi A. 
Ahlström Oy:n palopäällikkö R. 
Rautiainen alkutilanteessa tapahtu-
nutta toimintaa. Palopäällikkö Rau-
tiainen toimi tarkkailijana tässä pis-
teessä. 

Palopäällikkö Rautiaisen mukaan 
olisi kuitenkin pitänyt suorittaa vie-
lä tarkempaa tiedustelua, jotta heti 
olisi pystytty selvittämään vuodon 
laajuus. Hän kiinnitti huomiota 
myös puutteeseen, joka on yleistä 
palokuntien lähtöautoissa. Niissä on 

Koululaiset oli 
maskeerattu 

varsin todelli-
sen näköisiksi 

uhreiksi. 

näet yleensä aivan liian vähän eris-

tyslaitteita: 
— Eristysnaamareita tulisi olla 

riittävästi jo ensi vaiheessa. 

Vaahdon käytöstä 

Yhtiön kemian teollisuuden teh-
daspäällikkö, dipl.ins. Holger Holl-

sten toimi harjoituksessa kaasuasian-  

tuntijana. Hän sanoi kiinnittäneensä 
myös huomion siihen, että tiedustelu 
ei ollut tarpeeksi tehokasta: 

— Nyt ei kukaan saanut selville 
millainen tämä vaunuun tullut vuo-
tokohta oli. Lopputulokseksi jäi, että 
vaunu oli jo tyhjä ennenkuin siihen 

päästiin käsiksi. Törmäyksessä vau-
nuun tuli reikä, jonka läpimitta oli 
30 mm., ja vallitsevassa lämpötilassa 
siitä reiästä tulee noin 700 kg kloo-
ria minuutissa. 

Dipl.ins. Hollsten sanoi lisäksi, 
että vaahdon käyttäminen tällaisissa 
tapauksissa on keskustelemisen arvoi-
nen asia: 

Ensimmäiset 
sairaankuljetus-
miehet menivät 
sisään linja-auton 
ikkunasta auttaak-
seen linja-auton 
ja kuorma-auton 
törmäyksessä 
loukkaantuneita. 
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taja siirrettiin melko nopeasti myrk— 
kypilvestä pois. Näin arvioi A. 
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Rautiainen alkutilanteessa tapahtu- 
nutta toimintaa. Palopäälli-kkö Rau- 
tiainen toimi tarkkailijana tässä pis- 
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olisi kuitenkin pitänyt suorittaa vie- 
lä tarkempaa tiedustelua, jotta heti 
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Ensimmäiset 
sairaankuljetus- 
mie-het menivät 
sisään linja-auton 
ikkunasta auttaak- 
seen linja-auton 
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Yhtiön kemian teollisuuden teh- 
daspäällikkö, dipl.ins. Holger Holl- 
sten toimi harjoituksessa kaasuasian- 

tuntijana. Hän sanoi kiinnittäneensä 
myös huomion siihen, että tiedustelu 
ei ollut tarpeeksi tehokasta: 

—— Nyt ei kukaan saanut selville 
millainen tämä vaunuun tullut vuo— 
tokohta oli. Lopputulokseksi jäi, että 
vaunu oli jo tyhjä ennenkuin siihen 

päästiin käsiksi. Törmäyksessä vau- 
nuun tuli reikä, jonka läpimitta oli 
30 mm., ja vallitsevassa lämpötilassa 
siitä reiästä tulee noin 700 kg kloo— 
ria minuutissa. 

Dipl.ins. Hellsten sanoi lisäksi, 
että vaahdon käyttäminen tällaisissa 
tapauksissa on keskustelemisen arvoi— 
nen asia: 



— Tässä tapauksessa vaahdon 
käyttö oli lähes turhaa, sillä tästä 
kloorista, joka valui vaunusta, höy-
rystyi 10 prosenttia välittömästi. 
Maan kaltevuuden vuoksi muu osa 
kloorista virtasi ulos ja haihtui sen 
tien. On myös syytä muistaa seikka, 

että jos vaahtoa tai vettä suihkute-
taan kloorivuodon päälle, se vain 
pahentaa tilannetta. 

Ensiaputoiminnasta 

Terveyskeskuslääkäri Risto Paa-
janen seurasi tarkkailijana harjoi-

 

tuksen ensiapuryhmien toimintaa. 
Pientä sekaannusta aiheutui siitä, että 
potilaiden kokoamispaikkoja joudut-

 

tiin yllättäen muuttamaan. Ensim-
mäinen potilas saapui hoitohenkilö-
kunnan hoiviin kello 12.55. Tämä 
potilas oli onnettomuuden aiheutta-
neen kuorma-auton kuljettaja, joka 
pääsi hoitoon vasta 40 minuutin ku-
luttua onnettomuuden tapahtumises-
ta. Hänellä oli olkavarren murtuma 
ja hän yski keskivaikean kloorimyr-
kytyksen saaneen tapaan. Kuljetuk-
sen viivästymisessä oli osatekijänä 
ollut se, että hälytetty ambulanssi ei 
osannut ajaa onnettomuuspaikalle. 
Loukkaantunut autonkuljettaja jou-
duttiin tuomaan hoitoon kuorma-au-

 

Linja-auto syttyi tuleen juuri, kun 
loukkaantineet oli ehditty kuljettaa 
turvaan ... (vas.) 

... mutta palomiehet hallitsivat 
tilanteen. 

ton lavalla. Tohtori Paajasen mu-
kaan pitkä kaasupilvessä makaami-
nen (noin 11 minuuttia) ja kuljetus 
kuorma-autolla ensiapupaikalle oli-
sivat aiheuttaneet tositilanteessa au-
tonkuljettajan kuoleman. 

Palomestari J. Rahkonen Enso-

 

Kymin paperi-
tehtaan arkkisali 
oli eräs potilaiden 
kokoamispaikoista. 
Ja Voikkaan 
tehdaslääkäri Karl 
Roschierilla riitti 
töitä. 

Gutzeit Oy:stä seurasi tarkkailijana 
myrkytystapauksia ja öljypalon sam-
mutusta. Palomestari Rahkosen mu-
kaan tuulen suunta aiheutti aluksi 
pientä hämminkiä potilaiden löytä-
misessä. Kun tuulen suunta oli sel-
vitetty, oli potilaiden käsittely asian-
mukaista. 

efljypalo havaittiin pari minuut-  

tia sen syttymisen jälkeen. Myös 
tässä kohteessa oli aluksi pientä häm-
minkiä, sillä heti ei ollut täyttä var-
muutta siitä, mikä aine kohteessa 
palaa. Kuitenkin heti kun paikalle 
saapui palopäällikkö, alkoi määrä-
tietoinen toiminta ja tiedustelu. Pa-
lo saatiin sammumaan nopeasti ke-
vytvaahdolla. 

Puhelut menivät väärään palkkaan 

Valtakadun ja Ekholmintien ris-
teyksessä tapahtuneen yhteenajon 
tarkkailijana toimi palopäällikkö Å. 
Nordström Oy Kaukas Ab:stä. Pa-
lopäällikkö Nordström kertoi kiin-
nittäneensä huomion siihen, että noin 
minuutin kuluttua onnettomuuden 
tapahtumisesta, ajoi kolaripaikan ohi 
kaksi hälytysajossa olevaa ajoneuvoa 
suorittamaan tehtäviä, jotka suojelu-

johto oli heille määrännyt jo sattu-
neiden onnettomuuksien perusteella: 

— Ajoneuvoista havaittiin kyllä 

tilanne, mutta ei millään tavalla rea-
goitu siihen. Olisi odottanut, että 
hälytysajoneuvoista olisi radioteitse 
ilmoitettu tilanteesta suojelujohtoon, 
joka ei tietysti sillä hetkellä vielä 
tiennyt tapahtuneesta mitään. 

Tästä onnettomuudesta hälytyk-
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tilanne, mutta ei millään tavalla rea- 
goitu siihen. Olisi odottanut, että 
hälytysajoneuvoista olisi radioteitse 
ilmoitettu tilanteesta suojelujohtoon, 
joka ei tietysti sillä hetkellä vielä 
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sen antaminen kesti suhteellisen 
kauan ja aikaa hukkaantui siihenkin, 
että hälytyspuhelu meni kaksi kertaa 
Kymintehtaan paperivarastoon eikä 
pyydettyyn hälytyskeskukseen. Kun 
pelastusyksikköjä alkoi saapua on-
nettomuuspaikalle, aiheutti hämmin-
kiä epätietoisuus siitä, kuka joh-
taa pelastustoimintaa. Palopäällikkö 
Nordströmin mielestä onnettomuus-
paikkaa ei pystytty eristämään te-
hokkaasti yleisöltä. Tämän vuoksi 
pelastusyksiköt sumppuuntuivat ai-
van onnettomuuspaikan ympärille ja 
se vaikeutti tehokasta toimintaa. 
Potilaiden pelastus- ja ensiaputyö oli 
yleisesti ottaen kuitenkin hyvin teho-
kasta. Hengityssuojaimia ei ollut 
kaikilla käytössä. 

Pelastushenkilöstön asennoituminen 
harjoitukseen oli tarkoituksenmu-
kaista. 

Ilmoitukset onnettomuuksista 
hitaasti perille 

Kokonaisuutena harjoituksen jär-
jestely ja läpivienti onnistuivat. Tä-
tä mieltä oli dipl.ins. Erik Olander 
Teollisuusvakuutuksesta. Hänen mu-
kaansa harjoitus osoitti valmiutta, 
mutta myös joitakin puutteita.  

ripaikalle. Nyt siellä kulki ihmisiä ja 
autoja aivan vapaasti. 

Harjoituksen jälkeen parissa pu-
heenvuorossa ihmeteltiin sitä, että 
työsuojelu ei ollut näkyvästi mukana 
harjoitusorganisaatiossa. Suojelujoh-

 

taja Magnus Wangel tähdensi kui-
tenkin omassa puheenvuorossaan, et-
tä suuri osa harjoituksen osanottajis-
ta on tavalla tai toisella vaikuttavia 
tekijöitä työsuojelun alalla, joten tä-
täkään puolta ei ollut unohdettu. 

Selvitettäviä kysymyksiä on 
vielä jäljellä 

Harjoituksen eräänä tarkoituksena 
oli toimintavalmiuden testaamisen 
lisäksi jakaa myös paikkakuntalaisil-
le tietoa kloorista, kloorikaasuvaa-
rasta sekä sitä vastaan suojautumi-
sesta. Kuusankosken kaupunginjohta-
ja Eero Salmenoja sanoikin, että 

(jatkoa takakannen sisäsivulla) 

Yhtiön ammattikoulussa pidettiin 

jälkiselostustilaisuus, jossa olivat 
läsnä harjoitusta seuranneet kutsu-
vieraat. Eturivissä vas. Kuusankosken 
kaupunginjohtaja Eero Salmenoja, 

lääninneuvos Veino lisakkala, kan-

sanedustaja Heikki Hykkäälä, johtaja 
Antti tirmälä ja kenraalimajuri 

Erkki Setälä. 

KLOORIONNETTOMUUDEN TORJUNTAHARJOITUKSEN 
TAPAHTUMAT: 

klo 12.05 Kymin paperitehtaan vedenpuhdistamon työmaalla syttyi tuli-
palo. Tällä hälytyksellä pyrittiin purkamaan harjoitukseen osal-
listuneiden suurinta jännitystä. 

klo 12.15 Kinnaksen portin ylikäytävällä tapahtui kloorivaunun ja kuorma-
auton törmäys, jossa kloorivaunu kaatui ja sai vuodon. Tämän 

seurauksena vaunun vuotokohdasta virtaava kloori kaasuuntui 

ja muodosti hetkessä vaarallisen kloorikaasupilven. Kun onnet-

tomuus havaittiin, annettiin Kymintehtaan kaasuhälytyssiree-

neillä kaasuhälytys. 

klo 12.20 Sellutehtaan kuorimon luona ja kloorikaasupilven vaikutusalu-

 

eella todettiin myrkytyksen saaneita henkilöitä kymmenkunta. 

klo 12.35 Kaupunkialueelle ulottuneella kloorikaasupilven vaikutusalueel-

 

la myrkytyksen saaneita henkilöitä todettiin jo 40—50. 

klo 12.45 Väkevä kloorikaasupilvi reagoi sellun öljyvarastossa ja sytytti 

tulipalon. 

klo 13.05 Kaasupilven reuna-alueella Kuusankosken keskustassa Valta-

kadun ja Ekholmintien risteyksessä ajoivat yhteen koululais-

kyydissä ollut linja-auto ja kuorma-auto. Kaikki linja-autossa 

olleet 40 koululaista loukkaantuivat. Kun onnettomuuden uhrit 

oli saatu linja-autosta pois, syttyi auto palamaan. 

Dipl.ins. Olanderin mukaan ilmoi-
tukset onnettomuuksista menivät hie-
man liian hitaasti perille, joka ai-
heutti sen, että onnettomuuspaikalle 
saavuttiin usein turhan myöhään. 
Hän sanoi myös ihmetelleensä polii-
sin toimintaa yhteenajopaikalla: 

— Poliisin olisi jo turvallisuus-
syistä pitänyt sulkea ehdottomasti 
kaikki ne kadut, jotka johtivat kola-
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seurauksena vaunun vuotokohdasta virtaava kloori kaasuuntui 
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Kaupunkialueelle ulottuneella kloorikaasupilven vaikutusalueel- 
la myrkytyksen saaneita henkilöitä todettiin io 4040. 
Väkevä kloorikaasupilvi reagoi sellun öljyvarastossa ia sytytti 
tulipalon. 
Kaasupilven reuna-alueella Kuusankosken keskustassa Valta- 
kadun ia Ekholmintien risteyksessä ajoivat yhteen koululais- 
kyydissä ollut linja-auto ia kuorma-auto. Kaikki linja-autossa 
olleet 40 koululaista loukkaantuivat. Kun onnettomuuden uhrit 
oli saatu linja-autosta pois, syttyi auto palamaan. 

Dipl.ins. Olanderin mukaan ilmoi— 
tukset onnettomuuksista menivät hie- 
man liian hitaasti perille, joka ai- 
heutti sen, että onnettomuuspaikalle 
saavuttiin usein turhan myöhään. 
Hän sanoi myös ihmetelleensä polii— 
sin toimintaa yhteenajopaikalla: 

— Poliisin olisi jo turvallisuus— 
syistä pitänyt sulkea ehdottomasti 
kaikki ne kadut, jotka johtivat kola- 

ripaikalle. Nyt siellä kulki ihmisiä ja 
autoja aivan vapaasti. 

Harjoituksen jälkeen parissa pu- 
että 

työsuojelu ei ollut näkyvästi mukana 
heenvuorossa ihmeteltiin sitä, 

harjoitusorganisaatiossa. Suojelujoh— 
taja Magnus Wangel tähdensi kui- 
tenkin omassa puheenvuorossaan, et- 
tä suuri osa harjoituksen osanottajis— 
ta on tavalla tai toisella vaikuttavia 
tekijöitä työsuojelun alalla, joten tä- 
täkään puolta ei ollut unohdettu. 

Selvitettävlä kysymyksiä on  
vielä jäljellä 

Harjoituksen eräänä tarkoituksena 
oli toimintavalmiuden testaamisen 
lisäksi jakaa myös paikka.-kuntalaisil- 
le tietoa kloorista, k'loorikaasuvaa— 
rasta sekä sitä vastaan suojautumi— 
sesta. Kuusankosken kaupunginjohta- 
ja Eero Salmenoja sanoikin," että 
( jatkoa takakannen sisäsivulla ) 

Yhtiön ammattikoulussa pidettiin 
jälkiselostustilaisuus, jossa olivat 
läsnä harjoitusta seuranneet  kutsu- 
vieraat. Eturivissä vas. Kuusankosken 
kaupunginjohtaja Eero. Salmenoja, 
lääninneuvos Veino Iisakkala, kan— 
sanedustaja Heikki Hykkäälä, johtaja 
Antti örmälä ja kenraalimajuri 
Erkki Setälä. 



JÄRJESTNEN NAKOKULMASTA 
Kuusankosken Teollisuustoimihenkilöt 
ry:n tiedotusjaoksen jäsenet selostavat 
oheisessa kirjoituksessaan yhdistyksen-
sä tähänastista toimintaa ja lähiajan ta-
voitteita. Tiedotusjaokseen kuuluvat yh-
distyksen puheenjohtaja Leila Taavitsai-
nen, tiedotussihteeri Terttu Jokiranta 
sekä johtokunnan jäsen Irma Pethman. 

Kehityksen suunta on tilastojen 
valossa osoittanut toimihenkilöiden 
aseman huononemista muihin pal-
kansaajaryhmiin nähden. Useat syyt 
ovat johtaneet tämän suuntaiseen ke-
hitykseen. Siksi yksityinen toimihen-
kilö onkin herännyt tajuamaan yh-
teistoiminnan luonteen sekä työ-
markkinoiden yhteiskunnallisen mer-
kityksen. Nykyisin on toimihenki-
löistä muodostunut uusi dynaaminen 
koostuma, joka etsii määrätietoisesti 
paikkaansa yhteiskunnassa. Se muo-
dostuu pääasiassa nuoresta, kouluja 
käyneestä työvoimasta. Toimihenki-
lökoostumalla on sekin erityispiir-
teensä, että arviolta 2/5 kaikista ja 
n. 1/2 järjestäytyneistä on julkisen 
sektorin palveluksessa. 

Järjestökoulutus on saanut huo-
mattavan sijan liittojen toiminnassa. 
On huomattu, että koulutettu jäse-
nistö kykenee parhaiten toimimaan 
yhteiseksi parhaaksi. Valveutunut jä-
senistö kykenee ymmärtämään talous-
ja sosiaalipoliittiset ongelmat ja toi-
mimaan ratkaisujen löytämiseksi. 

Toimihenkilö- ja Virkamiesjärjes-
töjen Keskusliitossa (TVK) on 26 jä-
senjärjestöä, joiden yhteinen henki-
löjäsenmäärä on yli 280 000. 

Suomen Teollisuustoimihenkilöiden 
Liitto (STL) on jäsenmäärältään yk-
si suurimmista TVK:n jäsenjärjes-
töistä, n. 33 000 jäsentä. Liiton jul-
kaisu 'Teollisuustoimihenkilö' ilmes-
tyy 20 kertaa vuodessa ja palvelee 
jäsenistöä mm. vaikeaselkoisten so-
pimusten tulkkina. Monipuolisella  

tiedonvälityksellään se antaa kaikille 

piiriinsä kuuluville 100:n yhdistyk-

sen jäsenille luotettavan ja tuoreen 

tiedon niin työelämän sektorin kuin 
kurssi- ja vapaa-ajan tapahtumista. 

Paikallisena yhdistyksenä Kuusan-

koskella toimii Kuusankosken Teol-
lisuustoimihenkilöt ry. Yhdistyksen 
perinteet ulottuvat 27 vuoden taak-

se. Jäsenmäärän voimakas kasvu, 
nykyisin 139, takaa yhdistyksen va-

kaan jatkumisen. Kattorajana tämä 
jäsenmäärä ei laisinkaan päde, sillä 
yleissopimuksemme kattaa suurim-

man osan tämän tuotantolaitoksen 
konttoritoimihenkilökunnasta. Ulko-

 

puolelle jäävät ainoastaan henkilöt, 

joilla on itsenäinen, johtava asema 

yrityksessä tai sen huomattavassa 

osassa tai jotka edustavat työnanta-

jaa toimihenkilökunnan palkka- ja 

työehtoja määriteltäessä. Siispä ar-

vioikoon jokainen asemansa jå tar-

kistakoon kantansa, myös nämä, 
nyky-yhteiskunnalle vieraat, järjes-

täytymättömät. Välttämällä vaati-

mattoman jäsenmaksun, nämä 200 
toimihenkilöä kuitenkin nauttivat 
eduista, joita heidänkin edestään jär-
jestäytyneet neuvottelevat sopimus-  

ratkaisuihin niin työehto- kuin ra-
tionalisointi- ja koulutusasioissa. Li-
säksi edustajamme ovat vaikuttamas-
sa myös muilla yhä laajenevilla 
aloilla, kuten tuotantokomiteas-
sa, henkilöstöpolitiikan työryhmässä, 
työterveysasematoimikunnassa, STL:n 
Kymen piirin toimikunnassa, yhtiön 
henkilöstölehtien neuvottelukunnassa 
sekä ns. huumetyöryhmässä. Kaikki-

alla tehdään työtä rakentavassa mie-
lessä, myös yhdistyksen piirissä. 
Järjestötoimintahan aktivoi jäsemaan 
hankkimaan tietoa ja taitoa sekä 
vaatii jatkuvasti itsensä kehittämistä. 

Kehitys täydelliseen järjestäytymi-

 

Teollisuustoimihenkiläillä on puheen-
vuoro: kuvassa vasemmalta Terttu 

Jokiranta, Irma Pethman ja 
Leila Taavitsainen 

seen kulkee vääjäämättömästi eteen-
päin. Turhat ennakkoluulot ja asen-
teet voivat tosin hieman jarruttaa 
kehitystä, mutta eivät voi estää si-
tä. Siksi olisi jokaiselle edullista 
päästä mahdollisimman pian pois 
näistä haittaavista kitkatekijöistä ja 
ryhtyä kehittämään yhteistoiminnan 
muotoja, jotka takaavat miellyttävät 
työolosuhteet ja työrauhan. 
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Vuosisadan 
vaihteen 
Kymintehdas 
Hugo Simbergin 
kuvaamana 

VEIKKO TALVI 

Kymin Osakeyhtiön tunnuksen aarni-
kotkan Hugo Simberg piirsi v. 1899. 
Oheisena aarnikotka viimeisteltynä 
alkuperäispiirroksena. Juhla-adressia 
varten taiteilija teki aarnikotkasta 
etsauksen. 

Kuusankosken seutu kuvaamataiteilijoiden esittämänä on kiin-
toisa aihe niin taidehistorian kuin kotiseutututkimuksen kannalta. 
Tuskinpa mikään muu maaseudun teollisuuspaikkakunta maas-
samme onkaan houkutellut joki- ja koskimaisemillaan sekä tehdas-
näkymillään taiteilijoita siinä määrin kuin Kuusankoski. Kotiseu-
dullisen kuvauksen antia lisää vielä se, että jo v. 1747 Augustin 
Ehrensvärd Ruotsi-Suomen puolustusstrategiaa suunnitellessaan 
luonnosteli matkakertomukseensa Kymijokivarren näkymiä. Niiden 
joukossa on kuva Aholankoskelta sekä Maunukselan kylää, Nau-
kionvuorta ja Kettumäkeä esittävä maisema nähtynä Rauhanvir-
ran rannasta. Kaksi muutakin kuvaa voidaan melkoisella varmuu-
della sijoittaa täkäläiseen rapakivimaisemaan. Suomalaisen mai-
semamaalauksen kohteeksi Kuusankosken seutu joutui 1800-luvun 
lopulla. Aina kuolinvuoteensa 1919 saakka. Victor Westerholm saa-
pui lukuisia kertoja sekä kesäisin että talvisin Kuusankoskelle ja 
hänen tuotantonsa huomattavimmat joki- ja koskiaiheiset öljymaa-
lauksensa ovatkin täältä. Erityisesti hän oli kiintynyt Kuusankosken 
yläputouksiin sekä Mustanvuoren ja Hölsänniemen jokimaisemiin. 
Maisema Mustaltavuorelta Kuusanniemeen sekä myös tehtaat in-
noittivat puolestaan A. W. Finchiä rohkeisiin värikokeiluihin. Myö-
hemmistä nimekkäistä maisemamaalareista mainittakoon Santeri 
Salokivi, Werner Thome ja Anton Lindfors. 

Varhaisempia Kuusankosken seudun kuvaajia innostivat lähin-
nä komeat koski- ja jokimaisemat, joille rapakivivuoret ja harjut 
antoivat jylhyyttä. Milloin kuvattiin myös tehdasta, nähtiin sekin 
ikään kuin maiseman osana. Varsinaisen tehdastyön ja työnteki-
jöiden kuvaamista vierastettiin. Kansanihmisten esittäminen oli 
kyllä jo tuolloin yleistä, mutta se kohdistui pääasiassa talonpoikais-
rahvaaseen. Sitä suurempi arvo jo yksistään tehdasympäristön ja 
työntekijäin kuvaamisen kannalta on tunnetun taiteilijan Hugo Sim-
bergin etsaus-, piirros- ja laveeraussarjalla, jonka hän teki v. 1900. 
Siitä on kyllä mainintoja Sakari Saarikiven teoksessa 'Hugo Sim-
berg — Elämä ja tuotanto' (Söderström 1948) ja muutamia etsauk-
sia on julkaistukin Saarikiven toimittamassa kuvateoksessa 'Hugo 
Simberg: Grafiikkaa' (Söderström 1947). Kuitenkin vasta yhtiön 
juhlavuoden tapahtumien saama julkisuus sai aikaan sen, että tai-
teilijan perikunta kiinnitti huomiota hänen ja Kymiyhtiön väliseen 
kosketukseen vuosisadan vaihteessa ja paikallistuntemusta apu-
na käyttäen saatiin taiteilijan jäämistöstä esiin kokoelma, joka 
käsittää 21 etsausta, niistä useimmat kahtena kappaleena ja samoi-
hin aiheisiin liittyviä tussi- ja lyijykynäpiirroksia, niistä useat samalla 
tussilaveerauksia yhteensä 11 kpl. Todennäköisesti sarjasta puuttuu 
ainoastaan yksi etsaus. Nyttemmin tämä taide-, kulttuuri- ja paikal-
lishistoriallisesti poikkeuksellisen arvokas kokoelma on siirtynyt 
Kymiyhtiön omistukseen ja siten yhtiön taidekokoelma on saanut 
ennalta arvaamattoman täydennyksen. 
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Yhtiön tunnus aarnikotka ja yhtiö-
läisten toimitusjohtajalleen lahjoittama 
juhla-adressi 

Hugo Simberg teki v. 1899 tilaus-

työnä Kymiyhtiölle tunnuksen antii-

kin heraldisen kuvion aarnikotkan 

mukaan. Määräsikö tilaaja aiheen 

vai oliko se Simbergin keksimä, se 

lienee mahdollista selvittää arkisto-

tutkimuksen avulla. Yhtiön tavara-
merkiksi teollisuushallitus hyväksyi 
aarnikotkan v. 1901. Simberg som-
mitteli aarnikotkasta myös etsauk-
sen Kymin Osakeyhtiön juhla-adres-
sia varten. Merkin syntyminen kyt-
keytyykin yhtiön 25-vuotisjuhlien 
yhteyteen kuten seuraavasta ilme-
nee. 

Kymintehtaan rakennustöiden al-
kamisesta tuli 1897 kuluneeksi 25 
vuotta. Kymiyhtiö ei silloin kuiten-
kaan — päinvastoin kuin naapuri-
tehdas Kuusankoski-yhtiö — viettä-
nyt juhlia. Näin ei tapahtunut vielä 
kaksi vuotta myöhemminkään, jol-
loin Kymintehdas oli ollut käynnis-
sä 25 vuotta. Juhlia vietettiin vasta 
3. ja 4. pnä elokuuta 1901. 

Osoittaakseen kiitollisuuttaan yh-
tiön toimitusjohtajalle, kauppaneu-
vos Ernst Dahlströmille, joka oli ol-
lut yhtiön toimitusjohtajana tehtaan 
valmistumisesta alkaen, yhtiöläiset 
päättivät lahjoittaa hänelle juhla-
adressin. Sen kuvittajaksi saatiin 
Hugo Simberg ja niin syntyi edellä 
mainittu etsaussarja ja siihen esityö-
nä tehdyt luonnokset. Mutta anta-
kaamme ensin aikalaisen kertoa omin 
sanoin noista suurjuhlista. Hamina-
laisessa Koitar-lehdessä julkaistiin 
10.8. 1901 seuraavan sisältöinen uu-
tinen: 

"Elokuun 3 ja 4 päivänä 1901 
vietettiin Kymin paperitehtaan 25-
vuotisjuhlaa. Oikeastaan tehdas on 
ollut toiminnassa jo 27 vuotta, mut-
ta yhtiö on siirtänyt juhlan tähän 

saakka. Työläiset lahjoittivat kaup-

paneuvos Dahlströmille albumin  

jossa on kaikkien nimet. Kauppa-

neuvos Dahlström piti työläisille 

ruotsinkielisen puheen, jonka opet-

taja Hj. Hultin suomensi. Samalla 

puhuja mainitsi nimeltä kaikki ne, 

joille yhtiö oli päättänyt antaa muis-

tolahjan, antoi kättä ja kirjeen, jos-

sa rahalahja oli. Henkilö, joka oli 

ollut yhtiön palveluksessa yhtämit-

taa 25 vuotta, sai 250 mk, 20 vuo-

desta 200 mk ja 15 vuodesta 150 

mk. Lahjan saajia oli niin paljon, 

että summa nousi useihin kymme-

niin tuhansiin markkoihin. Lisäksi 

yhtiö lahjoitti kipukassaan 50 000 

mk ja useille työnjohtajille kultakel-

loja. — Lahjain jaettua alkoi pu-

heitten sarja, jossa työväestön puo-

lelta kiitettiin tehdasta tuntuvista ja  

Juhla-adressin alkusivu runopukui-
sine tervehdyksineen. Vuosiluvut tar-
koittavat Kymintehtaan tuotannollisen 

toiminnan ensimmäistä neljännes-
vuosisataa. Etsaus. 

jalomielisistä lahjoistansa vähävarai-

selle työväestöllensä, jonka hiellä ja 

väellä tehdas on niin mahtavaan 

voimaan tullut. Puolelta ja toiselta 

siinä puheita jatkui, kotitekoisen, 

juhlaa varten valmistetun juovutta-

mattoman oluen ääressä. — Klo 7 

illalla alkoi niin sanoakseni "suuri 

ehtoollinen", johon otti osaa noin 

1 200 henkeä ilman lapsia eli kaikki 

tehtaaseen kuuluva työväestö. Sai 

siinä olla muutama leipäkannikka 
ym. ennen kuin moinen lauma oli il-
man ihmeen voimaa ravittu. — 
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Yhtiön tunnus aarnikotka ja yhtiö— 
läisten toimitusjohtajalleen lahjoittama 
juhla-adressi 

Hugo Simberg teki v. 1899 tilaus— 
työnä Kymiyhtiölle tunnuksen antii— 
kin heraldisen kuvion aarnikotkan 
mukaan. Määräsikö tilaaja aiheen 
vai oliko se Simbergin keksimä, se 
lienee mahdollista selvittää arkisto— 
tutkimuksen avulla. Yhtiön tavara- 
merkiksi teollisuushallitus hyväksyi 
aarniko—tkan v. 1901. Simberg som- 
mitteli aarnikotkasta myös etsauk— 
sen Kymin Osakeyhtiön juhla-adres— 
sia varten. Merkin syntyminen kyt— 
keytyykin yhtiön 25-vuotisjuhlien 
yhteyteen kuten seuraavasta ilme— 
nee. 

Kymintehtaan rakennustöiden al- 
kamisesta tuli 1897 kuluneeksi 25 
vuotta. Kymiyhtiö ei silloin kuiten- 
kaan —- päinvastoin kuin naapuri- 
tehdas Kuusankoski—yhtiö —— viettä— 
nyt juhlia. Näin ei tapahtunut vielä 
kaksi vuotta myöhemminkään, jol— 
loin Kymintehdas oli ollut käynnis- 
sä 25 vuotta. Juhlia vietettiin vasta 
3. ja 4. pnä elokuuta 1901. 

Osoittaakseen kiitollisuuttaan yh- 
tiön toimitusjohtajalle, kauppaneu- 
vos Ernst Dahlströmille, joka oli 01- 
lut yhtiön toimitusjohtajana tehtaan 
valmistumisesta yhtiöläiset 
päättivät lahjoittaa hänelle juhla— 
adressin. Sen 

alkaen, 

kuvittajaksi saatiin 
Hugo Simberg ja niin syntyi edellä 
mainittu etsaussarja ja siihen esityö— 
nä tehdyt luonnokset. Mutta anta- 
kaamme ensin aikalaisen kertoa omin 
sanoin noista suurjuhlista. Hamina— 

Koitar-lehdessä 
10.8.” 1901 seuraavan sisältöinen uu- 

laisessa julkaistiin 

tinen: 
”Elokuun 3 ja 4 päivänä 1901 

vietettiin Kymin paperitehtaan 25- 
vuotisjuhlaa. Oikeastaan tehdas on 
ollut toiminnassa jo 27 vuotta, mut— 
ta yhtiö on siirtänyt juhlan tähän 
saakka. Työläiset lahjoittivat kaup— 

Dahlströmille paneuvos albumin 

Kauppa- 
työläisille 

jossa on kaikkien nimet. 
Dahlström piti 

ruotsinkielisen puheen, jonka opet— 
neuvos 

taja Hj Hultin suomensi. Samalla 
puhuja mainitsi nimeltä kaikki ne, 
joille yhtiö oli päättänyt antaa muis— 
tolahjan, antoi kättä ja kirjeen, jos— 
sa rahalahja oli. Henkilö, joka oli 
ollut yhtiön palveluksessa yhtämit- 
taa 25 vuotta, sai 250 mk, 20 vuo— 
desta 200 mk ja 15 vuodesta 150 
mk. Lahjan saajia oli niin paljon, 
että summa nousi useihin kymme- 
niin tuhansiin markkoihin. Lisäksi 
yhtiö lahjoitti kipukassaan 50000 
mk ja useille työnjohtajille kultakel- 
loja. — Lahjain jaettua alkoi pu— 
heitten sarja, jossa työväestön puo— 
lelta kiitettiin tehdasta tuntuvista ja 
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Juhla-adressin alkusivu runopukui- 
sine tervehdyksineen. Vuosiluvut tar- 
koittavat Kymintehtaan tuotannollisen 

toiminnan ensimmäistä neljännes— 
vuosisataa. Etsaus. 

jalomielisistä lahjoistansa vähävarai- 
selle työväestöllensä, jonka hiellä ja 
väellä tehdas on niin mahtavaan 
voimaan tullut. Puolelta ja toiselta 
siinä puheita jatkui, kotite-koisen, 
juhlaa varten valmistetun juovutta— 
mattoman oluen ääressä. — Klo 7 
illalla alkoi niin sanoakseni ”suuri 
ehtoollinen”, johon otti osaa noin 
1200 henkeä ilman lapsia eli kaikki 
tehtaaseen kuuluva työväestö. Sai 
siinä olla muutama leipäkannikka 
ym. ennen kuin moinen lauma oli il— 

ravittu. —- man ihmeen voimaa 



Sunnuntaina oli juhla lapsille, joille 

annettiin namusia. Heillekin on an-

nettu niin suuri lahja kuin kansa-

koulu, jossa saavat inhimillisen alun 

kasvatuksellensa. — Tehtaan osastot 

olivat seisauksissa kaksi päivää. Työ-

läiset saivat kuitenkin palkan. —
Kiitollisuuden kyynel nousi niinä 
päivinä monen vanhuksen silmiin ei-
kä suotta, sillä moinen juhla moi-

-sine lahjoinensa ei ole meidän ka-

pitalismin painostamalle työväestöl-
le yhdentekevää. Olihan se isännis-
tön puolelta sangen kiitollinen tun-
nustus niille, jotka ovat tuotannon 
välikappaleena olleet. Tällaiset tilai-
suudet ja tapaukset olisivat var-

maankin tehokkaat pienentämään 
sitä kuilua, joka on revennyt isän-
nistön ja työväestön välillä ja joka  

muussa tapauksessa näyttää hyvin 

arveluttavaksi tulevan. Muistakaa 

maamme muutkin teollisuuden har-

joittajat työmiesraukkaa, raatajaa 

niin kauniisti kuin muisti Kyminteh-

taan Osakeyhtiö. J.H.A." 

Nimimerkki oli kouvolalainen 

jarrumies (sittemmin ylikonduktöö-

ri) Juho Heikki Anttila, erittäin va-

listunut mies, joka kirjoitti paljon 

lehtiin. 

Simberg aloitti Kymintehtaan teh-

daslaitosten ja maisemien kuvaami-

sen vuoden 1900 alussa. Vesivoima-

laitosta esittävä laveerattu tussipiir-

ros on merkinnän mukaan tehty hel-

mikuussa ja itse kuvakin jäisine mas-

soineen kertoo kylmästä talvisääs-

tä. Useat ulkokuvat on kuitenkin 

tehty kesällä, ja todennäköisesti  

Simberg oleskeli pitkään tai useita 

kertoja Kymintehtaalla vuoden 1900 

aikana. Varmaan hän oli tehtaan 

johdon vieraana. Siihen viittaa mm. 

yhteen vedokseen kirjoitettu omistus 

isännöitsijä Knut Selinin tyttärelle. 

Tapansa mukaisesti Hugo Simberg 

suhtautui vakavasti tähän hänelle 

uuteen aihemaailmaan. Hän teki lu-

kuisia piirroksia käyttäen etupäässä 

tussia ja antaen useille luonnoksil-

leen maalauksellisuutta laveeraamal-

la niitä tussilla. Lopullisen muoton-

sa tämä Kymintehdas-sarja sai et-

sauksissa, jotka hän on varmaan teh-

nyt luonnosten pohjalta ateljeessaan. 

Saarikivi kuvaa kirjassaan näitä 

Kymintehdas-etsauksia seuraavasti: 

"Aiheiksi hän piirusteli kuvia teh-

taiden eri osastoilta, jotka etsauksi-

na naiivissa asiantuntemattomuudes-

saan ovat usein tahattoman huvitta-

via." 

Kun olen nähnyt koko aineiston ja 

perehtynyt siihen tarkemmin, en pi-

täisi näitä Simbergin töitä pelkäs-

tään kuvituksena vaan vakavasti 

otettavina taiteellisina teoksina. Niil-

lä on aivan poikkeuksellinen arvo 

siinä mielessä, että todennäköisesti 

maassamme ensimmäisen kerran ku-

vattiin taiteen keinoin tehdassaleja, 
koneita ja työmiehiä tehdastyön ää-

ressä. Harvoin tehdastyötä tuolloin 
edes valokuvattiin, koska tehdassalit 

olivat pimeitä ja valotusajat pitkiä. 

Ei myöskään osattu lähestyä aihetta 

siten kuin Simberg teki. Katsoisinkin 

näillä Simbergin tehdasaiheisilla piir-

roksilla ja etsauksilla olevan sekä 
merkittävää taiteellista että harvi-
naista dokumentaarista arvoa. Ai-
van oman viehätyksensä tälle sar-
jalle antavat luontoa esittävät et-
saukset ja piirrokset. Nekin kyllä 
vertauskuvallisesti liittyvät sarjaan 
viittaamalla yhtiön harjoittamaan 
metsä- ja maatalouteen. Samalla tai-
teilija on ikuistanut seudun kaunista 

luontoa. 

Mies sorvipenkin ääressä Kymin-

 

tehtaan korjauspajassa. Etsaus. 
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Simberg oleskeli pitkään tai useita 
kertoja Kymintehtaalla vuoden 1900 
aikana. Varmaan hän oli tehtaan 
johdon vieraana. Siihen viittaa mm. 
yhteen vedokseen kirjoitettu omistus 
isännöitsijä Knut Selinin tyttärelle. 

Tapansa mukaisesti Hugo Simberg 
suhtautui vakavasti tähän hänelle 
uuteen aihemaailmaan. Hän teki lu— 
kuisia piirroksia käyttäen etupäässä 
tussia ja antaen useille luonnoksil— 
leen maalauksellisuutta laveeraamal— 
la niitä tussilla. Lopullisen muoton- 
sa tämä Kymintehdas—sarja sai et- 
sauksissa, jotka hän on varmaan teh- 
nyt luonnosten pohjalta ateljeessaan. 

Saarikivi kuvaa kirjassaan näitä 
Kymintehdas-etsauksia 
”Aiheiksi hän piirusteli kuvia teh- 
taiden eri osastoilta, jotka etsauksi- 

seuraavasti: 

na naiivissa asiantuntemattomuudes- 
saan ovat usein tahattoman huvitta— 
via.” 

Kun olen nähnyt koko aineiston ja 
perehtynyt siihen tarkemmin, en pi— 
täisi näitä Simbergin töitä pelkäs- 
tään kuvituksena vaan vakavasti 
otettavina taiteellisina teoksina. Niil- 
lä on aivan poikkeuksellinen arvo 

että todennäköisesti 
maassamme ensimmäisen kerran ku- 
siinä mielessä, 

vattiin taiteen ' keinoin tehdassaleja, 
koneita ja työmiehiä tehdastyön ää- 
ressä. Harvoin tehdastyötä tuolloin 
edes valokuvattiin, koska tehdassalit 
olivat pimeitä ja valotusajat pitkiä. 
Ei myöskään osattu lähestyä aihetta 
siten kuin Simberg teki. Katsoisinkin 
näillä Simbergin tehdasaiheisilla piir— 
roksilla ja etsauksilla olevan sekä 
merkittävää taiteellista että harvi- 
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van oman viehätyksensä tälle sar- 
jalle antavat luontoa esittävät et— 
saukset ja piirrokset. Nekin kyllä 
vertauskuvallisesti liittyvät sarjaan 

naista dokumentaarista arvoa. 

viittaamalla yhtiön harjoittamaan 
metsä- ja maatalouteen. Samalla tai- 
teilija on ikuistanut seudun kaunista 
luontoa. 
Mies son/ipenkin ääressä Kymin- 
tehtaan korjauspajassa. Etsaus. 



Kymintehdas kuvattuna tehdaspihalta 
käsin. Oikealla oleva rakennus 
'Amerikansali', jonka pohjakerrok-
sessa v. 1897 hankittu yhtiön kolmas 
paperikone, nykyinen PK 3. Etsaus. 

Kymintehdas kuvattuna alajuoksulta 
päin. Oikealta sulfiittiselluloosa-

tehdas, olkimassatehdas, sen takana 
puuhiomo sekä paperitehdas, vas:lla 

vesivoimalaitos. Etsaus. 
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Kymintehdas kuvattuna tehdaspihalta 
käsin. Oikealla oleva rakennus 
'Amerikansali', jonka pohjakerrok— Kymintehdas kuvattuna alajuoksulta 
sessa v. 1897 hankittu yhtiön kolmas päin. Oikealta suifiittiselluloosa— 
paperikone, nykyinen PK 3. Etsaus. tehdas, olkimassatehdas, sen takana 

puuhiomo sekä paperitehdas, vaszlla 
vesivoimalaitos. Etsaus. 



Hugo Simberg 

Hugo Simberg ja hänen 
omaperäinen taiteensa 

Adressi sidottiin upeisiin aarnikot-

ka-tunnuksin varustettuihin kansiin. 

Etusivulla on seppeleen sisällä ajalle 

ominainen runopukuinen tervehdys. 

Sen suomenkielinen asu selittyy sillä, 

että kaikki yhtiön palveluksessa ole-

vat olivat osallisina adressissa, johon 
kirjoittivat myös nimensä. Adressin 

muu sisältö koostuu Simbergin et-

sauksista, joista tämän kirjoituksen 
yhteydessä julkaistaan eräitä näyt-

teitä. 

Hugo Simberg syntyi v. 1873 Ha-

minassa, jossa hänen eversti-isänsä 

toimi kadettikoulun kasöörinä. Po-

jan ollessa 8-vuotias perhe muutti 

Viipuriin. Täällä hän kävi koulunsa 

ja vietti kesät perheen huvilalla Säk-

kijärvellä. Simbergien säätyläisper-
heessä harrastettiin ahkerasti piirtä-
mistä ja maalaamista, mutta silti po-

jan päätöstä jättää oppikoulu kesken 

ja aloittaa taideopinnot Taideyhdis-

tyksen piirustuskoulussa Helsingissä 

pidettiin epävarmana ratkaisuna. 

Vastoin säätyläisperheen perinteitä 

taiteilijaksi antautuneen Hugo Sim-

bergin yhteys kotiin ja sukulaisiin ei 

kuitenkaan katkennut, vaan luja yh-

teenkuuluvuuden tunne piti hänet 

elämänsä loppuun saakka kiinteästi 

suvun jäsenenä. Hänen kuolinhetke-

nään v. 1917 maassamme vallitsivat 

epävakaiset olot, eikä hänen kuole-

mastaan saatu edes tietoa sanomaleh-

tiin. 

Kirjoitukseemme liittyvästä taitei-
lijaa esittävästä valokuvasta näemme, 
että hänen ulkonäössään oli jotakin 
tavallisesta suomalaisesta poikkeavaa. 
Kaikesta päätellen Hugo Simberg oli 
saanut perintönä vierasta verta, jos-
kaan tätä ei ole voitu sukututkimuk-

sen avulla todistaa; isän puolelta tie-

dot ulottuvat vain taiteilijan iso-

isään saakka. Myös luonteeltaan tai-

teilijassa ilmeni kaksi vastakkaista 

puolta. Toisaalta hän oli hilpeä, 

avoin ja seurallinen, mutta ajoittain 

taasen itseensä sulkeutunut ja syväl-

liseen mietiskelyyn taipuvainen. 

Vielä selvemmin Simbergin erikois-

laatuisuus tuli esiin hänen taitees-

saan. Suomen taiteilijoista hän on 

omaperäisimpiä ja alkuperäisimpiä. 

Hänellä ei ollut esikuvia ja vaikeata 

on ollut myös häntä jäljitellä. Vaik-

ka hän suuresti ihaili Akseli Gallen-

Kallelaa ja työskenteli Ruovedellä 

mestarin oppilaana, ei hän edes 

Näköala Mustaltavuorelta Kymijoelle. 
Vas:lla Kuusanniemen rantaa ja 
oik:lla Sääksniemi. Tussipiirros. 
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Hugo Simberg ja hänen 
omaperäinen taiteensa 
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minassa, jossa hänen eversti-isänsä 
toimi kadettikoulun kasöörinä. Po- 
jan ollessa 8—vuotias perhe muutti 
Viipuriin. Täällä hän kävi koulunsa 
ja vietti kesät perheen huvilalla Säk- 
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heessä harrastettiin ahkerasti piirtä- 
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ja aloittaa taideopinnot Taideyhdis- 
tyksen piirustuskoulussa Helsingissä 
pidettiin epävarmana ratkaisuna. 
Vastoin säätyläisperheen perinteitä 
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bergin yhteys kotiin ja sukulaisiin ei 
kuitenkaan katkennut, vaan luja yh- 
teenkuuluvuuden tunne piti hänet 
elämänsä loppuun saakka kiinteästi 
suvun jäsenenä. Hänen kuolinhetke- 
nään v. 1917 maassamme vallitsivat 
epävakaiset olot, eikä hänen kuole- 
mastaan saatu edes tieto—a sanomaleh— 
tiin. 

Kirjoitukseemme liittyvästä taitei— 
lijaa esittävästä valokuvasta näemme, 
että hänen ulkonäössään oli jotakin 
tavallisesta suomalaisesta poikkeavaa. 
Kaikesta päätellen Hugo Simberg oli 
saanut perintönä vierasta verta, jos— 
kaan tätä ei ole voitu sukututkimuk— 
sen avulla todistaa; isän puolelta tie- 
dot ulottuvat vain taiteilijan iso- 
isään saakka. Myös luonteeltaan tai— 
teilijassa ilmeni kaksi vastakkaista 
puolta. Toisaalta hän oli hilpeä, 
avoin ja seurallinen, mutta ajoittain 
taasen itseensä sulkeutunut ja syväl- 
liseen mietiskelyyn taipuvainen. 

Vielä selvemmin Simbergin erikois— 
laatuisuus tuli esiin hänen taitees— 
saan. Suomen taiteilijoista hän on 
omaperäisimpiä ja alkuperäisimpiä. 
Hänellä ei ollut esikuvia ja vaikeata 
on ollut myös häntä jäljitellä. Vaik— 
ka hän suuresti ihaili Akseli Gallén- 
Kallelaa ja työskenteli Ruovedellä 
mestarin oppilaana, ei hän edes 
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omaksunut tämän tyyliä, vaan kulki 

omaa tietään. Jo tuona varhaiskau-

tenaan hän teki useita parhaita töi-

tään, pienikokoisia akvarelleja kuten 

Syksy, Halla, Talonpoika ja kuole-

ma helvetin portilla, Kuoleman puu-

tarha, Tanssi sillalla, Satu-kuvat ja 

lukuisat Piruparka-aiheet. Hän ku-

vasi elämän symboliikkaa, elämän ja 

kuoleman läheisyyttä, mutta ei kol-

kosti vaan melkeinpä hellästi ja sa-

malla omintakeisen koristeellisesti. 

Siten hänen taiteensa liittyy ajalle 

ominaiseen symboliikkaan ja jugend-

 

nimellä tunnettuun koristeelliseen 

tyylikauteen, joka nyt on jälleen tul-

lut yleisen mielenkiinnon kohteeksi. 

Hugo Simbergin parhainta ja oma-

peräisintä luomiskautta oli 1890-lu-

vun jälkipuolisko ja vuosisadan 

vaihde. Hänen taiteensa huippuna 

voidaan pitää Tampereen Johannek-

sen kirkon freskojen valmistumista v. 

1906. Kirkon piirustuskilpailun oli 

voittanut Lars Sonck. Jo kirkkoa ra-

kennettaessa alkoi vaikuttaa siltä, et-

tä tuloksena syntyisi jotakin aivan 

'ainutlaatuista. Kirkon koristelun sai-

vat suorittaakseen Hugo Simberg ja 

Magnus Enckell, joille rakennuslau-

takunta antoi täysin vapaat kädet 

niin aiheiden valintaan kuin tekota-

paan nähden. Niinpä tulos olikin 

epätavallinen ja suurenmoinen ja 

voitti lopulta kiihkeän vastarinnan-

kin, vaikka taiteilijat olivat kuvan-

neet ihmisiä alastomina ja Simberg 

maalamiut kattoon ylimmäksi para-

tiisinkäärmeen. Työ jaettiin siten, et-

tä Enckell maalasi suuren alttaritau-

lun ja Simbergin osalle tuli katto- ja 

seinäpintojen sekä lehterikaiteen fres-

kojen ja ikkunamaalausten sommit-

telu ja suoritus. 

On mielenkiintoista todeta, että v. 

1897 Lars Sonckilta oli tilattu Ky-
mintehtaan suuren kansakoulun ja 

pienten lasten koulun piirustukset ja 

annettu hänen toteuttaa niiden suun-

nittelussa kansallisromanttisia pyrki-
myksiään. Kolme vuotta myöhemmin 

Hugo Simberg puolestaan ikuisti  

Kuusankosken maisemia ja tehdasnä-

kymiä grafiikan keinoin. Sonckin 

suurenmoinen arkkitehtooninen luo-

mus on pelastettu ja palvelee paik-

kakuntaa kotiseututalona. Nyt on 

saatu talteen Simbergin Kyminteh-

das-grafiikkasarja ja siihen liittyvät 

luonnokset, jotka hän teki juuri par-

haana luomiskautenaan. 

Hugo Simberg aloitti grafiikan ko-

keilussa Gallen-Kallelan opastamana 

Ruovedellä v. 1895. Sitä ennen hän 

ei ollut joutunut tekemisiin grafiikan 

kanssa. Hän aloitti puupiirroksilla, 

mutta keskittyi pian etsausmenetel-

mään, josta tuli hänen varsinainen 

graafinen alansa. Etsaustekniikka so-

pi hyvin hänen viivankäyttöönsä se-

kä ilmaisemaan hänen vahvasti ver-

 

Kymijoen rantajyrkänne Mustanvuoren 
kohdalla. Taustalla Sääksniemi. Etsaus. 

tauskuvallisuuteen taipuvaa mieliku-

vitustaan. Pienoisakvarellien sekä 

Tampereen Johanneksen kirkon fres-

kojen ohella Hugo Simberg loi gra-

fiikassaan kaikkein aidointa ja kes-

tävintä taidettaan ja samalla hän yh-

dessä Gallen-Kallelan kanssa laski 

perustan maamme taidegrafiikalle. 

Ateneumissa on joulukuun lop-

puun saakka avoinna Hugo Simber-

gin ja ruotsalaisen Ivar Aroseniuksen 

yhteisnäyttely nimeltä 'Pikku-Lillan 

ja Piruparka'. Näyttelyssä on Sim-

bergiltä esillä hänen keskeisintä ak-

varelli-, piirustus- ja grafiikkatuotan-

toaan. 
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Vuoden vaihteessa siirtyy yhtiön pitkäaikainen hallintojohtaja, varatuomari Lars 
Räihä eläkkeelle. Runsaan 26 vuoden ajan hän on ollut näkyvä hahmo yhtiön eri 
toimintasektoreilla. Johtaja Räihän toimialaan ovat parin viimeisen vuosikymme-
nen aikana kuuluneet tuotantoa ja myyntiä lukuun ottamatta kaikki muut yhtiön 
toiminnot. Aikaisempina vuosina hänelle kuului vastuu aina kirjanpidosta työtur-
vallisuuteen saakka. Välimaastoon ovat sitten sijoittuneet yhtiön lakiasiat, kiinteis-
tö- ja maapolitiikka, metsäosasto, työterveystoiminta, tiedotustoiminta, koulutus-
toiminta, eläkeasiat, henkilöstöhallintoon liittyvät monet tehtävät sekä osto-osasto 

ja Juantehdas. Haastattelijan kysymykseen, eikö näin laajan toiminta-alueen joh-
taminen ole joskus tuntunut ylitsepääsemättömän raskaalta, on johtaja Räihällä 

ponnekas vastaus valmiina: "Minulla on aina ollut onni työskennellä taitavien esi-
miesten ja kyvykkäiden alaisten kanssa." 

Johtaja Lars Räihä: 

Erikoistumista hallinnon alueella 
vuosi vuodelta enemmän 

 

— Minkälaisista tehtävistä siirryit-
te Kymin Osakeyhtiön palvelukseen? 

— Olin johtajana valtiokonttoris-
sa, kun Kymiyhtiön silloinen vara-
toimitusjohtaja Knut von Troil tie-
dusteli mahdollisuuksiani ottaa vas-
taan yhtiön lakiasiainosaston pääl-
likön tehtävät varatuomari Ingvar 
Horellin siirryttyä pois yhtiön palve-
luksesta. Entuudestaan minulla ei 
ollut kosketusta teollisuuselämään, 
sillä olin opiskelujeni päätyttyä toi-
minut valtion virkamiehenä ja pank-
kialalla. Koska tarjous tuntui hou-
kuttelevalta ja mielenkiintoiselta, 
otin sen vastaan ja tulin Kuusankos-
kelle v. 1946. Aluksi toimialaani 
kuuluivat yhtiön lakiasiat, mutta 
kun v:n 1950 alusta sain nimityksen 
koko yhtiön konttoripäälliköksi, li-
sääntyivät tehtävät olennaisesti. Pe-
riaatteessa ne ovat olleet lähes sa-
mat siitä lähtien, vaikka toimen ni-
mitykset ovat vuosien varrella muut-
tuneet. 

— Parin vuosikymmenen aikana 
ovat yritysjohdon työskentelytavat 
kokeneet monenlaisia muodonmuu-
toksia. Miten muutokset ovat näky-  

neet yhtiön hallinnossa? 
— Täytyy myöntää, että muutos 

on ollut valtava. Aikaisemmin työs-
kentely tapahtui kovin henkilökoh-
taisella tasalla ja päätöksenteko oli 
suurelta osalta oman harkinnan va-
rassa. Nykyään asiat hoidetaan niin 
hallinnon kuin tuotannonkin puolel-
la kollektiivisesti erilaisissa työ- ja 
projektiryhmissä. Tämä muutos on 
nähdäkseni ollut kaikkein näkyvin 
sodanjälkeisessä yritysjohdossa. 

— Voitteko tarkemmin määritellä 
milloin ensimmäiset merkit tällaises-
ta kehityksestä alkoivat näkyä? 

— Yhtiömme aikaisemman toimi-
tusjohtajan, vuorineuvos K. E. Ek-
holmin ollessa viimeisiä vuosiaan 
yhtiön johdossa, oli edellä selostama-
ni kaltainen kehitys jo havaittavis-
sa. Tietenkään tämä ei ole ollut pel-
kästään yhden yrityksen piirissä ta-
pahtuvaa kehitystä, vaan se on ol-
lut yleismaailmallista. Kymmenkun-
ta vuotta sitten tämä uusi vaihe oli 
mielestäni jo selvästi nähtävissä. 
Osaltaan siihen ehkä meillä vaikutti 
sekin, että koulutustoiminnan tehos-
tumisen vaikutuksesta alkoi uusia nä-  

kemyksiä tulla entistä tuntuvammin 
esille. 

— Minkälainen vaikutus on yh-
teistoiminnalla ja erilaisilla työryh-
millä ollut hallinnon alueella? 

— Minun mielestäni tällainen yh-
teistoiminta, jota nykyisin harraste-
taan vähän kaikilla alueilla, tuo tie-
tysti runsaasti erilaisia näkemyksiä 
esille ja avartaa siten vastuunalai-
sissa tehtävissä toimivien näköaloja. 
Toisaalta se johtaa myös ratkaisu-
jen omaperäisyyden häviämiseen. 
Esimerkkinä voin mainita, että so-
siaalitoiminnan alueella Kymin Osa-
keyhtiössä on varmasti oltu monessa 
suhteessa edellä kävijöitä, mutta ny-
kyisellään jolloin kaikki toiminnot 
yrityksissä ovat riippuvaisia paljolti 
sopimuksista ja laeista, ei tällaisia 
firmakohtaisia eroavaisuuksia pääse 
juuri enää syntymään. 

— Nykyisin on organisaatiokäsi-
te tullut päivänpolttavaksi puheen-
aiheeksi yrityselämässä. Mikä on 
kokeneen hallintomiehen kanta tässä 
asiassa? 

— Olen ollut Kymin Osakeyh-
tiössä mukana useissa organisaatiois-

 

22 

Vuoden vaihteessa siirtyy yhtiön pitkäaikainen hallintojohtaja, varatuomari Lars 
Räihä eläkkeelle. Runsaan 26 vuoden ajan hän on ollut näkyvä hahmo yhtiön eri 
toimintasektoreilla. Johtaja Räihän toimialaan ovat parin viimeisen vuosikymme- 
nen aikana kuuluneet tuotantoa ja myyntiä lukuun ottamatta kaikki muut yhtiön 
toiminnot. Aikaisempina vuosina hänelle kuului vastuu aina kirjanpidosta työtur- 
vallisuuteen saakka. Välimaastoon ovat sitten sijoittuneet yhtiön lakiasiat, kiinteis- 
tö- ja maapolitiikka, metsäosasto, työterveystoiminta, tiedotustoiminta, koulutus- 
toiminta, eläkeasiat, henkilöstöhallintoon liittyvät monet tehtävät sekä osto-osasto 
ja Juantehdas. Haastattelijan kysymykseen, eikö näin laajan toiminta-alueen joh- 
taminen ole joskus tuntunut ylitsepääsemättömän raskaalta, on johtaja Räihällä 
ponnekas vastaus valmiina: ”Minulla on aina ollut onni työskennellä taitavien esi- 
miesten ja kyvykkäiden alaisten kanssa.” 

Johtaja Lars Räihä: 

Erikoistumista hallinnon alueella 
vuosi vuodelta enemmän 

— Minkälaisista tehtävistä siirryit- 
te Kymin Osakeyhtiön palvelukseen? 

— Olin johtajana valtiokonttoris- 
sa, kun Kymiyhtiön silloinen vara— 
toimitusjohtaja Knut von Troil tie— 
dusteli mahdollisuuksiani ottaa vas— 
taan yhtiön lakiasiainosaston pääl- 
likön tehtävät varatuomari Ingvar 
Horellrin siirryttyä pois yhtiön palve— 
luksesta. Entuudestaan minulla ei 
ollut kosketusta teollisuuselämään, 
sillä olin opiskelujeni päätyttyä toi- 
minut valti—on virkamiehenä ja pank— 
kialalla. Koska tarjous tuntu-i hou- 
kuttelevalta ja mielenkiintoiselta, 
otin sen vastaan ja tulin Kuusankos— 
kelle v. 1946. Aluksi 
kuuluivat yhtiön lakiasiat, 

toimialaani 
mutta 

kun v:n 1950 alusta sain nimityksen 
koko yhtiön konttoripäälli'köksi, l-i— 
sääntyivät tehtävät olennaisesti. Pe— 
riaatteessa ne ovat olleet lähes sa- 
mat siitä lähtien, vaikka toimen ni- 
mitykset ovat vuosien varrella muut- 
tuneet. 

— Parin vuosikymmenen aikana 
ovat yritysjohdon työskentelytavat 
kokeneet monenlaisia muodonmuu- 
toksia. Miten muutokset ovat näky- 

22 

neet yhtiön hallinnossa.? 
—— Täytyy myöntää, että muutos 

on ollut valtava. Aikaisemmin työs— 
kentely tapahtui kovin henkilökoh- 
taisella tasolla ja päätöksenteko oli 
suurelta osalta oman harkinnan va— 
rassa. Nykyään asiat hoidetaan niin 
hallinnon kuin tuotannonkin puolel- 
la kollektiivisesti erilaisissa työ— ja 
projektiryhmissä. Tämä muutos on 
nähdäkseni ollut kaikkein näkyvin 
sodanjälkeisessä yritysjohdossa. 

—- Voitteko tarkemmin määritellä 
milloin ensimmäiset merkit tällaises- 
ta kehityksestä alkoivat näkyä.? 

— Yhtiömme aikaisemman toimi— 
tusjohtajan, vuorineuvos K. E. Ek— 
holmin ollessa viimeisiä vuosiaan 
yhtiön johdossa, oli edellä selostama— 
ni kaltainen kehitys jo havaittavis- 
sa. Tietenkään tämä ei ole ollut pel- 
kästään yhden yrityksen piirissä ta- 
pahtuvaa kehitystä, vaan se on ol— 
lut yleismaailmallista. Kymmenkun- 
ta vuotta sitten tämä uusi vaihe oli 
mielestäni jo- selvästi nähtävissä. 
Osaltaan siihen ehkä meillä vaikutti 
sekin, että koulutustoiminnan teh—os- 
tumisen vaikutuksesta alkoi uusia nä— 

kemyksiä tulla entistä tuntuvammin 
esille. 

—— Minkälainen vaikutus on yh- 
teistoiminnalla ja erilaisilla työryh- 
milla' ollut hallinnon alueella? 

—-— Minun mielestäni tällainen yh- 
teistoiminta, jota nykyisin harraste- 
taan vähän kaikilla alueilla, tuo tie- 
tysti runsaasti erilaisia näkemyksiä 
esille ja avartaa siten vastuunalai- 
sissa tehtävissä- toimivien näköaloja. 
Toisaalta se johtaa myös ratkaisu- 
jen omaperäisyyden häviämiseen. 
Esimerkkinä voin mainita, että so- 
siaalitoiminnan alueella Kymin Osa- 
keyhtiössä on— varmasti oltu monessa 
suhteessa edellä kävijöitä, mutta ny— 
kyisellään jolloin kaikki toiminnot 
yrityksissä ovat riippuvaisia paljolti 
sopimuksista ja laeista, ei tällaisia 
firmako—htaisia eroavaisuuksia pääse 
juuri enää syntymään. 

—— Nykyisin On organisaatiokäsi— 
te tullut päivänpolttavaksi puheen— 
aiheeksi yrityselämässä, Mikä on 
kokeneen hallintomiehen kanta tässä 
asiassa.? 

— Olen ollut Kymin Osakeyh- 
tiössä mukana useissa organisaatiois— 



sa ja niiden muutoksissa. Taloon 
tultuani yhtiössä koettiin erittäin 
suuri toimintojen keskittämisvaihe ja 
sen jälkeen taas hajakeskitys, mikä 
johti ennen pitkää uudelleen osittai-
seen sentralisointiin. Nykyisin ele-
tään yhtiössä erittäin voimakasta ha-
jakeskityksen vaihetta, joka on aivan 
luonnollista seurausta yhtiön voimak-
kaasta kasvusta viime aikoina. On-
han yhtiön tuotantoyksiköiden mää-
rä viimeisen neljännesvuosisadan ai-
kana kasvanut lähes 2,5 kertaiseksi. 
Organisaation muodot luonnollisesti 
muuttuvat muun teollisen kehityksen 
seurantona. Tällä hetkellä siitä ehkä 
puhutaan vain enemmän kuin aikai-
semmin. 

— Miten organisaatiokehitys nä-
kyy yhtiön hallinnossa? 

— Viisikymmenluvun alussa yh-
tiön konttoripäällikön alaisuuteen 
kuuluivat nykyisten hallintotehtävien 
lisäksi vielä kirjanpito ja kustannus-
laskenta. Myöhemmin nämä talous-
asiat erotettiin omaksi alueekseen, 
mikä on aivan luonnollista nykyistä 
kehitystä ajatellen. Henkilöstöhallin-
to on tulossa niin meillä kuin muis-
sakin yrityksissä yhä enemmän 
omaksi erikoistoiminnakseen, jolloin 
perinteellisesti hallinnon piiriin kuu-
luneet muut toiminnat muodostavat 
vähitellen oman alueensa. Henkilös-
töhallintoon lasken tässä tapaukses-
sa kuuluvaksi työmarkkinapolitiikan, 
työsuojelun, työterveyden ja koulu-
tuksen. Tämä kehitys on nähtävissä 
myös Kymin Osakeyhtiössä. 

— Mitkä vastuualueeseenne kuu-
luvista toiminnoista ovat selvästi 
muuttuneet ja kehittyneet viime vuo-
sien aikana. 

— Olennainen muutos on tapah-
tunut esimerkiksi tiedottamisen alu-
eella. Kun yhtiö oli pienempi, oli 
henkilökohtaisella tiedonvälityksellä 
paljon suurempi merkitys kuin nyt. 
Yhteydenpito työntekijöiden, toimi-
henkilöiden ja johdon välillä tapah-
tui paljon enemmän henkilökohtais-
ten kontaktien välityksellä kuin tänä  

päivänä. Nykyisin tuo yhteydenpito 
kulkee ensinnäkin paljolti organisaa-
tion eri portaita pitkin ja toisaalta 
tiedottaminen on muuttunut luon-
teeltaan selvästi virallisemmaksi ja 
muodoltaan kirjalliseksi. Tästä on 
osoituksena yhtiön henkilöstölehtien 
sisältämä materiaalin lisäys ja eri-
laisten muiden painotuotteiden ja 
kirjallisten tiedotteiden lisääntymi-
nen. Organisaation muuttuessa ja 
henkilökunnan kasvaessa ja vaihtues-
sa on tällainen kehitys ymmärrettä-
vää, mutta henkilökohtaisten kon-
taktien väheneminen on mielestäni 
valitettavaa. Ihmissuhteiden heiken-
tyminen lisää väärinkäsitysten vaa-
raa. 

— Muilla alueilla on luonnollises-
ti myös tapahtunut kehitystä ja muu-
tosta, mutta ehkei niin näkyvää ja 
selvää kuin tiedottamisen kohdalla. 
Eläkeasioiden hoidossa on yhtiössä 
oltu kaukonäköisiä ja sama pätee 
terveydenhoidon ja työturvallisuuden 
alueella. Henkilökunnan koulutus 
on nykyisessä laajuudessaan päässyt 
kasvamaan vasta viime vuosina, kos-
ka aikaisemmin meillä ei ammatti-
kouluja lukuun ottamatta ole ollut 
päätoimista henkilökuntaa sitä hoi-
tamassa. 

— Yhtiön kiinteistö- ja maapoli-
tiikkaan liittyvät kysymykset ovat 
myös kuuluneet toimialueeseenne. 
Minkälaisia näkymiä on ollut ha-
vaittavissa tällä työsaralla? 

— Kun tulin yhtiöön, jouduin 
heti mukaan maanhankintalain to-
teuttamisv aiheeseen, jonka aikana 
yhtiö vapaaehtoisin kaupoin ja pak-
kolunastusteitse menetti noin 80 000 
hehtaaria maatalous- ja metsämaata. 
Hieman myöhemmin tulin sitten te-
kemisiin voimakkaan omakotiraken-
nustoiminnan kanssa, joka Kuusan-
koskella virisi 1940-luvun lopulla 
hyvin voimakkaaseen kasvuun. Ti-
laston mukaan on vuodesta 1947 
lähtien rakennettu yhtiön tuen tur-
vin 2 415 omakotitaloa ja osake-
huoneistoa. Tontteja on yhtiö tänä  

aikana myynyt 919. Nykyisellään on 
omakotirakentaminen selvästi hidas-
tunut ja kerrostaloasuminen vastaa-
vasti yleistynyt. Olen kuitenkin sitä 
mieltä, että tämä on vain välivaihe, 
sillä kuten Ruotsissakin on havaittu, 
ei kerrostaloasuminen jaksa pitkään 
tyydyttää, vaan ihmiset pyrkivät 
taas takaisin luonnon pariin asu-
maan. Uskon, että näin käy myös 
meillä ja omakotirakentaminen tulee 
vielä myöhemmin uudestaan elpy-
mään. Yleisenä toteamuksena on kui-
tenkin sanottava, että merkittävin 
muutos yhtiön aikaisempaan maapo-
litiikkaan nähden on toimikautenani 
ollut yhtiömme lukuisat ja laa-
jat maanluovutukset asuntotuotantoa 
varten. 

— Yhtiön juhlavuoteen liittyen 
esititte ajatuksen 100-vuotissäätiön 
perustamisesta. Onko säätiön toimin-
ta vastannut odotuksianne? 

— Ensimmäisen vuoden kokemus-
ten perusteella voi sanoa, että sää-
tiön toiminta on päässyt hyvin al-
kuun ja vastaa siten täysin odotuk-
siani. Eniten minua hämmästytti se, 
että henkilökunnan piirissä on näin-
kin runsaasti pitkälle kehittyneitä eri 
alojen harrastajia ja monivuotisia it-
seopiskelijoita. Heidän työtään on 
ilo ja täysi syy myös yhtiön tukea. 
Tulen vielä vuoden 1974 ajan jatka-
maan säätiön hallituksen ja edusta-
jiston puheenjohtajana, mutta toivon, 
että sen jälkeen tilalleni valittaisiin 
joku yhtiön ulkopuolinen henkilö. 

— Mitkä ovat suunnitelmanne 
eläkkeelle siirtymisenne jälkeen? 

— Tarkoitukseni on kyllä tässä 
vaiheessa vapautua ansiotyöstä ja 
ryhtyä eläkeläisenä toteuttamaan 
omia mielitekojani. Eivät ne nyt ko-
vin suuria ole, mutta varmasti mi-
nulle jää enemmän aikaa esimerkiksi 
matkustelemiseen. 

— Minkälaisen osan tulevat mo-
nivuotiset harrastuksenne metsästys 
ja lukeminen saamaan eläkevuosina? 

— Toivon tietysti, että voin jat-
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sa ja niiden muutoksissa. Taloon 
tultuani yhtiössä koettiin erittäin 
suuri toimintojen keskittämisvaihe ja 
sen jälkeen taas hajakeskitys, mikä 
johti ennen pitkää uudelleen osittai— 

Nykyisin ele- 
tään yhtiössä erittäin voimakasta ha- 
jakeskityksen vaihetta, joka on aivan 
luonnollista seurausta yhtiön voimak- 

seen sentralisointiin. 

kaasta kasvusta viime aikoina. On- 
han yhtiön tuotantoyksiköiden mää- 
rä viimeisen neljännesvuosisadan ai- 
kana kasvanut lähes 2,5 kertaiseksi. 
Organisaation muodot luonnollisesti 
muuttuvat muun teollisen kehityksen 
seurantona. Tällä hetkellä siitä ehkä 
puhutaan vain enemmän kuin aikai— 
semmin. 

—— Miten organisaatiokehitys na— 
kyy yhtiön hallinnossa? 

——- Viisikymmenluvun alussa yh- 
tiön konttoripäällikön alaisuuteen 
kuuluivat nykyisten hallintotehtävien 
lisäksi vielä kirjanpito ja kustannus- 
laskenta. Myöhemmin nämä talous- 
asiat erotettiin omaksi alueekseen, 
mikä on aivan luonnollista nykyistä 
kehitystä ajatellen. Henkilöstöhallin- 
to on tulossa niin meillä kuin muis- 
sakin yrityksissä yhä enemmän 
omaksi erikoistoiminnakseen, jolloin 
perinteellisesti hallinnon piiriin kuu- 
luneet muut toiminnat muodostavat 
vähitellen oman alueensa. Henkilös- 
töhallintoon lasken tässä tapaukses— 
sa kuuluvaksi työmarkkinapolitiikan, 
työsuojelun, työterveyden ja koulu- 
tuksen. Tämä kehitys on nähtävissä 
myös Kymin Osakeyhtiössä. 

—— Mitkä vastuualueeseenne kuu— 
luvista toiminnoista ovat selvästi 
muuttuneet ja kehittyneet viime vuo— 
sien aikana. 
— Olennainen muutos on tapah— 

tunut esimerkiksi tiedottamisen alu— 
eella. Kun yhtiö oli pienempi, oli 
henkilökohtaisella tiedonvälityksellä 
paljon suurempi merkitys kuin nyt. 
Yhteydenpito työntekijöiden, toimi- 
henkilöiden ja johdon välillä tapah- 
tui paljon enemmän henkilökohtais— 
ten kontaktien välityksellä kuin tänä 

päivänä. Nykyisin tuo yhteydenpito 
kulkee ensinnäkin paljolti organisaa- 
tion eri portaita pitkin ja toisaalta 
tiedottaminen on muuttunut luon— 
teeltaan selvästi virallisemmaksi ja 
muodoltaan kirjalliseksi. Tästä on 
osoituksena yhtiön henkilöstölehtien 
sisältämä materiaalin lisäys ja eri- 
laisten muiden paino—tuotteiden ja 
kirjallisten tiedotteiden lisääntymi- 
nen, Organisaation muuttuessa ja 
henkilökunnan kasvaessa ja vaihtues- 
sa on tällainen kehitys ymmärrettä— 
vää, mutta henkilökohtaisten kon— 
taktien väheneminen on mielestäni 
valitettavaa. Ihmissuhteiden heiken- 
tyminen lisää väärinkäsitysten vaa- 
raa. 

—-- Muilla alueilla on luonnollises- 
ti myös tapahtunut kehitystä ja muu— 
tosta, mutta ehkei niin näkyvää ja 
selvää kuin tiedottamisen kohdalla. 
Eläkeasioiden hoidossa on yhtiössä 
oltu kaukonäköisiä ja sama pätee 
terveydenhoidon ja työturvallisuuden 
alueella. Henkilökunnan koulutus 
on nykyisessä laajuudessaan päässyt 
kasvamaan vasta viime vuosina, kos- 
ka aikaisemmin meillä ei ammatti- 
kouluja lukuun ottamatta ole ollut 
päätoimista henkilökuntaa sitä hoi- 
tamassa. 

-- Yhtiön kiinteistö- ja maapoli- 
tiikkaan liittyvät kysymykset ovat 
myös kuuluneet toimialueeseenne. 
Minkälaisia näkymiä on ollut ha— 
vaittavissa tällä työsaralla? 
— Kun tulin yhtiöön, jouduin 

heti 
teuttamisvaiheeseen, 

mukaan maanhankintalain to- 
jonka aikana 

yhtiö vapaaehtoisin kaupoin ja pak— 
kol'unastusteitse menetti noin 80000 
hehtaaria maatalous- ja metsämaata. 
Hieman myöhemmin tulin sitten te- 
kemisiin voimakkaan omakotiraken- 
nustoiminnan kanssa, joka Kuusan— 
koskella virisi 1940-luvun lopulla 
hyvin voimakkaaseen kasvuun. Ti— 
laston mukaan on vuodesta 1947 
lähtien rakennettu yhtiön tuen tur- 
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huoneistoa. Tontteja on yhtiö tänä 

aikana myynyt 919. Nykyisellään on 
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taas takaisin luonnon pariin asu- 

vaan ihmiset pyrkivät 

maan. Uskon, että näin käy myös 
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kuun ja vastaa siten täysin odotuk— 
siani. Eniten minua hämmästytti se, 
että henkilökunnan piirissä on näin— 
kin runsaasti pitkälle kehittyneitä eri 
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Tulen vielä vuoden 1974 ajan jatka- 
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—— Mitkä 
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—- Tarkoitukseni on kyllä tässä 
vaiheessa vapautua ansiotyöstä ja 
ryhtyä eläkeläisenä toteuttamaan 
omia mielitekojani. Eivät ne nyt ko- 
vin suuria ole, mutta varmasti mi- 
nulle jää enemmän aikaa esimerkiksi 
matkustelemiseen. 
— Minkälaisen osan tulevat mo- 

nivuotiset harrastuksenne metsästys 
ja lukeminen saamaan eläkevuosina? 
— Toivon tietysti, että voin jat- 
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Henkilökunnan suhde teollisuuslaitokseen on tänä päivänä 
muotoutumassa uudelleen. Tiedottaminen, vaikuttaminen, ja yh-
teistoiminta, ovat uusia asioita, joiden merkitys ja sisältö työelä-
mässä on pohdinnan alaisena. Entisajan tehtaassa oli yhteistoi-
minta lähinnä isännän jylhää ääntä, suoraviivaista ja samalla usein 
yksinkertaista. Patrioottien aika on ohi ja tilalle on tullut viestivä 
eli keskusteleva työyhteisö. Yhteistoiminnassa on kysymys tietojen 
välittämisestä eri henkilökuntaryhmien välillä. Käsitykset yhteises-
tä parhaasta vaihtelevat, eri ihmiset ja henkilöryhmät korostavat 
asioissa erilaisia näkemyksiä. Keskusteluissa pyritään vaikutta-
maan eri näkökohtien huomioon ottamiseksi päätöksiä tehtäessä.  

Puitteet sisäiselle tiedottamiselle an-
taa tiedotussopimuksen lisäksi Tie-
don kulku Kymin Osakeyhtiössä-
kirjanen. Tiedotustoimikunnan työ-
saralta voidaan poimia kyselytun-
nit, jotka edustavat suoraa viestin-
tää, ja tehdaslehti. 

Salon tehdaslehti Varaventtiili on 
tehokas ja halpa ratkaisu, joka 
täyttää sille asetettuja vaatimuksia 
tehtaan sisäisten tietojen nopeana 

Salon tehtaalla vilkasta yhteistoimintaa 

Teollisuuslaitos ei ole 'impi°, joka 
voisi toimia ottamatta huomioon 
ympäristöä. Lähin kohderyhmä on 
tehtaan oma henkilökunta, työvoima, 
tuotannon eräs perustekijä. Nykyai-
kainen tehdas on sosiaalinen järjes-
telmä, jossa eri henkilökuntaryhmien 
käyttäytyminen ja toiminta vaikut-
tavat ja saavat vastavaikutuksia. 
Yhteistyöllä pyritään ennakoimaan 
toimintaa ja tasoittamaan vastakoh-
taisuuksia yhteiseksi parhaaksi. 

Peruspuitteet yhteistoiminnalle on 
luotu lakisääteisesti tai työmarkki-
najärjestöjen keskinäisillä sopimuk-
silla. Korkeammalta johdettujen yh-
teistoimintamuotojen rinnalle on ke-
hittynyt henkilökunnan keskuudessa 
omaehtoista yhteistoimintaa joka 
liittyy lähinnä vapaa-ajantoimin-
taan. 

Käytännön yhteistoimintaa 

Lakisääteiset yhteistoimintamuo-

 

dot kuten tuotantokomitea, luotta-
musmiestoiminta ja työsuajelutoimi-
kunta ovat vuosien kuluessa kana-
voituneet omiin uomiinsa ja noudat-

 

televat peruslinjoiltaan kaikkialla 
samoja muotoja. Niiden tehokas 
käyttäminen yhteistoimintavälineinä 
riippuu siitä arvosta, minkä eri hen-  

kilökuntaryhmät niille antavat ja 
ryhmien halusta toimia yhdessä. 

Työehtosopimuksen mukaiset toi-
mikunnat, tiedotus- ja koulutustoi-
mikunta, ovat varsin uusia tulokkai-
ta ja niinpä kiinnostus näitä yhteis-
työelimiä kohtaan onkin suuri. Mo-
nenkeskeinen tiedottaminen on ko-
ko metalliryhmän piirissä katsottu 
ensiarvoisen tärkeäksi muuttuvassa 
teollisuusyhteisössä. Tehdaspäälli-

 

köiden apuna ovat tiedottajat, jot-
ka oman työnsä ohella hoitavat yh-
teyksiä sisäisen tiedottamisen kentäs-
sä sekä toimittavat tehdaslehteä.  

välittäjänä. Tiedotustoimikunnan ni-
meämät vinkkihenkilöt, jotka ko-
koavat tietoa tai ideoita tietolähteis-
tä, ovat ratkaisevassa asemassa. He 
muodostavat samalla tietynlaisen 
otoksen eri henkilökuntaryhmistä ja 
täten heidän antamillaan tiedoilla 
on katetta tiedon tarpeesta koko 

Salon tehtaan joulujuhlatoimikuntaan 
kuuluivat tänä vuonna vas:lta Osmo 

Koskinen, Anto Leino, Elvi Vetten-
ranta, Eino Degerström, Anita Poh-

jola, Matti Eskola ja Taisto Hell-
sten. Juhla järjestettiin VPK:n 

talossa 8. 12. vanhanajan malliin. 
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kilökuntaryhmät niille 
ryhmien halusta toimia yhdessä. 
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mikunta, ovat varsin uusia tulokkai- 
ta ja niinpä kiinnostus näitä yhteis- 
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ensiarvoisen 
teollisuusyhteisössä. 

ka oman työnsä ohella hoitavat yh- 
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tä, ovat ratkaisevassa asemassa. He 
muodostavat samalla tietynlaisen 
otoksen eri henkilökuntaryhmistä ja 
täten heidän antamillaan tiedoilla 
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ranta, Eino Degerström, Anita Poh- 
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Tehtaan liikuntatoiminnan hoitaminen 
on työnjohtaja Matti Eskolan "heiniä". 

Tehtaalaiset osallistuvat kuntokilpai-
luihin varsin vilkkaasti. 

tehdasta ajatellen. Vinkkihenkilöille 
on jo pidetty kaksi koulutustilai-
suutta, joissa on selvitetty tiedotta-
misen luonnetta ja olemusta. Tiedo-
tussopimuksen määrittelemät tiedo-
tusvelvolliset, johtavat toimihenki-
löt ja luottamusmiehet, täydentävät 
tehokkaasti tiedotusorganisaatiota. 

Koko yhtiön kattavat henkilöstö-
lehdet, Kymiyhtymä ja Tiedotusleh-
ti, on koettu Salon tehtaalla tärkeinä 
välineinä yhtiön yhteistoiminnan 
rattaissa. Henkilöstölehtien neuvotte-
lukunta on pyrkinyt ennakkoluulot-
tomasti etsimään ja kehittämään oi-
keaksi näkemiään ratkaisuja, jotta 
henkilöstälehdet vastaisivat tarkoi-
tustaan koko henkilöstön tiedotusvä-
lineenä ja yhdyssiteenä. Neuvottelu-
kunta haluaa antaa myös oman pa-
noksensa lehtien toimitustyöhön; 
lehtiartikkelien aiheita on kartoitet-
n. ja jäsennelty sekä koottu ryhmä-
työnä omia juttujakin lehtiin. 

Oma-aloitteista yhteistoimintaa 

Vapaaehtoisuuteen perustuvista Sa-
lon tehtaan henkilökunnan yhteis-
työelimistä lienee laajin liikuntatoi-
mikunta. Koko yhtiön sisäinen lii-
kuntatoiminta ja työyhteisöjen puu-
laakisarjoihin osallistuminen on ny-
kyisin jo niin laajaa, että se vastaa 
pienen urheiluseuran tarpeita. Lii-
kuntatoimikunta on varsin pirteästi 
erilaisilla tempauksilla houkutellut 
kaikkia tehtaalaisia liikkeelle. 

— Työnjohtaja Matti Eskola kan-
taa päävastuun liikuntatoiminnasta. 
Onko kuntokilpailu suosiossa Sa-
lossa? 

— Päättyneellä kuntoilukaudella 
kertyi suorituskertoja yli 6 000 ja 
matkaa lähes 42 000 kilometriä, mi-
kä on yli 100 kilometriä henkeä 
kohden. Tänä vuonna jaettiin kunto-
kilpailussa 90 esinepalkintoa. Varsin-
kin kävelyn ja uinnin kohdalla on 
harrastus lisääntynyt ja harrastajien 
piiri laajentunut. 

— Salolaiset pelaavat myös lento-
palloa innokkaasti? 

— Syksyllä pelattu tehtaan osas-
tojen välinen lentopallosarja toi pal-
jon uusia harrastajia. Sarjassa oli 
viisi miesjoukkuetta ja kolme nais-
joukkuetta. Pelisalin vuokraamisessa 
on ollut hankaluuksia, koska urhei-
luseurojen tarve on suuri ja ensisijai-
nen. Salon Kuntourheiluyhdistyksen  

lentopallosarjassa pelaa kolme mies-
joukkuetta ja yksi naisjoukkue teh-
taaltamme. 

— Miltä tulevaisuus näyttää? 
— Tähtäimessä on uuden kunto-

kilpailun sisäänajo ja kuntoliikun-
nan harrastajien määrän lisääminen. 
Metalliryhmässä yhteistoimintaa tul-
laan kehittämään ja lisäämään huo-
mattavasti joka alalla. 

Tehtaan toimihenkilöillä on oma 
kerhonsa, joka järjestelee vierailuja 
metalliryhmän eri tehtaille ja vasta-
vierailuja sekä tutustumiskäyntejä 
paikallisiin laitoksiin, messu- ja teat-
terimatkoja, illanviettoja jne. Vuoden 
kerhoilijaksi valitaan nais- ja mies-
toimihenkilö, joka vuoden aikana on 
innokkaimmin osallistunut riento•i-
hin. He saavat puulusikat muisto-
lahjaksi. Puhelinkeskuksen hoitaja 
Tarja Kostamo on puulusikan omis-
taja ja kerhon johtokunnan jäsen. 

— Onko toiminta ollut monipuo-

 

lista? 
Tutustumiskäynnit oman teh-

 

Tehtaan toimihenkilökerho jakaa 
joka vuonna ahkerimmille nais- ja 
miesjäsenilleen puulusikan, jonka on 
saanut mm. puhelinkeskuksen 
hoitaja Tarja Kostamo. 

Viime talvena järjestettiin yhteis-
toiminnassa Talvipäivä. Kärkisorvaaja 
Esko Tuominen hoiti nappulahiihdon 

ja osallistui poikansa kanssa 
pulkanvetoon. 
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Vapaaehtoisuuteen perustuvista Sa- 

lon tehtaan henkilökunnan yhteis- 
työelimistä lienee laajin liikuntatoi— 
mikunta. Koko yhtiön sisäinen lii- 
kuntatoiminta ja työyhteisöjen puu— 
laakisarj-oihin osallistuminen on ny- 
kyisin jo niin laajaa, että se vastaa 
pienen urheiluseuran tarpeita. Lii- 
kuntatoimikunta on varsin pirteästi 
erilaisilla tempauksilla houkutellut 
kaikkia tehtaalaisia liikkeelle. 

— Työnjohtaja Matti Eskola kan- 
taa päävastuun liikuntatoiminnasta. 
Onko kuntokilpailu suosiossa Sa— 
lassa? 

—— Päättyneellä kunto—ilukaudella 
kertyi suorituskertoja yli 6000 ja 
matkaa lähes 42000 kilometriä, mi- 
kä on yli 100 kilometriä henkeä 
kohden. Tänä vuonna jaettiin kunto— 
kilpailussa 90 esinepalkintoa. Varsin— 
kin kävelyn ja uinnin kohdalla on 
harrastus lisääntynyt ja harrastajien 
piiri laajentunut. 

— Salolaiset pelaavat myös lento- 
palloa innokkaasti? 

—— Syksyllä pelattu tehtaan osas- 
tojen välinen lentopallosarja toi pal— 
jon uusia harrastajia. Sarjassa oli 
viisi miesjoukkuetta ja kolme nais- 
joukkuetta. Pelisalin vuokraamisessa 
on ollut hankaluuksia, koska urhei- 
luseurojen tarve on suuri ja ensisijai- 
nen. Sal—on Kuntourheiluyhdistyksen 

lentopallosarjassa pelaa kolme mies— 
joukkuetta ja yksi naisjoukkue teh- 
taaltamme. 

— Miltä tulevaisuus näyttää.? 
— Tähtäimessä on uuden kunto— 

kilpailun sisäänajo ja kuntoliikun— 
nan harrastajien määrän lisääminen. 
Metalliryhmässä yhteistoimintaa tul- 
laan kehittämään ja lisäämään huo- 
mattavasti joka alalla. 

v r  

Tehtaan toimihenkilöillä on oma 
kerhonsa, joka järjestelee vierailuja 
metalliryhmän eri tehtaille ja vasta— 
vierailuja sekä tutustumiskäyntejä 
paikallisiin laitoksiin, messu- ja teat- 
terimatkoja, illanviettoja jne. Vuoden 
kerhoilijaksi valitaan nais— ja mies— 
toimihenkilö, joka vuoden aikana on 
innokkaimmin osallistunut rientoi— 
hin. He saavat puulusikat muisto— 
lahjaksi. Puhelinkeskuksen hoitaja 
Tarja Kostamo on puulusikan omis— 
taja ja kerhon johtokunnan jäsen. 

— Onko toiminta ollut monipuo- 
lista.? 

— Tutustumiskäynnit oman teh- 

irt
i 

Tehtaan l i ikunta to iminnan hoitaminen 
o n  työnjohtaja Matti Eskolan "heiniä”.  

Tehtaalaiset osallistuvat kuntokilpai— 
luihin varsin vilkkaasti. 
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taan ulkopuolella ovat olleet mielen-

 

kiintoisia. Naistoimihenkilöillä on 
ollut myös kielikerho, jossa opiskel-
laan ruotsia ja saksaa. Muu kerho-
toiminta on ollut tänä syksynä hil-
jaisempaa. 

— Mitä toimihenkilökerho sinul-
le merkitsee? 

— Työssäni puhelunvälittäjänä 
olen sidottu paikalleni, joten on 
hauskaa työajan ulkopuolella rupa-
tella toisten toimihenkilöiden kans-
sa. Toimihenkilökerhon mukana on 
ainoa mahdollisuus päästä tutustu-
maan muihin laitoksiin. 

* 

Viime talvena järjestetyn Talvi-
päivän läpivieminen yhteisvoimin 
oli saavutus sinänsä. Järjestely-
toimikunnan jäsenet saivat jokai-
nen oman osatehtävän päivän ohjel-
masta. Yhdessä kehiteltiin toiminta-
muodot, jäsenet tekivät suunnitel-
mat ja järjestivät omat avustajansa. 
Ruokatunnista uhrattiin 10-15 mi-
nuuttia päivittäisiin kokouksiin, jois-
sa suunnitelmat hyväksyttiin. Päi-
vän ohjelma vietiin läpi lähes aika-
taulun mukaisesti. Toimintaa oli lii-
kaakin, jotta kaikki halukkaat oli-
sivat voineet osallistua kaikkiin toi-
mintoihin. Avoimet ovet tehtaalla 
ja pullakahvit ruokalassa kruunasi-
vat aurinkoisen Talvipäivän. 

Kärkisorva aja Esko Tuominen 
hoiti nappulahiihdon ja osallistui 
poikansa kanssa pulkanvetokilpaan. 

— Minkälainen kuva sinulle jäi 
järjestelyistä? 

— Talvipäivän järjestelyt toimi-
vat hyvin. Useat henkilöt kantoivat 
vastuuta onnistumisesta. Päivittäiset 
ryhmäkokoukset antoivat uskoa ja 
tukea omille suunnitelmille toiminto-
jen järjestämiseksi. 

— Onko samantapaista toimin-
taa tarvis jatkaa? 

— Tottakai, järjestetään vain en-
si vuonnakin. Uudet henkilöt vain 
vetämään, jotta järjestelyvastuu 
osuisi toistenkin kohdalle. Ohjelma  

ja toiminnot pitäisi olla toiset, sa-
ma ei jaksa kiinnostaa useampaa 
kertaa peräkkäin. 

Joulujuhlatoimikunta on parina 
viime vuotena koottu eri henkilö-
kuntaryhmistä ja yhteiset juhlat ovat 
olleet onnistuneita. Viime vuonna 
juhlat pidettiin 'soittoruokalassa', 
mutta tänä vuonna järjestetään van-
hanajan joulujuhlat Salon VPK:n 
talolla. Tarkastaja Anita Pohjola 
on ollut mukana edellisissäkin jär-
jestelyissä. 

— Miten järjestelyt sujuivat? 
— Vanhanajan joulujuhlan järjes-

täminen on paljon suurempitöinen 
kuin ravintolassa pidettävän. On 
huolehdittava mm. juhlapaikan viih-
tyisyydestä, tarjoilusta, tanssiorkes-
terin hankkimisesta ja ilmoituksesta 
viranomaiselle, jotka ravintolassa 
kuuluvat palveluun. Kustannuksil-
taan juhlat eivät paljon eroa toisis-
taan. Tietenkin tilaa, varsinkin tans-
sitilaa VPK:n salissa on enemmän 
kuin ravintolassa, tunnelmasta puhu-
mattakaan. 

— Miten yhteistoiminta on suju-
nut? 

— Toimikunta on kantanut suur-
ta vastuuta joulujuhlien onnistumi-
seksi. Vaatimukset vanhanajan jou-
lujuhlasta asetti toimikunnan mel-
koisten vaikeuksien eteen, joista sel-
vittiin vain rakentavassa yhteishen-
gessä. 

— Minkälainen oli vanhanajan 
joulujuhla? 

— Se oli oikea puurojuhla, oli 
joulukuusi ja kynttilöitä pöydillä, 
laulettiin tuttuja joululauluja ja 
tonttuja oli koko salin täydeltä. 

OSMO KOSKINEN 
JUHANI SILFVER 

Erikoistumista hallinnon ... 

Jatkoa s:lta 23 

kaa harrastuksiani myös Helsingistä 
käsin, minne tulemme Kuusankoskel-
ta muuttamaan. Luonnon parissa 
liikkuminen ja hyvin opetetun lintu-
koiran kanssa toimiminen ovat niitä 
asioita, jotka lasken metsästyksen 
viehätyksen tiliin. Ampuminen sinän-
sä ei ole niin tärkeää. 

— Lukeminen on minua aina kiin-
nostanut ja historia aivan erityisesti. 
Ylipäänsä olen kirjallisuuden suhteen 
kuitenkin kaikkiruokainen. Nyt van-
hemmiten olen alkanut harrastaa 
yhä enemmän erilaisia elämäkertoja 
ja matkakertomuksia kun sen sijaan 
romaanit ovat jääneet vuosi vuodel-
ta vähemmälle. Tämä lienee aika 
yleinen kehityskulku ihmisten luku-
tottumusten kohdalla. 

— Millä mielellä tulette yhtiön 
jättämään? 

— Olen saanut työskennellä työn-
täyteisessä ja vaihtelevassa toimessa. 
Esimieheni ovat olleet varsin kun-
nioitettavia persoonallisuuksia ja pä-
tevien työtovereiden avulla ovat teh-
tävät aina luistaneet kivuttomasti. 
Nämä seikat yhdessä ovat varmasti 
omiaan antamaan minulle runsaasti 
mieluisia muistoja vuosistani Kymi-
yhtiön palveluksessa, joten ei minul-
la ole mitään tunteellisia kuohuja 
siirtyessäni nyt normaalissa järjestyk-
sessä eläkevuosia viettämään. Ja 
mieluista on todeta sekin, että täy-
dellä luottamuksella voin tehtävät 
luovuttaa nuoremmille työni jatka-
jille, sillä eiköhän nuoremmat taida 
aina olla viisaampia kuin edellinen 
polvi ... 

Haastattelija 
EERO NIINIKOSKI 

26 

[
n

e
 

taan ulkopuolella ovat olleet mielen- 
kiintoisia. -Naistoimihenkilöillä on 
ollut myös kielikerho, jossa opiskel- 
laan ruotsia ja saksaa. Muu kerho- 
toiminta on ollut tänä syksynä hil- 
jaisempaa. 
— Mitä toimihenkilö/terho sinul- 

le merkitsee.? 
—- Työssäni puh-elunvälittäjänä 

olen sidottu paikalleni, joten on 
hauskaa työajan ulkopuolella rupa- 
tella toisten toimihenkilöiden kans- 
sa. Toimihenkilökerhon mukana on 
ainoa mahdollisuus päästä tutustu- 
maan muihin laitoksiin. 

* 

Viime talvena järjestetyn Talvi- 
päivän läpivieminen yhteisvoimin 
oli saavutus sinänsä. Järjestely- 
toimikunnan jäsenet saivat jokai— 
nen oman osatehtävän päivän ohjel- 
masta. Yhdessä kehiteltiin toiminta- 
muodot, jäsenet tekivät suunnitel- 
mat ja järjestivät omat avustajansa. 
Ruokatunnista uhrattiin 10—15 mi- 
nuuttia päivittäisiin kokouksiin, jois- 
sa suunnitelmat hyväksyttiin. Päi- 
vän ohjelma vietiin läpi lähes aika- 
taulun mukaisesti. Toimintaa oli lii- 
kaakin, jotta kaikki halukkaat oli- 
sivat voineet osall-istua kaikkiin toi- 
mintoihin. Avoimet ovet tehtaalla 
ja pullakahvit ruokalassa kruunasi- 
vat aurinkoisen Talvipäivän. 

Kärkisorvaaja Esko Tuominen 
hoiti nappulahiihdon ja osallistui 
poikansa kanssa pulkanvetokilpaan. 

— Minkälainen kuva sinulle jäi 
järjestelyistä? 
— Talvipäivän järjestelyt toimi- 

vat hyvin. Useat henkilöt kantoivat 
vastuuta onnistumisesta. Päivittäiset 
ryhmäkokoukset antoivat uskoa ja 
tukea omille suunnitelmille toiminto- 
jen järjestämiseksi. 

——- Onko samantapaista toimin- 
taa tarvis jatkaa? 
— Tottakai, järjestetään vain en- 

si vuonnakin. Uudet henkilöt vain' 
vetämään, jotta järjestelyvastuu 
osuisi toistenkin kohdalle. Ohjelma 

26 

ja toiminnot pitä-isi olla toiset, sa- 
ma ei jaksa kiinnostaa useampaa 
kertaa peräkkäin. 

* 

Joulujuhlatoimikunta on parina 
viime vuotena koottu eri henkilö- 
kuntaryhmistä ja yhteiset juhlat ovat 
olleet onnistuneita. Viime vuonna 
juhlat pidettiin *soittoruokalassa”, 
mutta tänä vuonna järjestetään van- 
hanajan joulujuhlat Salon VPK:n 
talolla. Tarkastaja Anita Pohjola 
on ollut mukana edellisissäkin jär- 
jestelyissä. 

— Miten järjestelyt sujuivat? 
— Vanhanajan joulujuhlan järjes- 

täminen on paljon suurempitöinen 
kuin ravintolassa pidettävän. On 
huolehdittava mm. juhlapaikan viih- 
tyisyydestä, tarjoilusta, tanssiorkes- 
terin hankkimisesta ja ilmoituksesta 
viranomaiselle, jotka ravintolassa 
kuuluvat palveluun. Kustannuksil- 
taan juhlat eivät paljon eroa toisis- 
taan. Tietenkin tilaa, varsinkin tans— 
sitilaa VPK:n salissa on enemmän 
kuin ravintolassa, tunnelmasta puhu- 
mattakaan. 

-— Miten yhteistoiminta on suju— 
nut.? 

—— Toimikunta on kantanut suur- 
ta vastuuta joulujuhlien onnistumi- 
seksi. Vaatimukset vanhanajan jou- 
lujuhlasta asetti toimikunnan mel- 
koisten vaikeuksien eteen, joista sel- 
vittiin vain rakentavassa yhteishen- 
gessä. 
— Minkälainen oli vanhanajan 

joulujuhla? 
— Se oli oikea puurojuhla, oli 

joulukuusi ja kynttilöitä pöydillä, 
laulettiin tuttuja joululauluja ja 
tonttuja oli koko salin täydeltä. 

OSMO KOSKINEN 
]UHANI SILFVER 

Erlkoistumlsla hallinnon . . . 

]atkoa s:lta 23 

kaa harrastuksiani myös Helsingistä 
käsin, minne tulemme Kuusankoskel- 
ta muuttamaan. Luonnon parissa 
liikkuminen ja hyvin opetetun lintu- 
koiran kanssa toimiminen ovat niitä 
asioita, jotka lasken metsästyksen 
viehätyksen tiliin. Ampuminen sinän- 
sä ei ole niin tärkeää. 
— Lukeminen on minua aina kiin- 

nostanut ja historia aivan erityisesti. 
Ylipäänsä olen kirjallisuuden suhteen 
kuitenkin kaikkiruokainen. Nyt van— 
hemmiten olen alkanut harrastaa 
yhä enemmän erilaisia elämäkertoja 
ja matkakertomuksia kun sen sijaan 
romaanit ovat jääneet vuosi vuodel- 
ta vähemmälle. Tämä lienee aika 
yleinen kehityskulku ihmisten luku- 
tottumusten kohdalla. 
— Millä mielellä tulette yhtiön 

jättämään? 
— Olen saanut työskennellä työn— 

täyteisessä ja vaihtelevassa toimessa. 
Esimieheni ovat olleet varsin kun- 
nioitettavia p—ersoonallisuuksia ja pä- 
tevien työtovereiden avulla ovat teh- 
tävät aina luistaneet kivuttomasti. 
Nämä seikat yhdessä ovat varmasti 
omiaan antamaan minulle runsaasti 
mieluisia muistoja vuosistani Kymi- 
yhtiön palveluksessa, joten ei minul- 
la ole mitään tunteellisia kuohuja 
siirtyessäni nyt normaalissa järjestyk- 
sessä eläkevuosia viettämään. Ja 
mieluista on todeta sekin, että täy- 
dellä luottamuksella voin tehtävät 
luovuttaa nuoremmille työni jatka- 
jille, sillä eiköhän nuoremmat taida 
aina olla viisaampia kuin edellinen 
polvi. . .  

Haastattelija 
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Tässä joulun alla erääseen voikkaa-
lais-yhtiöläiskotiin tuli vieras ja kun äiti 
ja isä eivät olleet juuri silloin kotosalla, 
perheen pikku tytär alkoi pitää vieraalle 
odoteltaessa seuraa. Seinähyllyllä oli 
pitkä rivi nukkeja. Tyttönen kertoi, että 
"tämän nuken äiti on tuonut Ruotsista 
ja tämän Espanjasta. Tämän äiti toi Ita-
liasta ..." jne "Onpa sinun äitisi mat-
kustellut paljon", sanoi vieras. "Onko, 
isä matkustellut ollenkaan?" 

"Juu. Isä on käynyt Verlassa!" vastasi 
tyttönen. 

Tuli yksi 'noottikin' taas: "Kuule Su-
sa! Viimeksi Tästä puhutaan-palstalla 
oli kuva tupaantuliaiskahveesta Riipin 
tieporukan uudessa ruekailuhuoneessa. 
Meillä täällä Self Copylla on kyllä kah-
vila valmiina, vaan ei kahvin keittäjää. 
Pulma ei ole valtava, mutta mikäli jou-
dumme yhtä kauan odottamaan kahvin-
keittäjää kuin mainitsemasi tieporukka 
ruokatupaansa, uskomme asiamme 
unohtuvan kokonaan. Meidän lisäksem-
me voisivat kahvitupaa käyttää hyväk-
seen Peroksidin porukka ja tilapäiset 
kuljetus-, korjaus- ym. henkilöt. Eikä 
mestareiltakaan soroppilupaa evättäisi. 
Kyselepä missä meidän 'kaunis Veera'  

oikein viipyy? Self Copy-laitoksen työn-
seen Peroksiidin porukka ja tilapäiset 
tekijät". Joo. Kyseltiin. Ja oikein viralli-

 

selta taholta. Se on sillä lailla, pojat, 
että kahteen kertaan siellä on aloitettu 
ns. ravintolatoiminta, on ollut kahvia ja 
kaunis Veera, mutta kummallakin ker-
ralla toiminta on lopetettu sen takia, 
kun siellä ei ollut kahvin juojia. 

Lähes 40 vuotta on rva Kerttu Eklund 
toiminut ravintola-alalla yhtiön piirissä 
Kuusankoskella. Hän meni Voikkaan 
klubille työhön v. 1935 tarkoituksenaan 
ryhtyä tarjoilijaksi, mutta pian klubin 
silloinen emäntä huomasi uuden tulok-
kaan taipumukset, havaitsi hänen ole-
van 'kauha kädessä syntynyt' ja niinpä 
rva Eklund siirtyi keittäjäksi. Tässä toi-
messa hän oli vuoteen 1939 ja sen jäl-
keen klubin emäntänä lokakuuhun 1943. 

Kymintehtaan Kerholan emännäksi 
hän tuli 1946 ja toimi v:sta 1947 lähtien 
myös Kymintehtaan klubin emäntänä 
vuoteen 1958, jolloin hän siirtyi pää-
emännäksi Kymintehtaan Mestarikerhol-
le ja on tässä toimessa edelleen. 

Voikkaan klubin aikoja rva Eklund 
muistelee erityisellä lämmöllä. Vaikka 
työtä oli paljon ja työaika 12-tuntinen, ei 
se tuntunut rasittavalta, sillä klubilla 
vallitsi kodikas ja ystävällinen ilmapiiri. 
Henkilökunnan ja klubin jäsenten ja 
vieraidenkin suhteet olivat hyvät ja läm-
pimät. Klubin henkilökuntaan kuuluivat 
tuolloin emännän lisäksi keittäjä, kaksi 
tarjoilijaa ja apulainen. Tarjoilijoilla oli 
talvisaikaan musta puku sekä valkoinen 
pikkuesiliina ja päässä soma röyhelö. 
Kesällä puku oli valkoinen, esiliina ja 
röyhelöt sinisiä. 

Ruokailijoita kävi klubilla paljon. 
Konttorin henkilökunnalle valmistettiin 
aamiainen ennen työn alkamista, sit-
ten oli tietenkin lounas ja päivällinen ja 
lopuksi vielä iltapalakin. Klubi oli myös 
iltaisin suosittu paikka. "Voikkaan nuo-
ret herrat pitivät lystiä", sanoi rva Ek-
lund. Olipa henkilökunnalle varattu ns. 
tisurihuonekin, jossa joku henkilökun-
nasta vietti aina yönsä siltä varalta, että 
klubille tulisi vieraita tai että lääkäriä 
tarvittaisiin. Tilapäinen tehtaanlääkäri 

Rva Kerttu Eklund on ollut työssä yhtiön 
kerhoilla ja klubeilla v:sta 1935 lähes yhtäjak-
soisesti. 

näet asui klubin yläkerrassa. Tisurissa 
olevalla oli varsinainen uniformukin, yö-
takki, joka oli sininen kaapu ja siinä val-
koinen kaulus. Se kietaistiin päälle, jos 
yöllä piti mennä ovea avaamaan. 

Eräänä yönä tisurihuoneen ikkunan 
alapuolelta alkoi kuulua serenaadi kita-
ran säestyksellä. Ikkunan alla oli kolme 
herraa, yhdellä vauvanmyssy päässä, 
jotta hänen herttainen olemuksensa 
olisi paremmin hellyttänyt tarjoilijan sy-
dämen päästämään sisään. 

Tullessaan Kymintehtaan Kerholan 
emännäksi ja vuotta myöhemmin myös 
Kymintehtaan klubin siirtyessä hänen 
emännyyteensä, oli hänellä todellakin 
kädet täynnä työtä. Klubilla ruokailivat 
virkamieskunta ja yhtiön vieraat, Kar-
holassa työnjohtajat ja ulkopuoliset 
asentajat sekä työntekijät. Myös Mes-
tarikerholla oli siellä omat huonetilansa. 
Lisäksi Kerholasta kuljetettiin ruokaa 
tehtaalle viiteen ruokailupisteeseen 
useaan kertaan vuorokaudessa. Kaiken 
kukkuraksi ruokittiin Niinivaaran ja Pil-
kan koulun oppilaat, yhteensä 408. Täl-
laista korkeapaineen aikaa kesti n. kol-
misen vuotta. Ruokaakin meni valtavas-
ti: perunoita 10000 kg kuukaudessa, li-
haa, kalaa ja makkaraa 1 000 kg! Hen-
kilökuntaa oli Karholassa 16. 

Rva Eklund on toiminut nyt 15 vuotta 
yksinomaan Kymintehtaan Mestariker-
hon emäntänä. 

— Tämä on ollut entisiin aikoihin ver-
rattuna hiljaista aikaa, tuumasi hän. 

Huumorintajunsa ja sydämellisen suh-
tautumisensa ansiosta rva Eklund on 
saanut paljon ystäviä ja hänen valmis-
tamansa ruoat vilpittömiä ihailijoita. 

Ja sitten jouluterveisiä kaikille Santa-
saloon, Heinolaan, Saloon, Karkkilaan, 
Voikkaalle, Verlaan, Porvooseen ja Kuu-
saalle ja Blackburniin ja kirjapainoon 
Ukille ja Sakelle ja Masalle ja tota 
Juankoskelle ja Hallaan. 

lähettää susa 
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kun siellä ei ollut kahvin juojia. 

<tt> 

Lähes 40 vuotta on rva Kerttu Eklund 
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Kymintehtaan Kerhoian emännäksi 
hän tuli 1946 ja toimi v:sta 1947 lähtien 
myös Kymintehtaan klubin emäntänä 
vuoteen 1958, jolloin hän siirtyi pää- 
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ie j a  on tässä toimessa edelleen. 

Voikkaan klubin aikoja rva Eklund 
muistelee erityisellä lämmöllä. Vaikka 
työtä o l i  pal jon j a  työaika 12-tuntinen, ei  
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Rva Kerttu Eklund on  ol lut  työssä yhtiön 
kerhoi i ia  j a  k lubei l la v:sta 1935 lähes yhtäjak- 
soisest i .  

näet asui klubin yläkerrassa. Tisurissa 
olevalla oli varsinainen uniformukin, yö- 
takki, joka oli sininen kaapu ja siinä val— 
koinen kaulus. Se kietaistiin päälle, jos 
yöllä piti mennä ove-a avaamaan. 

Eräänä yönä tisurihuoneen ikkunan 
alapuolelta alkoi kuulua serenaadi kita- 
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kukkuraksi ruokittiin Niinivaaran ja Pii- 
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-— Tämä on ollut entisiin aikoihin ver- 
rattuna hiljaista aikaa, tuumasi hän. 

Huumorintajunsa ja sydämellisen suh— 
tautumisensa ansiosta rva Eklund on 
saanut paljon ystäviä j a  hänen valmis— 
tamansa ruoat vilpittömiä ihailijoita. 

<tt> 

Ja  sitten jouluterveisiä kaikille Santa— 
saioon, Heinolaan, Saloon, Karkkilaan, 
Voikkaalle, Verlaan, Porvooseen ja  Kuu— 
saalie j a  Biackburniin j a  kirjapainoon 
Ukiile ja Sakelle ja Masalle ja t o t a . . .  
Juankoske—Iie ja Haliaan. 

lähettää susa 
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Tirolilaiseen pikkukaupunkiin suuntasi viime kesänä stipendi-
matkansa kuusankoskelainen metsäteknikko Urpo Markkanen saa-
tuaan yhtiön 100-vuotissäätiöltä apurahan puunleikkauksen ja ko-
risteveiston opiskelua varten. Runsaan viikon ajan hän työskenteli 
maan tunnetuimpien ja tunnustetuimpien oppimestareiden joh-
dolla. Työpaikkana oli yksi Zillertalin vanhimmista puusepänliik-
keistä, missä valmistetaan vanhaan perittyyn tapaan huonekaluja. 
seinäpaneleita, katonkannattajia sekä porrasrakennelmia. Oheises-
sa artikkelissaan metsäteknikko Markkanen selostaa lähemmin 
mielenkiintoisen stipendimatkansa tapahtumia. 

pimästi kokea alppikansan ystäväl-
lisyyttä. Oli iltamyöhä ja kansa pa-
lailemassa jokaviikkoisilta tirolilais-
juhlilta kotiin. Iloisen mekastuksen 
ja jodlauksen välissä he huomasivat 
minut, ikkunan vieressä alppien jyl-
hyyttä haikailevan, uupuneen tu-
ristin. Muuan mies tuli seurakseni 

tiedustellen kohteliaasti mistä olin 

ja mihin olin menossa. Kun selvisi, 

Päämääräni 
oli Mayrhofen Tirolissa 
Koristeveistoa oppimassa 
Itävallan Tirolissa 

Kahdeksantuntinen junamatka Itä-

vallan halki Wienistä Innsbruckiin 
turisteja täpötäynnä olevassa junassa 

kävi todella työstä. Olin viettänyt 
muutamia kiireisiä päiviä Wienissä. 
Tavallisiin turistikuvioihin en ehti-
nyt paljoakaan tutustua, pari kon-
serttia ja kiertokäyntiä saivat riittää. 
Sitä vastoin huonekalumuseot ja an-
tiikkikaupat sekä puutyökaluja myy-

vät liikkeet tutkin mahdollisimman 
tarkkaan, olinhan tullut maahan, jos-
sa käsityötaito on aina ollut kuulua 
ja arvostettua. Erityisesti katolisten 

kirkkojen puutaiteessa riitti ihailta-
vaa koko koristeveiston alalta. Siellä 
näin myös erilaisia pienoismalleja, 
monet munkkien rakentamia vuosisa-
toja sitten. Ne olivat miniatyyrikäsi-
työtä kauneimmillaan. Antiikkikau-
poissa oli hämmästyttävän vähän 
itävaltalaisia tavaroita. Syy tähän 
selvisi vierailtuani itävaltalaiskodeis-
sa. Kansa arvostaa vanhaa kulttuu-
riaan ja haluaa säilyttää arvokkaat 
esineet kodeissa. 

Vaikka olinkin henki kurkussa tör-
mäillyt Wienin liikenteessä, kävellyt 
kilometrikaupalla harhaan etsiessäni 

Teknikko Urpo 
Markkanen alkoi 

heti kotiuduttuaan 
toteuttaa Itäval-

lassa saamiansa 
oppeja ja valmisti 

alusta loppuun 
saakka omana 

työnään kuvassa 
olevan kaapin, 

jonka ovia koristaa 
kahdeksan viini-
köynnösaiheista 

puureliefiä. 

joitakin erikoisliikkeitä, käyttänyt 

pienen sanavarastoni loppuun ja 

yleensäkin kokenut kaikki matka-

laisen kiusat aina hotellihuonese-

kaannusta myöten, jätin kuitenkin 

Wienin hieman haikeana, koska niin 

paljon jäi näkemättä ja kokematta 

varsinkin musiikin ja kuvataiteiden 

alalta. Varsinainen päämääräni oli 

Mayrhofenin pieni kaupunki Tiro-

 

lissa. 

Koristeveistäjien Mayrhofen 

Lähellä Innsbruckia sijaitsevassa 

Jenbachissa siirryin pikajunasta pie-

neen vuoristojunaan, jossa sain läm-  

että olen suomalainen ja metsätek-

nikko kuten hänkin, oli ystävyytem-

me valmis. Suomalaisuus näyttää 

yleensäkin olevan Itävallassa mel-

koinen suositus. Uudelta ystävältäni 

sain vierailukutsun lisäksi paljon ar-

vokkaita neuvoja tehtävääni varten. 

Jos olin tullut maahan tutustuakse-

ni koristeveistoon, olin juuri oikealla 

seudulla. Täältä löytyisivät maan 

parhaat ammattimiehet. Näillä seu-

duilla puunveistäjä (holzschnitzer) 

on vielä nykyisinkin arvostettu am-

mattimies, lähes taiteilija, jonka työ 

ei ole vain harraste kuten minulla. 

Mayrhofen on pieni n. 2 500 asuk-
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kaan kaupunki Tirolin alpeilla 750 

m:n korkeudella. Vakinaisten asuk-
kaiden lisäksi siellä on jatkuvasti 
useita tuhansia lomanviettäjiä ja 
toipilaita, koska ilmasto on ihan-
teellinen. Mayrhofenia ei suotta sa-
nota 'Tirolin helmeksi', siksi kaunis 
se on. Alppimaisemaa ei voi täällä 
vain nähdä — sen voi kokea! Jyl-
hien vuorien väliin asettunut kau-
punki ei turistipaljoudestaan huoli-
matta tunnu ahtaalta ja tupatulta, 
koska elämä toimii eri korkeuksilla. 

Rakentamisessa kunnioitetaan 
vanhaa perinnettä 

Eräänä matkani tarkoituksena oli 
tutustua modernin rakentamisen ja 
vanhan rakennusperinteen yhteenso-
veltamiseen. Täällä oli siihen mainio 
tilaisuus. Rakennusjärjestys valvoo 
tarkasti, ettei uudisrakennus riko 
kaupungin kaunista kokonaiskuvaa. 
Varustetasoltaan asunnot sekä ylei-
set rakennukset täyttävät kaikki ny-
kyajan vaatimukset tila järjestelyi-
neen ym. mukavan asumisen mah-
dollisuuksineen. Ikkunoiden koko on 
kuitenkin tekijä, jossa on jouduttu 
tinkimään ulkonäön hyväksi. Luon-
nonvalon puutetta on korvattu teke-
mällä pieniä ikkunoita runsaammin. 
Seinärakenteiden alaosat muurataan  

tiilestä ja koristerapataan tai maa-
lataan valkoisiksi. Yläosat tehdään 
puusta, joko laudasta tai hirsistä. 
Pitkät räystäät koristeellisine katto-
kannattajineen sekä parvekkeiden 
käsinveistetyt koristerakenteet kuu-
luvat jokaiseen taloon. Yksitoikkois-
ta ja samankaltaisuuden vaikutelmaa 
ei kuitenkaan synny. Tekisi mieli 
kertoa jokaisesta talosta erikseen, 
mutta se olisi liian suuri urakka. 
Siisteys ja hyvä järjestys näyttää 
kuuluvan tuon kansan perusominai-
suuksiin. 

Majoituin mukavasti kaupungin 
parhaaseen, vanhimpaan ja kunnian-
arvoisimpaan hotelliin Neuhausiin. 
Se kuuluu osana kaupungin histo-
riaan alkuajoista lähtien. En valin-
nut sitä asuakseni komeasti vaan sik-
si, että se oli aivan tutustumiskoh-
teeni vieressä. 

Oppipoikana Hafnerin työpajassa 

Ignaz Hafnerin puusepänliike ka-
pean Bäckergassen varrella aivan 
Ziller-joen tuntumassa oli viikon 
ajan pääasiallisin kohteeni, vaikka 
mieli teki ostaa paksupohjaiset ken-
gät ja nousta toisten turistien tavoin 
ylös vuorille ihailemaan vieläkin 
hienompia näkymiä. Alhaalta ei kui-
tenkaan puuttunut mielenkiintoisia  

asioita, juuri niitä, joita varten olin 
pitkän matkan tehnyt. 

Mainittu puusepänliike on yksi 
Zillertalin vanhimmista ja ollut Haf-
nerin suvulla jo 280 vuotta. Nykyi-
sen omistajan Ignaz Hafnerin koti 
on suorastaan museo. Esi-isien tai-
donnäytteet ovat tyyliltään ja teko-
tavaltaan hämmästyttäviä. Ne ovat 
paremminkin taideteoksia kuin huo-
nekaluja. Nykyisin liikkeen henkilö-
kuntaan kuuluu omistajan lisäksi 7 
koristepuuseppää ja oppipoika. Val-
mistusohjelmaan kuuluvat huoneka-

 

Jatkoa s:lla 31 

Ignaz Hafner (yllä), jonka puutyöpajas-
sa Urpo Markkanen työskenteli viikon 
verran. Alla Hafnerin kodin olohuone, 
jota koristavat vanhat tirolilaiset puu-
leikkaukset. 
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Työmarkkinajärjestöjen välillä runsaat kaksi vuotta sitten solmittu 
sopimus yrityksen sisäisestä tiedottamisesta on saanut kansainvä-
listä tunnustusta. Tiedotussopimus palkittiin kunniakirjoilla viime 
kesänä Pariisissa pidetyssä Euroopan Henkilöstölehtien Liiton 
(FEIEA:n) kokouksessa. Kunniakirjat luovutettiin SAK:n puheenjoh-
tajalle Niilo Hämäläiselle ja STK:n toimitusjohtajalle Timo 
Laatuselle 30.-31. 10. Helsingissä pidetyillä Suomen Henkilö-
kuntalehtien Yhdistyksen luentopäivillä. Myös yhtiön henkilöstö-
lehdet kuuluvat Suomen Henkilökuntalehtien Yhdistykseen ja sitä 
kautta Euroopan Henkilöstölehtien Liittoon. 

Tiedotussopimuk-
såsta myönteisiä 
kokemuksia 

- Sopimukselle 
kansainvälinen tunnustus 

Suomen Henkilökuntalehtien Yhdistyk-
sen puheenjohtaja Heikki järvinen ja 
sihteeri Tuula Bergström luovuttivat 
Euroopan Henkilöstölehtien liiton 
kunniakirjat SAK:n puheenjohtajalle 
Niilo Hämäläiselle ja STK:n toimi-
tusjohtajalle Timo Laatuselle 
Helsingissä 31. lokakuuta. 

Helsingissä pidetyille luentopäivil-
le osallistui runsaat 80 henkilöstö-
l•ehtien toimittajaa tai eri yritysten 
sisäistä tiedotustoimintaa hoitavaa 
henkilöä. Päivillä ruodittiin useaan 
otteeseen sekä varsinaisissa esitelmissä 
että jälkikeskusteluissa nyt kansain-
välisesti palkittua tiedotussopimusta. 
Suurimman mielenkiinnon kohteena 
olivat tiedotussopimuksesta saadut 
kokemukset ja se, aiotaanko vuoden 
1974 loppuun solmittua sopimusta 
jatkaa. Sopimuksesta saadut koke-
mukset tuntuvat olevan kautta lin-
jan pelkästään myönteisiä eikä luen-
topäivillä esitetty yhtään puheenvuo-
roa, missä olisi asetettu sopimuksen 
jatkaminen kyseenalaiseksi. 

Toimitusjohtaja Rolf Wickw Suo-  

men Metalliteollisuuden Työnantaja-
liitosta mainitsi, että ilmapiiri on 
vähitellen kypsymässä myönteiseksi 
järjestelmälliselle tiedotustoiminnalle: 

— Tiedotussopimus syntyi aikana, 
jolloin monilla tahoilla ei vielä oltu 
henkisesti asennoiduttu ymmärtä-
mään sisäisen tiedotustoiminnan tar-
koituksia ja tavoitteita. 

Toimitusjohtaja Widen sanoi, että 
samalla kun sisäisessä tiedotustoimin-
nassa tulisi kiinnittää huomio palk-
ka- ja muihin työsuhdeasioihin, tulisi 
siihen sisällyttää myös työntekijöille 
tärkeää tietoa erityisesti työturvalli-
suuden, sosiaalialueen sekä ammatti-
yhdistystoiminnan alueelta. Erityi-
sen tärkeää tämä on uusiin työnte-
kijöihin nähden. 
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Tiedotussopimuk— 
se'sta myönteisiä 
kokemuksia 
—— Sopimukselle 
kansainvälinen tunnustus 

Suomen Henkilökuntalehtien Yhdistyk— 
sen puheenjohtaja Heikki järvinen ja 
sihteeri Tuula Bergström luovuttivat 
Euroopan Henkilöstölehtien liiton 
kunniaki'rjat SAK:n puheenjohtajalle 
Niilo Hämäläiselle ja STK:n toimi- 
tusjohtajalle Timo Laatuselle 
Helsingissä 31. lokakuuta. 

Työmarkkinajärjestöjen välillä runsaat kaksi vuotta sitten solmittu 
sopimus yrityksen sisäisestä tiedottamisesta on saanut kansainvä— 
listä tunnustusta. Tiedotussopimus palkittiin kunniakirjoilla viime 
kesänä Pariisissa pidetyssä Euroopan Henkilöstölehtien Liiton 
(FEIEAzn) kokouksessa. Kunniakirjat luovutettiin SAK:n puheenjoh- 
tajalle Niilo H ä m ä l ä i s e l l e  ja STK:n toimitusjohtajalle Timo 
L a a t  u 5 e i  I e 30.—31. 10. Helsingissä pidetyillä Suomen Henkilö- 
kuntalehtien Yhdistyksen luentopäivillä. Myös yhtiön henkilöstö— 
lehdet kuuluvat Suomen Henkilökuntalehtien Yhdistykseen ja sitä 
kautta Euroopan Henkilöstölehtien Liittoon. 

Helsingissä pidetyille luentopäivil- 
le osallistui runsaat 80 henkilöstö— 
lehuien toimittajaa tai eri yritysten 
sisäistä tiedotustoimintaa hoitavaa 
henkilöä. 
otteeseen sekä varsinaisissa esitelmissä 
että jälkikeskusteluissa nyt kansain- 
välisesti palkittua tiedotussopimusta. 
Suurimman mielenkiinnon kohteena 

Päivillä ruodittiin useaan 

olivat tiedotussopimuksesta saadut 
kokemukset ja se, aiotaanko vuoden 
1974 loppuun solmittua sopimusta 
jatkaa. Sopimuksesta saadut koke- 
mukset tuntuvat o=levan kautta lin- 
jan pelkästään myönteisiä eikä luen— 
topäivillä esitetty yhtään puheenvuo— 
roa, missä olisi asetettu sopimuksen 
jatkaminen kyseenalaiseksi. 

Toimitusjohtaja Rolf Wide'n Suo- 

men Metalliteollisu'uden Työnantaja- 
liitosta mainitsi, että ilmapiiri on 
vähitellen kypsymässä myönteiseksi 
järjestelmälliselle tiedotustoiminnalle: 
— Tiedotussopimus syntyi aikana, 

jolloin monilla tahoilla ei vielä o-ltu 
henkisesti 
mään sisäisen tiedotustoiminnan tar— 

asennoiduttu ymmärtä- 

koituksia ja tavoitteita. 
Toimitusjohtaja Widén sanoi, että 

samal-la kun sisäisessä tiedotustoimin- 
nassa tulisi kiinnittää huomio palk- 
ka- ja muihin työsuhdeasioihin, tulisi 
siihen sisällyttää myös työntekijöille 
tärkeää tietoa erityisesti työturvalli— 
suuden, sosiaalialueen sekä ammatti- 
yhdistystoiminnan alueelta. Erityi- 
sen tärkeää tämä on uusiin työnte— 
kijöihin nähden. 



Toimitusjohtaja Widen tähdensi, 
että jo työhönottovaiheessa pitäisi 
uusille työntekijöille antaa yrityk-
sestä mahdollisimman täydellinen 
kuva. 

Johtaja Kauko Parkkinen Suomen 
Metalliteollisuuden Työnantajaliitos-
ta kysyi unohtaako sisäinen tiedotus-
toirninta työehtosopimusjärjestelmän. 
Hän vastasi kysymykseensä pääosin 
myönteisesti. Johtaja Parkkisen mu-
kaan TES-järjestelmä ja tiedottajat 
kohtaavat liian harvoin. 

Tiedotussopimuksen tähänastisista 
vaikutuksista keskusteltaessa todet-
tiin, että sopimus on antanut sy-
säyksiä uusien henkilöstölehtien pe-
rustamiseen ja lisännyt myös suullis-
ten tiedotustilaisuuksien määrää. 

Vastaanottaessaan Euroopan Hen-
kilöstölehtien Liiton kunniakirjan 
SAK:n puheenjohtaja Hämäläinen 
sanoi, että tiedottamisen kehittämi-
nen yritysten sisällä luo puitteet lä-
hes kaikille yritysdemokraattisille 
uudistuksille. Erityisesti tästä syystä 
hän pitää sopimusta hyvänä lähtö-
kohtana. 

STK:n toimitusjohtaja Laatunen 
sanoi puolestaan tiedotussopimuksen 
olevan sikäli harvinainen sopimus, 
että eri osapuolilla ei ole sen suh-
teen erimielisyyksiä. Toimitusjohtaja 
Laatusen mukaan sopimuksen merki-
tys on huomattava, kun pyritään 
luomaan myönteistä mielialaa omaa 
työtä, työympäristöä ja yritystä koh-
taan. 

Päivillä esitelmöivät lisäksi osasto-
sihteeri Lauri Kuivanen Metallityö-
väen Liitosta, työntutkimussihteeri 
Teuvo Honkanen SAK:sta, johtaja 
Aarne Helle STK:sta, apulaisjohtaja 
Ari Valjakka Metalliteollisuden 
Työnantajaliitosta ja osastopäällikkö 
Matti Korhonen Taloudellisesta Tie-
dotustoimistosta. 

Päivillä käsiteltiin esitelmien lo-
massa Henkilökuntalehtien yhdistyk-
sen sääntöjen kehittämistä ja toimit-

 

tajien koulutustoiminnan tehosta-

 

mista. 

Päämääräni oli ... 
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lujen lisäksi mm. koristeveistetyt 
seinäpaneelit ja kattokannattajat se-
kä porrasrakennelmat. 

Työt tehdään tilaustyönä taval-
lisimmin kaikki sisustukset käsittä-
vinä kokonaisuuksina, joiden suun-
nitteluun osallistuu liikkeen omistaja 
arkkitehdin apuna. Alppiravintolat 
ja -hotellit ovat suurin asiakasryh-
mä. Vaikka nykyaikaisia koneita 
käytetäänkin, jää käsityölle huomat-
tava osuus. Kaikki koristeet leika-
taan käsin ja tässä vaiheessa tulee 
tekijän taito ja mielikuvitus mai-
niosti esiin. Työkaluina käytetään 
erilaisia talttoja n. 60-70 eri mal-
lia. Tavallisin puu on tammi, joka 
vaatii erittäin terävät työkalut. Mi-
nulle opetettiin kädestä pitäen mm. 
terotus, jossa ratkaisevan tärkeää on 
teräkulma. Oikea kulma kussakin 
taltassa takaa kauniin jäljen, jota ei 
tarvitse hiontapaperilla korjailla ja 
pilata siten puusyiden luonnollista 
kauneutta. Vanhin ja taitavin leik-
kaaja Ferdl Schwabl otti minut op-
pipojakseen ja häneltä sain paljon 
neuvoja alan nikseistä ja hienouk-
sista. Hän halusi välttämättä tulla 
valitsemaan kanssani paikallisesta 
erikoisliikkeestä hyviä työkaluja. 
Lähtiessäni kotiin sain koko työhuo-
nekunnalta muistoksi Ferdlin vuori-
männyn juureen veistämän alppihal-
tijan kuvan. Sain seurata sen valmis-
tumista parissa tunnissa ja käsityk-
seni ammattikunnasta kuvataiteen 
tekijöinä vahvistui entisestään. Luo-
vutin isännille puolestani joitakin 
omia vaatimattomia töitäni, mutta 
varmastikin kova opinhaluni ja kiin-
nostukseni eikä pienet työnäytteeni, 
oli syynä kutsuun tulla jälleen ensi 
kesänä koko kuukaudeksi oppimaan 
lisää ja samalla osapäivätyöhön 
ylöspitoa vastaan. Noin hyvää tar-
jousta ei ole syytä hylätä. Hafnerin 
työpajassa sain enemmin oppia kuin 
osasin ennakolta odottaa. Siellä  

näin myös paljon suvun vanhojen 
mestareiden miniatyyrikäsitöitä. Ka-
tolisen kirkon jäseninä he ovat jou-
tuneet tekemään myös paljon us-
kontoonsa liittyvää koristekäsityötä. 
Ennenkaikkea sain uusilta ystäviltäni 
käytännön neuvojen lisäksi innostus-
ta ja uutta arvostusta harrastuksel-
leni jopa siinä määrin, että he ih-
mettelivät miksi en ole ryhtynyt 
heidän tavallaan puusepäksi. 

Käynti taiteilija Moroderin 
ateljeerissa 

Yhtä mielenkiintoinen oli tutustu-
minen Euroopan tämän hetken kuu-
luisimman puutaiteilijan Albin Mo-
roderin ateljeeriin samassa kaupun-
gissa. Valitettavasti taiteilija itse oli 
sairaalassa Innsbruckissa, mutta hä-
nen paras oppilaansa Erich Geisler 
työskenteli mestarinsa antamien ti-
laustöiden parissa. Häntä ei suotta 
sanottu 'Moroderin parhaaksi po-
jaksi'. Opinnot taideakatemiassa 
olivat vielä kesken, mutta jo nyt 
hän pystyi luomaan kaunista tai-
detta. Hiljaa ja häiritsemättä hiivin 
kahtena päivänä muutamaksi tun-
niksi nuoren taiteilijan luokse ja 
seurailin hänen tekniikkaansa. Vaa-
timattomasti ja auliisti hän kertoi 
työstään ja tavoitteistaan ja uskon, 
että hän on jo varsin lähellä mesta-
rinsa jäljessä. Hienoa oppia tämäkin 
oli minulle, vaikka en usko koskaan 
pystyväni lähellekään tämän pojan 
saavutuksista. 

Matkani ei ollut huvimatka. Se 
oli rasittava ja puutteellinen kieli-
taitokin asetti omat vaikeutensa. 
Kuitenkin sain kokea joka paikassa 
ystävällisyyttä ja aitoa auttamisha-
lua. Runsaan opin lisäksi sain han-
kituksi hyviä erikoistyökaluja ja 
kuvamateraalia sekä kirjallisuutta 
tulevia tarpeita varten. 

Olen erittäin kiitollinen Kymin 
Osakeyhtiölle, joka 100-vuotissäätiön 
apurahan kautta teki matkani mah-
dolliseksi. 

31 

Toimitusjohtaja Widén tähdensi, 
että jo työhönottovaiheessa pitäisi 
uusille työntekijöille antaa yrityk- 
sestä mahdollisimman täydellinen 
kuva. 

Johtaja Kauko Parkkinen Suomen 
Metalliteollisuuden Työnantajaliitos- 
ta kysyi unohtaako sisäinen tiedotus- 
toiminta työehtosopimusjärjestelmän. 
Hän vastasi kysymykseensä pääosin 
myönteisesti. Johtaja Parkkisen mu- 
kaan TES-järjestelmä ja tiedottajat 
kohtaavat liian harvoin. 

Tiedotussopimuksen tähänastisista 
vaikutuksista keskusteltaessa todet- 
tiin, että sopimus on antanut sy- 
säyksiä uusien henkilöstölehtien pe- 
rustamiseen ja lisännyt myös suullis— 
ten tiedotustilaisuuksien määrää. 

Vastaanottaessaan Euroopan Hen— 
kilöstöl-ehtien Liiton 
SAK:n puheenjohtaja 

kunniakirjan 
Hämäläinen 

sanoi, että tiedottamisen kehittämi- 
nen yritysten sisällä luo puitteet lä— 
hes kaikille yritysdemokraattisille 
uudistuksille. Erityisesti tästä syystä 
hän pitää sopimusta hyvänä lähtö— 
kohtana. 

STK:n 
sanoi puolestaan tiedotussopimuksen 

toimitusjohtaja Laatunen 

olevan sikäli harvinainen sopimus, 
että eri osapuolilla ei ole sen suh- 
teen erimielisyyksiä. Toimi-tusjohtaja 
Laatusen mukaan sopimuksen merki- 
tys on huomattava, kun pyritään 
luomaan myönteistä mieli-alaa omaa 
työtä, työympäristöä ja yritystä koh- 
taan. 

Päivillä esitelmöivät lisäksi osasto- 
sihteeri Lauri Kuivanen Metallityö— 
väen Liitosta, työn-tutkimussihteeri 
Teuvo Honkanen SAK:sta, johtaja 
Aarne Helle STKzsta, apulaisjohtaja 
Ari Valjakka Metall-iteollisuden 
Työnantajaliitosta ja osastopäällikkö 
Matti Korhonen Taloudellisesta Tie— 
dotustoimistosta. 

Päivillä käsiteltiin esitelmien Io— 
massa Henkilökuntale'htien yhdistyk— 
sen sääntöjen kehittämistä ja toimit— 

tehosta— tajien koulutustoiminnan 
mista. 
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lisäksi mm. koristeveistetyt 
seinäpaneelit ja kattokannattajat se- 
lujen 

kä porrasrakennelmat. 
Työt tehdään tilaustyönä taval- 

lisimmin kaikki sisustukset käsittä- 
vinä kokonaisuuksina, joiden suun- 
nitteluun osallistuu liikkeen omistaja 
arkkitehdin apuna. Alppiravintolat 
ja -hotellit ovat suurin asiakasryh— 
mä. Vaikka nykyaikaisia koneita 
käytetäänkin, jää käsityölle huomat- 
tava osuus. Kaikki koristeet leika- 
taan käsin ja tässä vaiheessa tulee 
tekijän taito ja mielikuvitus mai- 
niosti esiin. Työkaluina käytetään 
erilaisia talttoja n. 60—70 eri mal- 
lia. Tavallisin puu on tammi, joka 
vaatii erittäin terävät työkalut. Mi- 
nulle opetettiin kädestä pitäen mm. 
terotus, jossa ratkaisevan tärkeää on 

Oikea kulma kussakin 
taltassa takaa kauniin jäljen, jota ei 
teräkulma. 

tarvitse hiontapaperillai korjailla ja 
pilata siten puusyiden luonnollista 
kauneutta. Vanhin ja taitavin leik- 
kaaja Ferdl Schwabl otti minut op— 
pipojakseen ja häneltä sain paljon 
neuvoja alan nikseistä ja hienouk- 
sista. Hän halusi välttämättä tulla 
valitsemaan kanssani paikallisesta 
erikoisliikkeestä työkaluja. 
Lähtiessäni kotiin sain koko työhuo- 

hyviä 

nekunnalta muistoksi Ferdlin vuori- 
männyn juureen veistämän alppihal- 
tijan kuvan. Sain seurata sen valmis- 
tumista parissa tunnissa ja käsityk— 
seni ammattikunnasta kuvataiteen 
tekijöinä vahvistui entisestään. Luo- 
vutin isännille puolestani joitakin 
omia vaatimattomia töitäni, mutta 
varmastikin kova opinhaluni ja kiin- 
nostukseni eikä pienet työnäytteeni, 
oli syynä kutsuun tulla jälleen ensi 
kesänä koko kuukaudeksi oppimaan 
lisää ja samalla o-sapäivätyöhön 
ylöspitoa vastaan. Noin hyvää tar— 
jousta ei ole syytä hylätä. Hafnerin 
työpajassa sain enemmin oppia kuin 

odottaa. Siellä osasin ennakolta 

näin myös paljon suvun vanhojen 
mestareiden miniatyyrikäsitöitä. Ka- 
tolisen kirkon jäseninä he ovat jou- 
tuneet tekemään myös paljon us- 
kontoonsa liittyvää koristekäsityötä. 
Ennenkaikkea sain uusilta ystäviltäni 
käytännön neuvojen lisäksi innostus- 
ta ja uutta arvostusta 'harrastuksel- 
leni jopa siinä määrin, että he ih— 
mettelivät miksi en ole ryhtynyt 
heidän tavallaan puusepäksi. 

Käynii taiteilija Moroderin 
ateljeerissa 

Yhtä mielenkiintoinen oli tutustu- 
minen Euroopan tämän hetken kuu- 
luisimman puutaiteilijan Albin Mo— 
roderin atelj-eeriin samassa kaupun- 
gissa. Valitettavasti taiteilija itse oli 
sairaalassa Innsbruckissa, mutta hä- 
nen paras oppilaansa Erich Geisler 
työskenteli mestarinsa antamien ti- 
laustöiden parissa. Häntä ei suotta 
sanottu 'Moroderin parhaaksi po— 
jaksi”. Opinnot taideakatemiassa 
olivat vielä kesken,-. mutta jo nyt 
hän pystyi luomaan kaunista tai- 
detta. Hiljaa ja häiritsemättä hiivin 
kahtena päivänä muutamaksi tun- 
niksi nuoren taiteilijan luokse ja 

Vaa- 
timattomasri ja auliisti hän kertoi 

uskon, 

seurailin hänen tekniikkaansa. 

työstään ja tavoitteistaan ja 
että hän On jo varsin lähellä mesta- 
rinsa jäljessä. Hienoa oppia tämäkin 
oli minulle, vaikka en usko koskaan 
pystyväni lähellekään tämän pojan 
saavutuksista. 

Matkani ei ollut huvimatka. Se 
oli rasittava ja puutteellinen kieli- 
taitokin asetti omat vaikeutensa. 
Kuitenkin sain kokea joka paikassa 
ystävällisyyttä ja aitoa auttamisha- 
lua. Runsaan opin lisäksi sain han— 
kituksi hyviä erikoistyökaluja ja 
kuvamateraalia sekä kirjallisuutta 
tulevia tarpeita varten. 

Olen erittäin kiitollinen Kymin 
Osakeyhtiölle, joka ICO—vuotissäätiön 
apurahan kautta teki matkani mah- 
dolliseksi. 
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Opintokerhotoimintaa aiotaan tehostaa 
— Uudet kerho-ohjaajat kurssitettavina 

— Yhteiskunta on tällä hetkellä selvästi opiskelumyönteisempi 
kuin esimerkiksi vielä 1950-luvulla. Opiskelumyönteisen nyky-yhteis-
kunnan eräänä esimerkkinä voi pitää mm. aikuiskoulutuskomitean 
aikaansaamista. Aikuisopiskelu on noussut voimakkaasti esille myös 
työmarkkinajärjestöjen viime aikaisissa neuvotteluissa. Tätä mieltä 
oli Työväen Sivistysliiton opintosihteeri Lasse Ahtiainen, joka 
esitelmöi Orilammen majalla 22.-23.11. pidetyllä Voikkaan paperi-
ammattiosasto 36:n uusille opintokerho-ohjaajille tarkoitetulla pe-
ruskurssilla. Kurssi järjestettiin yhtiön 100-vuotissäätiön viime ke-
väänä tarkoitukseen myöntämän apurahan turvin. Kurssilla oli osan-
ottajia kaikkiaan 19, sillä 11 voikkaalaisen lisäksi mukana oli oman 
ammattiosastonsa kustantamana myös viisi Kuusankosken paperi-
ammattiosasto 19:n jäsentä ja kolme jäsentä Kuusanniemen paperi-
ammattiosasto 85:stä. 

Kaksipäiväisen kurssin aikana 
käytiin perusteellisesti läpi opinto-
kerho-ohjaajan peruskurssin vakio-
ohjelma, johon sisältyy aikuiskoulu-
tusta selventäviä luentoja sekä oh-
jeita opintokerhojen perustamisesta 
ja tavoitteista aina kerhon johtami-
sen tekniikkaan saakka. Luentojen 
jälkeen pidetyt ryhmätyöt tarjosivat 
lisäksi mahdollisuuden kokeilla käy-
tännössä juuri opittua. 

Opintosihteeri Ahtiaisen lisäksi 
kurssilla olivat esitelmöimässä opin-
tosihteerit Sulo Hentula ja Kari Vir-
tanen Työväen Sivistysliitosta sekä 
valistussihteeri Unto Luhtasaari Pa-
periliitosta. 
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Omassa esitelmässään valistussih-
teeri Luhtasaari esitti mm. tilastotie-
toja opintokerhotoiminnasta Paperi-
liiton piirissä. Valistussihteeri Luh-
tasaaren mukaan Paperiliitolla oli 
piirissään 268 opintokerhoa 1. tou-
kokuuta tänä vuonna. Vuotta aiem-

 

Opintosihteeri 
Lasse Ahtiainen 
selosti kurssilai-
sille mm. opinto-
kerhon johtamisen 
tekniikkaa. 

Taimi Kaalinpää 
alkaa ohjata nai-
sille tarkoitettua 

työsuojelun 
opintokerhoa ja 
Tuure Ukkonen 

työlainsäädännön 
kerhoa. 

min Paperiliitolla oli 186 kerhoa: 
— Paperiliiton piirissä opintoker-

hotoimintaa on mahdollisuus vielä 
huomattavasti lisätä, sillä tällä 
hetkellä Paperiliiton jäsenmääräs-
tä osallistuu opintokerhotoimintaan 
vain 3,25 prosenttia, valistussihteeri 

Opintokerhotoimintaa aiotaan tehostaa 
— Uudet kerho-ohjaajat kurssitettavina 

— Yhteiskunta on tällä hetkellä selvästi opiskelumyönteisempi 
kuin esimerkiksi vielä 1950-luvulla. O'piskelumyönteisen nyky-yhteis- 
kunnan eräänä esimerkkinä voi pitää mm. aikuiskoulutuskomitean 
aikaansaamista. Aikuisopiskelu on noussut voimakkaasti esille myös 
työmarkkinajärjestöjen viime aikaisissa neuvotteluissa. Tätä mieltä "3 
oli Työväen Sivistysliiton opintosihteeri Lasse A h t i a i  n en ,  joka 
esitelmöi Orilammen majalla 22'.—23. 11. pidetyllä Voikkaan paperi- 
ammattiosasto 36:n uusille opintokerho-ohjaajille tarkoitetulla pe- 
ruskurssilla. Kurssi järjestettiin yhtiön 100-vuotissäätiön viime ke— 
väänä tarkoituksee-n myöntämän apurahan turvin. Kurssilla oli osan- 
ottajia kaikkiaan 19, sillä 11 voikkaalaisen lisäksi mukana oli oman 
ammattiosastonsa kustantamana myös viisi Kuusankosken paperi- 
ammattiosasto 19:n jäsentä ja kolme jäsentä Kuusanniemen paperi- 
ammattiosasto 85zstä. 

Omassa esitelmässään valistussih- min Paperiliitolla oli 186 kerhoa: 
teeri Luhtasaari esitti mm. tilastotie— — Paperiliiton piirissä opintoker— 
toja opintokerhotoiminnasta Paperi— hotoimintaa on mahdollisuus vielä 
liiton piirissä. Valistussihteeri Luh— huomattavasti lisätä, sillä täl-lä 
tasaaren mukaan Paperiliinolla oli hetkellä Paperiliiton jäsenmääräs- 
piirissään 268 opintokerhoa 1. tou- tä osallistuu opintokerhotoimintaan 
kokuuta tänä vuonna. Vuotta aiem- vain 3,25 prosenttia, valistussihteeri 
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Kalksipäiväisen kurssin aikana Opintosihteeri 
käytiin perusteellisesti läpi opinto— Lasse Ahtiainen 
kerho-ohjaajan peruskurssin vakio— sä”” kurssilai- . . . . . Sllle mm. opinto- 
ohjelma, johon Sisältyy aikuiskoulu— kerhon johtamisen 
tusta selventäviä luentoja sekä oh— tekniikkaa. 
jeita opintokerhojen perustamisesta 
ja tavoitteista aina kerhon johtami- 
sen tekniikkaan saakka. Luentojen. 

, jälkeen pidetyt ryhmätyöt tarjosivat 
; lisäksi mahdollisuuden kokeilla käy- 
!, tännössä juuri opittua. Taimi Kaalinpää 
* Opintosihteeri Ahtiaisen lisäksi alkaa ohjata nai- 

kurssilla olivat esitelmöimässä opin- sille tarkoitettua 
tosihteerit Sulo Hentula ja Kari Vir- työsuojelun 

.. .. . . .. .. ' tokerhoa ja tanen T ovaen Suns shirosta seka opin y ty Tuure Ukkonen 
val-istussihteeri Unto Lubtasaari Pa— työlainsäädännön 
periliitosta. kerhoa. 
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Luhtasaari sanoi. Paperiliiton am-
mattiosastoista oli viime toiminta-
kautena aktiivisin Kaipola, jonka 
piirissä vietiin päätökseen 23 opin-
tokerhoa. Samanaikaisesti Kuusan-
koskella ja Voikkaalla vietiin pää-
tökseen kummassakin kuusi kerhoa 
ja Kuusanniemessä yksi kerho. 

Voikkaan osaston opinto- ja tie-
dotussihteeri Niilo Vepsäläinen sa-
noikin, että nyt opintokerho-ohjaa-  

että pitkäjänteisyyttä ja halua omak-
sua uutta tietoa. Osallistumattomuus 
taas ei vaadi mitään, arveli Tuure 
Ukkonen, joka tulee vetämään työ-
lainsäädännön ongelmiin paneutuvaa 
opintokerhoa. 

Taimi Kaalinpää puolestaan saa 
vedettäväksi naisille tarkoitetun työ-
suojelun opintokerhon. 

Molemmat kertoivat saaneensa nyt 
pidetyllä kurssilla runsaasti uutta 

Ratkaisuksi tähän heitettiin esiin 
ajatus, että työväenopistojen opinto-
ohjelmat laadittaisiin silmälläpitäen 
opintokerhojen peruskurssien jatko-
opiskelumahdollisuuksia. Tällä taval-
la perustiedot saataisiin ensin opin-
tokerhossa ja jatko-opiskelu voitai-
siin suorittaa työväenopistossa. 

EERO MARTTINEN 

jille järjestetty kurssi on pidetty 
etenkin tulevia vuosia silmällä-
pitäen: 

— Vakaa tarkoitus on, että opin-
tokerhotoiminta saadaan entistä vilk-
kaammaksi Voikkaalla, Kuusankos-
kella ja Kuusanniemessä. Se voi ta-
pahtua vain sillä tavalla, että koulu-
tamme uusia kerhonohjaajia, kuten 
nyt tapahtuu. 

Uutta tietoa oppimassa 

Opintokerho-ohjaajien peruskurs-
sille osallistuivat 11 muun voikkaa-
laisen joukossa Voikkaan paperiteh-
taalla hylsänleikkaajana työskentele-
vä Taimi Kaalinpää ja PK 18:11a 
pakkaajana työskentelevä Tuure 
Ukkonen. 

Molemmat totesivat, että opinto-
kerhotoiminnasta ovat lähes kaikki 
työntekijät kiinnostuneita, mutta 
loppujen lopuksi aktiiveja on kovin 
vähän: 

— Kerhotoimintaan osallistumi-
nen vaatii sekä oma-aloitteisuutta  

tietoa ja tärkeänä he pitivät sitäkin, 
että saivat samalla tilaisuuden tavata 
toisia opintokerhotoiminnasta kiin-
nostuneita: 

— Opintokerhotoimintaan osallis-
tumisesta on kokemukseni mukaan 
ollut minulle hyötyä sekä työelämäs-
sä että vapaa-aikana, sanoi Taimi 
Kaalinpää. 

Aikuiskoulutuksen koko kentästä 

Esitelmien jälkeen käydyissä kes-
kusteluissa asetuttiin useaan eri ot-
teeseen vertailemaan opintokerhotoi-
minnan ja muun aikuiskoulutuksen 
suhdetta toisiinsa. 

Kun keskusteltiin opintokerhotoi-
minnan tehostamisesta, väitettiin jois-
sakin puheenvuoroissa työväenopis-
tojen omilla kursseillaan vetävän 
piiriinsä jopa niin paljon osanotta-
jia, että opintokerhotoimintaan ei jää 
enää mahdollisuuksia. Keskusteluissa 
oltiin näet yhtä mieltä siitä, että 
työväenopistot ja opintokerhot ve-
toavat paljolti samoihin ihmisiin.  

Tarkkaavaisina kuuntelivat kurssilaiset 
esitelmöitsijöiden luentoja. 

Valistussihteeri Unto Luhtasaari 
piti ensimmäisen päivän 

viimeisen luennon. 
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tumisesta on kokemukseni mukaan 
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työväenopistOt ja opintokerhot ve— 
toavat paljolti samoihin ihmisiin. 

Ratkaisuksi 
ajatus, että työväenopistojen opinto— 

tähän heitettiin esiin 

ohjelmat laadittais—iin silmälläpitäen 
opintokerhojen peruskurssien jatko— 
opiskelumahdollisuuksia. Tällä taval- 
la perustiedot saataisiin ensin opin— 
tokerho—ssa ja jatko-opiskelu voitai- 
siin suorittaa työväenopisto-ssa. 

EERO M A R T T I N E N  

Tarkkaavaisina kuunte l ivat  Kurssilaiset 
es i te lmöi ts i jö iden luentoja .  

Valistussihteeri  Unto- Luhtasaari  
piti ensimmäisen päivän 

viimeisen luennon .  



— Pannaanko nimi kirjoihin, 
kysyi palopäällikkö Alvar H a r - 
I i n. 

— Pannaan vaan, vastasi ins. 
Pentti Nieminen ja siitä sit-
ten v. 1952 alkoikin Pentti Nie-
misen palokuntalaisura, joka ta-
vallisesta palomiehestä on ylen-
nyt Kymintehtaan tehdaspalo-
kunnan päälliköksi. Hän toimii 
myös v. 1971 perustetun suoje-
luosaston päällikkönä, jonka 
alaisuuteen kuuluu myös Voik-
kaan tehdaspalokunta, jonka 
päällikkö on hiomomestari Esko 
Eloranta. 

Meitä on joka lähtöön 
sanoi palopäällikkö Pentti Nieminen 

Vaikka Pentti Nieminen syntyi 
Hiitolassa 50 vuotta sitten, hän on 
melkein paljasjalkainen kuusankoske-
lainen, sillä perhe muutti Kuusan-
koskelle pojan ollessa vasta neljän 
kuukauden ikäinen. Keskikoulun hän 
kävi Kuusankosken Yhteiskoulussa, 
joka sijaitsi silloin nykyisessä Toime-
lassa ja lukioluokat Kouvolan Ly-
seossa, josta tuli 1942 ylioppilaaksi. 
Sen jälkeen seurasi parivuotinen har-
joitteluaika yhtiössä ja lähtö Tampe-
reen teknilliseen opistoon v. 1945. 
Jouluksi 1947 hän valmistui insinöö-
riksi huoneenrakennuksen opinto-
suunnalta ja tuli työhön Kymin ra-
kennusosastolle. Siellä hän on työs-
kennellyt pääasiallisesti työmaainsi-
nöörinä heinäkuuhun 1971, jolloin 
siirtyi Kuusankosken tehtaiden suo-
jeluosaston päälliköksi. Tämän vuo-
den syksystä lähtien hän on oman 
toimensa ohella ollut erikoistehtävis-
sä rakennusosastolla. Yhtiön palve-
luksessa hän on ollut n. 28 vuotta 
ja kuulunut Kymintehtaan palokun-
taan 20 vuotta. 

Palokuntalaiselle suurta etua 

rakennuskoulutuksesta 

— Tullessani v. 1948 yhtiön pal-
velukseen minulla oli työtovereina 
kaksi innokasta palokuntamiestä, 
työnjohtaja Alvar Harlin, joka toi-
mi Kymintehtaan palokunnan pääl-  

likkönä ja työnjohtaja Edvin Ek-
lund, joka oli palokunnan palomes-
tari. He innostivat minua liittymään 
palokuntaan, vaikken totta puhuen 
paljon innostamista kaivannut. Asuin 
siihen aikaan paloaseman lähellä si-
jaitsevassa talossa ja siinä tuli seu-
rattua palokunnan toimintaa jopa 
niin, että yölläkin palopillin puhal-
taessa lähdin polkupyörällä paloau-
tojen perässä katsomaan, missä pa-
loi, muisteli palopäällikkö Nieminen. 

— Ensimmäistä kohdalleni sattu-
nutta palohälytystä en unohda kos-
kaan eikä liioin perheenikään. Ani-
liinipainokoneella Kuusaan saaressa  

oli syttynyt tulipalo ennen puolta-
yötä, jolloin olin jo nukkumassa. 
Vaimoni oli kuitenkin vielä valveil-
la ja rupatteli keittiössä erään tut-
tavan kanssa, kun palopilli -puhalsi. 
Hänellä oli työ ja tuska, että sai 
minut hereille. Vaatekomerossa kävi 
aikamoinen mylläkkä, ennenkuin 
löysin vaatteet päälleni. Tuttava 
juoksi liiteriin hakemaan polkupyö-
rää ja sitten sitä mentiin. Joka ta-
pauksessa ennätin ensimmäiseen pa-
loautoon, jossa oli konemiehenä 
Kustaa Starck. Paloauto oli avonai-
nen, jollaisia ei enää ole käytössä-
kään. Tulipalokin sattui onneksi ole-
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Meitä on joka lähtoon 
sanoi palopäällikkö Pentti Nieminen 

likkönä ja työnjohtaja Edvin Ek- 
lund, joka oli palokunnan palomes— 
tari. He innostivat minua liittymään 
palokuntaan, vaikken totta puhuen 
paljo—n innostamista kaivannut. Asuin 
siihen aikaan paloaseman lähellä si— 
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— Ensimmäistä kohdalleni sattu— 
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kaan eikä liioin perheenikään. Ani- 
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maan vähäinen. Se oli sitä alkuaiko-
jen jännitystä. Vuosien mittaan läh-
töihin on jo tottunut, vaikka kyllä 
tämä työ virkeänä pitää. 

— Siihen aikaan kun minä liityin 
palokuntaan, ilmeni yhtiön piirissä 
valtavaa innostusta palosuojelutyötä 
kohtaan ja mm. silloin liittyi palo-
kuntaan useita teknikoitakin. Palo-
suojeluala on hyvin lähellä raken-
nusalaa, johon olen saanut koulutuk-
sen ja niinpä Kymintehtaan palo-
päällikkö Harlin ja palopäällikkö 
Hjalmar Ruth, joka toimi siihen ai-
kaan Kymintehtaan ja Voikkaan teh-
daspalokuntien ylimpänä päällikkö-
nä, antoivat minun ymmärtää, että 
jos innostukseni riittäisi, olisi minulla 
tulevaisuudessa tarjolla palopäällikön 
tehtävät. Minut nimitettiinkin v. 
1958 Kymintehtaan tehdaspalokun-
nan päälliköksi. Saadakseni lisää 
koulutusta minulle järjestyi tilaisuus 
v. 1960 lähteä opintomatkalle Ruot-
siin, jossa työskentelin kaksi kuu-
kautta Malmössa ja kuukauden Gö-
teborgissa ja samanaikaisesti kävin 
kolmiviikkoisen Ruotsin valtion pa-
lokoulun päällystökurssin. 

— Palokuntien taso oli siihenkin 
aikaan varmasti yhtä korkea Suo-
messa kuin Ruotsissakin, mutta pa-
lokalusto mm. oli heillä tehokkaam-
paa ja uudenaikaisempaa kuin tääl-
lä meillä. Sitäpaitsi siellä oli pa-
remmat tilaisuudet harjoitella, koska 
siellä oli tulipaloja enemmän kuin 
meillä. 'Parhain' kohdalleni sattunut 
tapaus oli Göteborgissa, jollain sa-
man vuorokauden aikana olin 17:ssä 
tulipalossa. Tämä tulipaloherkkyys 
johtui siitä, että kaupungissa on pal-
jon taloja, joissa yläkerros on puus-
ta, kertoi palopäällikkö Nieminen. 

Tehdaspalokuntien taidot punnittiin 

Palattuaan Ruotsista oppia saa-
neena oli hänen ensimmäisenä tehtä-
vänä hankkia palokunnalle uudet 
ruotsalaismalliset haalarit. Niin 
ikään hankittiin uutta kalustoa. Kou-
lutuksessa alettiin toteuttaa saatuja  

oppeja ja yhä enemmän kiinnitettiin 
huomiota savusukellukseen ja siinä 
käytettäviin naamareihin ja laittei-
siin. 

— Kymintehtaan ja Voikkaan 
tehdaspalokuntien taidot joutuivat 
kovalle koetukselle heinäkuussa 1960 
sattuneessa natriumperoksiditehtaan 
räjähdyksessä ja tulipalossa. Tilanne 
oli erittäin vaarallinen, koska palon 
vieressä oli kloorisäiliöitä rakennuk-
sessa, jossa oli puinen vesikatto. Sam-
mutustyö onnistui kuitenkin aivan 
erinomaisesti. Palokuntalaisten tai-
dat punnittiin siinä tilaisuudessa ja 
kyllä he täyttivät mittansa, kertoi 
palopäällikkö Nieminen. Tehdaspa-
lokuntien lisäksi tähän onnettomuu-
teen osallistui vain yksi paloauto 
Kouvolasta. 

Jatkuva tehokas koulutus sekä 
ajanmukainen kalusto palokunnan 
toiminnan perusedellytys 

— Palokunnan koulutukseen kiin-
nitetään jatkuvasti suurta huomiota. 
Paloalahan on nopeasti kehittyvä, 
kalustoon ja sammutusmenetelmiin 
keksitään yhä tehokkaampia uudis-
tuksia. Lainsäädäntö vain ei tahdo 
pysyä nopeassa kehityksessä muka-
na, niinpä teollisuuslaitosten on itse 
tartuttava härkää sarvista ja kehi-
tettävä uusia laitteita ja menetelmiä. 
Nimenomaan kemiallinen teollisuus 
aiheuttaa pulmakysymyksiä. Kevyt 
vaahto ja keskiraskas vaahto ovat 
tulleet hyvin voimakkaasti esille 
nimenomaan nestepalojen sammu-
tuksessa. 

— Kymintehtaan ja Voikkaan 
tehdaspalokuntien koulutuksessa kes-
kityttiin n. vuoden ajan kaasuka-
tastrofin torjuntaharjoitukseen, joka 
järjestettiin Kuusankoskella 18.10. 
Koulutuksen päähuomio keskitetään-
kin nyt ensinnä harjoituksesta saatu-
jen kokemusten analysointiin ja har-
joituksesta saatujen opetusten tiuk-
kaan talteenottoon. Niiden perus-
teella tehdään uudet parannus- ja 
toimintasuunnitelmat sekä ehdotukset  

koulutuksen lisäämiseksi niillä sek-
toreilla, mitkä todetaan tarpeellisik-
si. Esimerkiksi savusukellukseen täy-
tyy kiinnittää vieläkin suurempaa 
huomiota ja hankkia lisää happi- ja 
paineilmalaitteita. 

Vapaaehtoinen palokuntatyö 
tulevaisuudessakin tärkeässä 
asemassa 

— Niin ikään tehdasosastojen 
henkilökuntaa pyritään kouluttamaan 
palosuojelutehtäviin, sillä ennen pit-
kää joudutaan tilanteeseen, että 
Kuusankosken kaupungille tulee oma 
palokunta, joka ottaa päävastuun 
palontorjunnasta, vaikkakin tehdas-
palokunnat jäävät erittäin tärkeään 
asemaan nimenomaan teollisuuspa-
loissa, totesi palopäällikkö Pentti 
Nieminen. 

Kymintehtaan ja Voikkaan tehdas-
palokunnat hoitavat sopimuspalo-
kuntina sammutustoimen koko Kuu-
sankosken kaupungin alueella. Tänä 
syksynä sopimusta jatkettiin vuo-
teen 1980 saakka. Mutta mikäli muu-
taman vuoden kuluessa uusi laki pe-
lastus- ja palotoimesta tulee edus-
kunnassa hyväksytyksi, tulee Kuu-
sankosken kaupungille päätoiminen 
palopäällikkö ja myöhemmin vaki-
tuinen palokunta. Palopäällikkö 
Pentti Nieminen on toiminut 1961-
1972 Kuusankosken kauppalan ja 
v:sta 1972 Kuusankosken kaupungin 
sivutoimisena palopäällikkönä. Hän 
on mukana useissa valtakunnallisissa 
paloalan elimissä ja joutuu siten seu-
raamaan näitä asioita laajasta nä-
kökulmasta. Hänen mielipiteenään 
on, että vapaaehtoinen palokuntatyö 
tulee säilymään vastedeskin, vaikka 
vakituisia palokuntia perustetaankin. 

Palokunnassa tarvitaan 
kaikenikäisiä miehiä 

Kymintehtaan ja Voikkaan teh-
daspalokuntien kesken on yhteistoi-
mintaa harjoitettu etenkin kuluneena 
vuonna kaasukatastrofiharjoituksen 
takia ja tämä on tietenkin lähentä-
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maan vähäinen. Se oli sitä alkuaiko— 
jen jännitystä. Vuosien mittaan läh- 
töihin on jo tottunut, vaikka kyllä 
tämä työ virkeänä pitää. 

— Siihen aikaan kun minä liityin 
palokuntaan, ilmeni yhtiön piirissä 
valtavaa innostusta palosuojelutyötä 
kohtaan ja 'mm. silloin liittyi palo— 
kuntaan useita teknikoitakin. Palo— 
suojeluala on hyvin lähellä raken— 
nusalaa, johon olen saanut koulutuk- 
sen ja niinpä Kymintehtaan palo— 
päällikkö Harlin ja palopäällikkö 
Hjalmar Ruth, joka toimi siihen ai- 
kaan Kymintehtaan ja Voikkaan teh- 
daspalokuntien ylimpänä päällikkö- 
nä, antoivat minun ymmärtää, että 
jos innostukseni riittäisi, olisi minulla 
tulevaisuudessa tarjolla palopäällikön 
tehtävät. Minut nimitettiinkin v. 
1958 Kymintehtaan tehdaspalokun- 
nan päälliköksi. S-azadaikseni 
koulutusta minulle järjestyi tilaisuus 
v. 1960 lähteä opintomatkalle Ruot- 
siin, jossa työskentelin kaksi kuu- 
kautta Malmössa ja kuukauden Gö- 
teborgissa ja samanaikaisesti kävin 

lisää 

kolmiviikkoisen Ruotsin valtion pa- 
lokoulun päällystökurssin. 

-—— Palokuntien taso oli siihenkin 
aikaan varmasti yhtä korkea Suo- 
messa kuin Ruotsissakin, mutta pa- 
lokalusto mm. oli heillä tehokkaam- 
paa ja uudenaikaisempaa kuin tääl- 
lä meillä. Sitäpaitsi siellä oli pa- 
remmat tilaisuudet harjoitella, koska 
siellä oli tulipaloja enemmän kuin 
meillä, ,Parha in”  kohdalleni sattunut 
tapaus oli Göteborgissa, jolloin sa- 
man vuorokauden aikana olin 17:ssä 

Tämä tulipalohenkkyys 
johtui siitä, että kaupungissa on pal- 
tulipalossa. 

jon taloja, joissa yläkerros on puus- 
ta, kertoi palopäällikkö Nieminen. 

Tehdaspalokuntien taidot punnittiin 

Palattuaan Ruotsista oppia saa- 
neena oli hänen ensimmäisenä tehtä— 
vänä hankkia palokunnalle uudet 
ruotsalaismalliset Niin 
ikään hankittiin uutta kalustoa. Kou- 
lutuksessa alettiin toteuttaa saatuja 

haalari-t. 

oppeja ja yhä enemmän kiinnitettiin 
huomiota savusukellukseen ja siinä 
käytettäviin naamareihin ja laittei— 
siin. 

' —  Kymintehtaan ja Voikkaan 
tehdaspalokuntien taidot joutuivat 
kovalle koetukselle heinäkuussa 1960 
sattuneessa natriumperoksiditehtaan 
räjähdyksessä ja tulipalossa. Tilanne 
oli erittäin vaarallinen, koska palon 
vieressä oli kloorisäiliöitä rakennuk- 
sessa, jossa oli puinen vesikatto. Sam— 
mutustyö onnistui kuitenkin aivan 
erinomaisesti. Palokuntalaisten tai— 
dot punnittiin siinä tilaisuudessa ja 
kyllä he täyttivät mittansa, kerto—i 
palopäällikkö Nieminen. Tehdaspa- 
lokuntien lisäksi tähän onnettomuu- 
teen osallistui vain yksi paloauto 
Kouvolasta. 

Jatkuva tehokas koulutus sekä 
ajanmukainen kalusto palokunnan 
toiminnan perusedellytys 

— Palokunnan koulutukseen kiin— 
nitetään jatkuvasti suurta huomiota. 
Paloalahan on nopeasti kehittyvä, 
kalustoon ja sammutusmenetelmiin 
keksitään yhä tehokkaampia uudis- 
tuksia. Lainsäädäntö vain ei tahdo 
pysyä nopeassa kehityksessä muka— 
na, niinpä teollisuuslaitosten on itse 
tartuttava härkää sarvista ja kehi— 
tettävä uusia laitteita ja menetelmiä. 
Nimenomaan kemiallinen teollisuus 
aiheuttaa pulmakysymyksiä. Kevyt 
vaahto ja keskiraskas vaahto Ovat 
tulleet esille 
nimenomaan 

hyvin voimakkaasti 
nestepal-ojen sammu— 

tuksessa. 
ja Voikkaan 

tehdaspalokuntien koulutuksessa kes- 
— Kymintehtaan 

kityttiin n. vuoden ajan kaasuka— 
tastrofin torjuntaharjoitukseen, joka 
järjestettiin Kuusankoskella 18.10. 
Koulutuksen päähuomio keskitetään- 
kin nyt ensinnä harjoituksesta saatu- 
jen kokemusten analysointiin ja har- 
joituksesta saatujen opetusten tiuk— 
kaan taltee'nottoon. Niiden perus- 
teella tehdään uudet parannus— ja 
toimintasuunnitelmat sekä ehdotukset 

koulutuksen lisäämiseksi niillä sek- 
toreilla, mitkä todetaan tarpeellisik— 
si. Esimerkiksi savusukellukseen täy- 
tyy kiinnittää vieläkin suurempaa 
huomiota ja hankkia lisää happi- ja 
paineilmalaitteita. 

Vapaaehtoinen palokuntatyö 
tulevaisuudessakln lärkeäs'sä 
asemassa 

— Niin 
henkilökuntaa pyritään kouluttamaan 

ikään tehdasosastojen 

palosuojelutehtäviin, sil-lä ennen pit- 
kää tilanteeseen, että 
Kuusankosken kaupungille tulee oma 
palokunta, joka ottaa päävastuun 
palontorjunnasta, vaikkakin tehdas- 
palokunnat jäävät erittäin tärkeään 
asemaan nimenomaan teollisuuspa— 
loissa, palopäällikkö Pentti 
Nieminen. 

Kymintehtaan ja Voikkaan tehdas- 
palokunnat sopimuspalo- 
kuntina sammutustoimen koko Kuu- 

joudutaan 

totesi 

hoitavat 

sankosken kaupungin alueella. Tänä 
syksynä sopimusta jatkettiin vuo- 
teen 1980 saakka. Mutta mikäli muu- 
taman vuoden kuluessa uusi laki pe- 
lastus— ja palotoimes-ta tulee edus- 
kunnassa hyväksytyksi, tulee Kuu- 
sankosken kaupungille päätoiminen 
palopäällikkö ja myöhemmin vaki- 

Palo-päällikkö 
Pentti Nieminen on toiminut 1961— 
1972 Kuusankosken kauppalan ja 
v:sta 1972 Kuusankosken kaupungin 

tuinen * palokunta. 

sivutoimisena palopäällikkönä. Hän 
on mukana useissa valtakunnallisissa 
paloalan elimissä ja joutuu siten seu— 
raamaan näitä asioita laajasta nä— 
kökulmasta. Hänen mielipiteenään 
on, että vapaaehtoinen palokuntatyö 
tulee säilymään vastedeskin, vaikka 
vakituisia palokuntia perustetaankin. 

Palokunnassa tarvitaan 
kaikenikäisiä miehiä 

Kymintehtaan ja Voikkaan teh- 
daspalokuntien kesken on yhteistoi- 
mintaa harjoitettu etenkin kuluneena 
vuonna kaasukatastrofiharjoituksen 
takia ja tämä on tietenkin lähentä- 
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nyt palokuntia toisiinsa. Palokunnan 

harjoitukset pidetään joka toinen 

maanantai. Talvisaikana keskitytään 

etupäässä teoreettiseen koulutukseen, 

kaluston tuntemukseen jne. eli toi-

mintaan, jota voidaan harjoitella si-

sätiloissa. Kesällä sitävastoin harjoi-

tukset pidetään ulkosalla. 

— Palokuntalaiset ovat hyvin am-

mattitaitoista ja innostunutta jouk-

koa. Palokuntatyö pitää virkeänä 

arkisen rutiinityön ohella. Tällä het-

kellä näyttää innostus olevan valta-

van suuri sekä päällystön että palo-

miesten keskuudessa. Viime syksynä 

Voikkaan tehdaspalokunta sai uuden 

paloauton ja ensi vuoden alussa saa 

Kymintehtaan tehdaspalokunta myös 

uuden auton. Uuden kaluston saa-

minen helpottaa työtä, tekee sen var-

memmaksi ja samalla se myös in-

nostaa palokuntalaisia, totesi Pentti 

Nieminen. 

— Kummankin tehdaspalokunnan 

vahvuus on 70 miestä. Kymintehtaal-

la on hivenen vajausta. Tosin vähän 

ennen ja katastrofiharjoituksen jäl-

keen tuli palokuntaan uusia, nuoria 

ja hyviä poikia. Voikkaan puolella 

on innostus suurempi, sillä siellä on 

jopa jonotuslistalla miehiä odotta-

massa. 

— On erittäin edullista, että pa-

lokunnassa on miesten ikäjakautu-

ma tasainen. Palokunnassa on mo-

nenlaisia tehtäviä ja esimerkiksi ko-

nemiehenä, hydranttipumpulla jne. 

voi 60-vuotias mies toimia aivan 

täysipainoisesti ja mikä tärkeintä 

vanhempien palomiesten tehtaiden 
tuntemus on taattu, joka puolestaan 

nuoremmilta miehiltä puuttuu. Nuo-
remmilla sensijaan on etunaan tie-
tenkin monta avua, jotka ovat erit-

täin tärkeitä palokunnan toiminnas-
sa, joten kaikenikäisiä palomiehiä 
tarvitaan palokunnan tehokkaassa 
työssä. 

— Kunnon palomieheltä vaaditaan 
paljon hyviä ominaisuuksia, joista 
mainittakoon ennen kaikkea vas-
tuuntunto. Palokuntalaisen on läh-  

dettävä aina, kun hälytys tulee. 

Hänen tulee osoittaa reippautta ja 

rohkeutta — ei kuitenkaan uhkaroh-
keutta — päättäväisyyttä, tilanteen 

oikeata harkintaa, ammattitaitoista 

kaluston käsittelyä, paloalan lain-

säädännön tuntemusta ja esimiesten 

käskyjen ehdotonta noudattamista. 

"Palokunnassa on kaksi vapaaehtois-

ta asiaa: palokuntaan liittyminen ja 
palokunnasta eroaminen", sanoi 

Voikkaan palopäällikkö Esko Elo-

ranta. Palokunnassa on hyvä tove-
rillinen kuri, yhteishenki on erin-

omainen ja myös yhteiskunnan ta-

holta palokunta nauttii mitä par-
hainta luottamusta. Sitä kohtaan 

osoitetaan suurta myötämielisyyttä, 
joka puolestaan innostaa palokunta-
laisia, kertoi Nieminen. 

— Palokunnan kunnia on, että 
meillä palaa vähän. Ns. hiljaisia hä-
lytyksiä, pieniä palon alkuja on pal-
jon, mutta koska palokunta pääsee 
nopeasti apuun, saadaan palo ty-
rehtymään alkuunsa. Päiväsaikaan 
ensimmäinen paloauto lähtee alle mi-
nuutin hälytyksestä ja yöllä 4 mi-
nuutin kuluessa, useimmiten aikai-

semminkin. Lukuun ottamatta ns. 

hiljaisia hälytyksiä, on Kyminteh-
taan tehdaspalokunnalla vuosittain 

keskimääräisesti 30 hälytystä, totesi 
palopäällikkö Pentti Nieminen. 

Yhtiön tehdaspalokunnilla 
menestystä kilpailuissa 

Kymintehtaan ja Voikkaan teh-

daspalokunnat ovat osallistuneet se-

kä läänin että valtakunnallisiin kil-
pailuihin hyvällä menestyksellä. Ky-

mintehdas voitti 1964 Jehu-maljan 

ja Voikkaa 1965 ja 1971. Kilpailui-

hin osallistuu tavallisesti 30-40 pa-

lokuntaa ja vuodesta vuoteen kär-

jessä ovat vuorotelleet samat kym-

menen palokuntaa. 

Kymen läänin tehdas- ja vapaa-

palokuntien kalustokilpailuissa Ky-

mintehdas sai kiinnityksen VIPU-

säätiön kiertopalkintoon ja Voikkaa 

tuli kilpailussa toiseksi. Tänä syk-  

synä Kymintehdas jälleen voitti kil-

pailun. 

— Palokuntatyössä ei sovi unohtaa 

myöskään palokuntalaisten puolisoi-

den merkittävää panosta ja myötä-

 

mielisen suhtautumisen tärkeyttä. 
Lokakuun paikkeilla Kymintehtaan 

palokunnalla on perinteellinen per-

hejuhla, jossa puolisot ovat mukana 

ja silloin heitä muistetaan pienillä 

1 ah joill akin. 

Palokuntatyön lisäksi Rotaryt ja 
Kaikukuoro 

Palopäällikkö Pentti Niemisen 

toinen harrastus on rotaryaate. Hän 

on kuulunut Kuusankosken Rotary-

klubiin v:sta 1965 ja toimi viime 
vuonna klubin presidenttinä. Hänen 

mielestään rotarytoiminta jokaviik-
koisine kokouksineen ja esitelmöi-

neen on kehittävää, uusia näkemyk-

siä antavaa toimintaa, joka auttaa 
pysymään paikkakunnan ja jopa 
yleismaailmallistenkin asioiden ta-

salla. 

Hän on aina viihtynyt hyvin 

lapsuuden ja nuoruuden aikaiset ys-

tävänsä, joiden kesken on säilynyt 
hyvät lämpimät suhteet. Täällä hä-
nellä on kaunis omakotitalo Melkun-

mäellä, jossa emännöi Eila-rouva. 
Molemmilla heillä on yhteisenä har-
rastuksena ollut kuorolaulutoiminta. 

Pentti Nieminen lauloi Kaiku-kuo-
rossa n. 15 vuotta, kunnes palokun-
ta-aate alkoi ottaa vapaa-ajasta suu-

remman osan. Eila Nieminen sensi-
jaan laulaa edelleen Kaiku-kuorossa 
ja toimii kuoron rahastonhoitajana. 
Pentti Niemisellä on tietenkin edel-
leen lämpimät ja kiinteät suhteet 
kuoroon ja niinpä hänet onkin va-
littu kuorolaisten 'pääluottamusmie-
heksi'. 
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nyt palokuntia toisiinsa. Palokunnan 
harjoitukset pidetään joka toinen 
maanantai. Talvisaikana keskitytään 
etupäässä teoreettiseen koulutukseen, 
kaluston tuntemukseen jne. eli toi— 
mintaan, jota voidaan harjoitella si- 
sätiloissa. Kesällä sitävastoin harjoi- 
tukset pidetään ulkosalla. 
— Palokuntalaiset ovat hyvin am- 

mattitaitoista ja innostunutta jouk- 
koa. Palokuntatyö pitää virkeänä 
arkisen rutiinityön ohella. Tällä het- 
kellä näyttää innostus olevan valta- 
van suuri sekä päällystön että palo— 
miesten keskuudessa. Viime syksynä 
Voikkaan tehdaspalokunta sai uuden 
paloauton ja ensi vuoden alussa saa 
Kymintehtaan tehdaspalokunta myös 
uuden auton. Uuden kaluston saa- 
minen helpottaa työtä, tekee sen var- 
memmaksi ja samalla se myös in— 
nostaa palokuntalaisia, totesi Pentti 
Nieminen. 

——- Kummankin tehdaspalokunnan 
vahvuus on 70 miestä. Kymintehtaal- 
la on hivenen vajausta. Tosin vähän 
ennen ja ka-tastrofiharjoituksen jäl— 
keen tuli palokuntaan uusia, nuoria 
ja hyviä poikia. Voikkaan puolella 
on innostus suurempi, sillä siellä on 
jopa j-onotuslistalla miehiä odotta- 
massa .  

— On erittäin edullista, että pa- 
lokunnassa on miesten ikäjakautu- 
ma tasainen. Palokunnassa on mo— 
nenlaisia tehtäviä ja esimerkiksi ko- 
nemiehenä, hydranttipumpulla jne. 
voi 60-vuotias mies toimia aivan 
täysipainoisesti ja mikä tärkeintä 
vanhempien palomiesten tehtaiden 
tuntemus on taattu, joka puolestaan 
nuoremmilta miehiltä puuttuu. Nuo- 
remmilla sensijaan on etunaan tie- 
tenkin monta avua, jotka ovat erit- 
täin tärkeitä palokunnan toiminnas— 
sa, joten kaikenikäisiä palomiehiä 
tarvitaan palokunnan tehokkaassa 
työssä. 
— Kunnon palomieheltä vaaditaan 

paljon hyviä ominaisuuksia, joista 
mainittakoon ennen kaikkea vas- 
tuuntunto. Palokuntalaisen on läh- 

36 

dettävä aina, kun hälytys tulee. 
Hänen tulee osoittaa reippautta ja 
rohkeutta — ei kuitenkaan uhkaroh- 
keutt-a — päättäväisyyttä, tilanteen 
oikeata harkintaa, ammattitaitoista 
kaluston käsittelyä, paloalan lain- 
säädännön tuntemusta ja esimiesten 
käskyjen ehdotonta noudattamista. 
”Palokunnassa on kaksi vapaaehtois- 
ta asiaa: palokuntaan liittyminen ja 
palokunnasta eroaminen”, sanoi 
Voikkaan palopäällikkö Esko Elo- 
ranta. Palokunnassa on hyvä toive- 
rillinen kuri, yhteishenki on erin- 
omainen ja myös yhteiskunnan ta- 
holta palokunta nauttii mitä par- 
hainta luottamusta. Sitä kohtaan 
osoitetaan suurta myötämielisyyttä, 
joka puolestaan innostaa palokunta— 
laisia, kertoi Nieminen. 

—— Palokunnan kunnia on, että 
meillä palaa vähän. Ns. hiljaisia hä- 
lytyksiä, pieniä palon alkuja on pal- 
jon, mutta koska palo-kunta pääsee 
nopeasti apuun, saada-an palo ty- 
rehtymään alkuunsa. Päiväsaikaan 
ensimmäinen paloauto lähtee alle mi- 
nuutin hälytyksestä ja yöllä 4 mi- 
nuutin kuluessa, useimmiten aikai- 
semminkin. Lukuun ottamatta ns. 
hiljaisia hälytyksiä, on Kyminteh- 
taan tehdaspalokunnalla vuosittain 
keskimääräisesti 30 hälytystä, totesi 
palopäällikkö Pen-tti Nieminen. 

Yhtiön tehdaspalokunnilla 
menestystä kilpailuissa 

Kymintehtaan ja Voikkaan teh- 
daspalokunnat ovat osallistuneet se- 
kä läänin että valtakunnallisiin kil- 
pailuihin hyvällä menestyksellä. Ky- 
mintehdas voitti 1964 Jehu-maljan 
ja Voikkaa 1965 ja 1971. Kilpailui- 
hin osallistuu tavallisesti 30—40 pa— 
lokuntaa ja vuodesta vuoteen kär- 
jessä ovat vuorotelleet samat kym- 
menen palokuntaa. 

Kymen läänin tehdas- ja vapaa- 
palokuntien kalustokilpailuissa Ky— 
mintehdas sai kiinnityksen VIPU— 
säätiön kiertopalk-intoon ja Voikkaa 
tuli kilpailussa toiseksi. Tänä syk- 

synä Kymintehdas jälleen voitti kil- 
pailun. 

—- Palokuntatyössä ei sovi unohtaa 
myöskään palokuntalaisten puolisoi- 
den merkittävää panosta ja myötä- 
mielisen suhtautumisen tärkeyttä. 
Lokakuun paikkeilla Kymintehtaan 
palokunnalla on perinteellinen per- 
hejuhla, jossa puolisot ovat mukana 
ja silloin heitä muistetaan pienillä 
lahjoillakin. 

Palokuntalyön lisäksi Rotary! ja 
Kaikukuoro 

Palopäällikkö Pentti Niemisen 
toinen harrastus on rotaryaate. Hän 
on kuulunut Kuusankosken Rotary- 
klubiin v:sta 1965 ja toimi viime 
vuonna klubin presidenttinä. Hänen 
mielestään rotarytoiminta jokaviik- 
k-oisine kokouksineen ja esitelmöi— 
neen on kehittävää, uusia näkemyk- 
siä antavaa toimintaa, joka auttaa 
pysymään paikkakunnan ja jopa 
yleismaailmallistenkin asi-oiden ta- 
salla. 

Hän on aina viihtynyt hyvin 
lapsuuden ja nuoruuden aikaiset ys— 
tävänsä, joiden kesken on säilynyt 
hyvät lämpimät suhteet. Täällä hä- 
nellä on kaunis omakotitalo Melkun— 
mäellä, jossa emännöi Eila-rouva. 
Molemmilla heillä on yhteisenä har- 
rastuksena ollut kuorolaulutoiminfa. 
Pentti Nieminen lauloi Kaiku-kuo- 
rossa n. 15 vuotta, kunnes palokun- 
ta—aate alkoi ottaa vapaa-ajasta suu- 
remman osan. Eila Nieminen sensi- 
jaan laulaa edelleen Kaiku—kuorossa 
ja toimii kuoron rahastonhoitajana. 
Pentti Niemisellä on tietenkin edel- 
leen lämpimät ja kiinteät suhteet 
kuoroon ja niinpä hänet onkin va- 
littu kuorolaisten ,pääluottamusmie- 

heksil. 
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Veli Palonen syntyi Kuusankos-
kella Mäenpäässä 1908. Hänen isän-
sä torppa oli nykyisen Mäenpään-
tien varrella, Sairaalanmäen jyrkän 
rinteen alla, jossa oli lukuisia muita-
kin torppia. Oli Vileniukset, Fors-
manit, Puukot, Metsälät, nyt jo mai-
semasta häipyneet. Enää on jäljellä 
Oksasen torppa kallaalla vastapäätä 
kirkkoa sekä puistossa Huhtalammen 
talo, jossa Palosen äiti ja isä olivat 
vuokralla heti naimisiin mentyään ja 
jossa Veli Palosen vanhin sisar syn-
tyi. Muutettuaan Mäenpäässä omaan 
torppaansa perhe kasvoi ja lapsia oli 
lopulta yhdeksän. "Lapsenahan jo-
kaisella on mukavaa. Silloin ei olla 
kipeitä eikä makeita", sanoi Palo-
nen. Mutta kansalaissota ja pulavuo-
det painoivat lähtemättömiä muisto-
ja 10-vuotiaan pojan mieleen puut-  

teesta ja ruuanhankintamatkoilta. 
Nyt Mäenpään torppa on häipynyt 
uusien talojen tieltä, ei ole enää 
työväentaloakaan, joka myöhemmin 
toimi mestarikerhona, ei ole jäljellä 
kuin isän tekemä kaivo. Se oli sil-
loin vinttikaivo, mutta muutettiin 
myöhemmin pumppukaivoksi. 

Kansakoulun Palonen kävi Mäki-
koululla, jossa opettaja Rautio yritti 
opettaa oppilailleen esperantoa, kun 
oli itse innostunut siihen. Kansakou-
lun jälkeen Palonen meni yhtiön am-
mattikouluun ja kävi samalla työssä 
Naukiossa yhtiön asuinrakennustyö-
mailla. Ne olivat sellaisia naulapojan 
hommia ja töitä, missä apupoikaa 
milloinkin tarvittiin. 

Perhe oli muuttanut Nauhantiel-
le, joka silloin oli pelkkää korpea 
ja tiekin syksyisin kurjassa kun-

 

Vastuunalaista ja jännittävää on paperikoneenhoitajan työ 
50 vuotta paperitehtaalla työskennellyt koneen-
hoitaja Veli Palonen haastateltavana. 

Kuusankoskella Nauhantiellä kau-
niilla rinnetontilla on koneenhoitaja 
Veli Palosen omakotitalo, jossa hän 
on kolmisen kuukautta viettänyt elä-
keläispäiviään puolisonsa Hilman 
kanssa. Koneenhoitaja Palonen pal-
veli yhtiötä 50 vuotta, sai 16.8. yh-
tiön 50-vuotisansiomerkin ja jäi sen 
jälkeen eläkkeelle pitkän ja ansiok-
kaan päivätyön suorittaneena. Har-
vinaisen pitkän palvelusajan saavut-
tanutta Veli Palosta tietenkin juh-
littiin ansiomerkin luovutustilaisuu-
dessa Koskelassa, jossa isännöitsijä 
Magnus Wangel osoitti hänelle läm-
pimiä sanoja. Erikoinen ja mieltä 
ilahduttava päivä sattui Paloselle 
myös syyskuussa, jolloin työtoverit 
tulivat häntä tervehtimään tuoden 
Hilma-rouvalle kymmenen kaunista 
ruusua ja isännälle hopeapäisen ke-
pin ja kairan. "Se oli lysti päivä", 
sanoi Veli Palonen. 

Koneenhoitaja 
Palonen jäi eläk-
keelle syksyllä. 
Nyt häneltä liike-
nee aikaa 
enemmän kuin 
aikaisemmin 
harrastuksilleen 
ja omakotitalon 
tarjoamaan toi-
mintaan. 

Koneenhoitajana 
Palonen työsken-

 

teli v:sta 1937. 
Hän toimi yli 20 

vuotta PK 4:n 
koneenhoitajana. 
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Veli Palonen syntyi Kuusankos— 
kella Mäenpäässä 1908. Hänen isän- 
sä torppa oli nykyisen Mäenpään— 
tien varrella, Sairaalanmäen jyrkän 
rinteen alla, jossa oli lukuisia muita- 
kin torppia. Oli Vileniukset, Fors- 
manit, Puukot, Metsälät, nyt jo mai- 
semasta häipyneet. Enää on jäljellä 
Oksasen torppa kallaalla vastapäätä 
kirkkoa sekä puistossa Huhtalammen 
talo, jossa Palosen äiti ja isä olivat 
vuokralla heti naimisiin mentyään ja 
jossa Veli Palosen vanhin sisar syn— 
tyi. Muutettuaan Mäenpäässä omaan 
torppaansa perhe kasvoi ja lapsia oli 
lopulta yhdeksän. ”Lapsenahan jo- 
kaisella on mukavaa. Silloin ei olla 
kipeitä eikä makeita”, sanoi Palo- 
nen. Mutta kansalaissota ja pulavuo— 
det painoivat lähtemättömiä muisto- 
ja 10—vuotiaan pojan mieleen puut— 

teesta ja ruuanhankintamarkoilta. 
Nyt Mäenpään torppa on häipynyt 
uusien talojen tieltä, ei ole enää 
työväentaloakaan, joka myöhemmin 
toimi mestarikerhona, ei ole jäljellä 
kuin isän tekemä kaivo. Se oli sil- 
loin vinttikaivo, mutta muutettiin 
myöhemmin pumppukaivoksi. 

Kansakoulun Palonen kävi Mäki- 
koululla, jossa opettaja Rautio yritti 
opettaa oppilailleen esperantoa, kun 
oli itse innostunut siihen. Kansakou- 
lun jälkeen Pal—onen meni yhtiön am- 
mattikouluun ja kävi samalla työssä 
Naukiossa yhtiön asuinrakennustyö— 
mailla. Ne olivat sellaisia naulapojan 
hommia ja töitä, missä apupo—ikaa 
milloinkin tarvittiin. 

Perhe oli muuttanut Nauhantiel— 
le, joka silloin oli pelkkää korpea 
ja tiekin syksyisin kurjassa kun- 

Vastuunalaista ja jännittävää on paperikoneenhoitajan työ 
50 vuotta paperitehtaalla työskennellyt koneen- 
hoitaja Veli Palonen haastateltavana. 

Kuusankoskella Nauhantiellä kau- 
niilla rinnetontilla on koneenhoitaja 
Veli Palosen omakotitalo, jossa hän 
on kolmisen kuukautta viettänyt elä- 

Hilman 
kanssa. Koneenhoitaja Palonen pal— 
veli yhtiötä 50 vuotta, sai 16.8. yh- 
tiön 50-vuotisansiomerkin ja jäi sen 
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tanutta Veli Palosta tietenkin juh- 
littiin ansiomerkin luovutustilaisuu- 
dessa Koskelassa, jossa isännöitsijä 
Magnus Wangel osoitti hänelle läm— 
pimiä sanoja. Erikoinen ja mieltä 
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myös syyskuussa, jolloin työtoverit 
ilahduttava päivä sattui 

tulivat häntä tervehtimään tuoden 
Hilma-rouvalle kymmenen kaunista 
ruusua ja isännälle hopeapäisen ke- 
pin ja kairan. ”Se oli lysti päivä”, 
sanoi Veli Palonen. 

Koneenhoitaja 
Palo-nen jäi eläk- 
keelle syksyllä. 
Nyt häneltä liike- 
nee aikaa 
enemmän ku in  
aikaisemmin 
harrastuksilleen 
ja omakotitalon 
tarjoamaan toi- 
mintaan. 

Koneenhoitajana 
Palonen työsken- 

teli v:sta 1937. 
Hän toimi yli 20 

vuotta PK 4:n 
korneenhoitajana. 
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nossa. Keväällä 1923 naapurin poi-

ka, joka oli yhtiöllä työssä, Kuu-

saan paperitehtaan PK 2:11a prässi-

poikana, sanoi Veli Paloselle, että 

"lähde sinä minun tilalleni prässipo-

jaksi, niin minä pääsen apumieheksi. 

Herrat sanoivat, että jos tuot pojan 

tullessasi, niin pääset kuivaan pää-

hän apumieheksi". 

— No minähän lähdin. Jännittä-

vää oli olevinaan kovasti ja melu 

oli olevinaan hirvittävä, muisteli Pa-

lonen. Sitten minun luokseni tuli 

työnjohtaja ja kysyi, että mikäs si-

nun nimesi on. Ja kun minä olin ni-

meni sanonut, niin hän sanoi, että 

siinä on sitten sinun työsi, että niin 

yksinkertaista se työhön meno oli 

siihen aikaan. 

— Olin aika kauan eri koneilla 

prässipoikana. Edellinen poika opet-

ti aina uudelle työn. Koneenhoitajat 

suhtautuivat prässipoikaan oikein 

mukavasti. Prässipojasta ylenin apu-
mieheksi, jossa hommassa oli puoli 

vuotta, sitten rullamieheksi ja ko-

neenhoitajaksi heinäkuun alussa 
1937. Sucksdorffhan minusta koneen-

hoitajan teki. Ins. Björn Sucksdorff 

METSÄNHOITAJA 
GUNNAR ANDERSSONILLE 
TAPION KULTAINEN MERKKI 

oli siihen aikaan Kuusaan ja Kymin 

paperitehtaiden käyttöinsinöörinä. 

— Sucksdorff oli jollakin tapaa 

kansanmies. Hän oli kovin ystäväl-
linen ja reilu ja hänestä tykättiin. 

Muutoin hän kyllä oli tiukka ja vaa-

tivainen työssä eikä sietänyt kieroi-
lua. Jos sellaista sattui, hän oli yhtä 
tulta ja tappuraa. Hän pelasi meidän 
miesten kanssa jalkapalloa usein il-
taisin urheilukentällä. Me asuimme 
siihen aikaan Aronpellolla, hyvällä 
paikalla keskellä kylää. Sieltä oli 
lyhyt matka urheilukentälle ja Kymi-
joen rantaan, jossa kävimme uimassa, 

kertoi Palonen. 

— PK 4:11ä olin koneenhoitajana 
pisimmän ajan eli yli 20 vuotta. Ko-

neenhoitajan paikka oli paperimies-

ten keskuudessa hyvin haluttu ja ta-
voiteltu. Olin 28-vuotias, kun minut 

nimitettiin koneenhoitajaksi. Olin sil-

loin jo naimisissa ja toinen poikam-
me syntyi syksyllä. Koneenhoitajan 

palkka oli huomattavan hyvä ja 

muitakin etuja tuli nimityksen mu-
kana mm. kahden viikon kesäloma, 

kun oli ollut viisi vuota koneenhoi-

tajana. Muillahan se oli vain viikon 

Metsänhoitaja Gunnar Anderssonin 
siirtyessä eläkkeelle 31. 10. järjestettiin 
Koskelassa kahvitilaisuus, lanka yhtey-
dessä hänelle ojennettiin Tapion kul-
tainen metsätaitomerkki. Metsäpäällik-
kö Henry Kvist kiinnitti merkin metsän-  

pituinen. 

— Koneenhoitajan työ on vas-
tuunalaista ja vaativaa sekä jännit-

tävää. Siinä työssä on oltava koko 
ajan tarkkana. Jotkut eläkkeelle 
jääneet paperimiehet sanovat, että 
voi viedä vuosiakin ennen kuin tot-
tuu ja tasaantuu tavalliseen elämän-
rytmiin. 

Koneenhoitaja Veli Palonen on 
hyvää vauhtia tottumassa uuteen 
elämäntyylinsä. Aamulla nukutaan 

kahdeksaan, sitten hän lähtee aamu-
lenkille, oikein vauhdikkaalle. Lenk-
keilyä hän on kylläkin harrastanut 

koko ikänsä. Iltapäivällä voikin sit-

ten paneutua lukuharrastuksiin. Täl-

lä kertaa oli meneillään 'Maailman 

historia'. Näin syksyllä, mutta kesä-

aikaan riittää töitä tontilla. On puu-

tarhaa ja keittiökasvitarhaa ja oma-

kotitalon kunnostamista. Työ ei lo-

pu, mutta aika ei tunnu riittävän. 

Kunhan tulee talvi ja järviin jäät, 

Veli Palonen lähtee kokeilemaan, 

miten uusi kaira puree jäätä. Työ-

kaverit lupasivat vapaapäivinään 

soittaa ja ottaa mukaansa pilkille. 

Heli Kyllönen 

hoitaja Anderssonin rintaan ja kiitti 
häntä pitkäaikaisesta ja ansiokkaasta 
palveluksesta yhtiön metsäosastolla. 

Metsänhoitaja Gunnar Andersson tu-
li yhtiön palvelukseen 1934, nimitettiin 
1936 apulaismetsänhoitajaksi ja 1941 
aluemetsänhoitajaksi Kymen pohjoi-

 

seen ja myöhemmin eteläiseen hoito-
alueeseen. Toimittuaan v:sta 1946 län-
tisen piirikunnan reviisorina hän oli 
v:sta 1950 lähtien lisäksi metsäosaston 
rationalisointitehtävissä ja piirikunnan 
ylimetsänhoitajan avustajana. V:sta 
1956 hän toimi metsäosaston tarkastus-
osaston päällikkönä ja v:sta 1965 Päi-
jänteen hoitoalueen aluemetsänhoitaja-
na. Tehdaspuu Oy:n toiminnan alettua 
hän toimi Kymin Osakeyhtiön metsä-
päällikön avustajana. 

Kuvassa seisomassa vas:lla metsän-
hoitaja Gunnar Andersson, jonka rinta-

pieleen metsäpäällikkö Kvist kiinnittää 
parhaillaan ansiomerkkiä. 

Tilaisuudessa oli läsnä metsäosas-
ton ja kiinteistöosaston henkilökuntaa. 
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ka, joka oli yhtiöllä työssä, Kuu— 
saan paperitehtaan PK 2:lla prässi- 
poikana, sanoi Veli Paloselle, että 
”lähde sinä minun tilalleni prässipo- 
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taisin urheilukentällä. 
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hyvää vauhtia tottumassa uuteen 
elämäntyylinsä. Aamulla nukutaan 
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keilyä hän on kylläkin harrastanut 
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Pitkäaikaisesti 
palvelleita 

KUUSANKOSKI 

TORSTEN SÖDERSTRÖM 

ekonomi kemian teollisuuden markki-
nointiosastolta tuli 31. 10. olleeksi 40 
vuotta yhtiön palveluksessa. Hän on 
syntynyt 1. 11. 1908 Porvoossa, tuli yli-
oppilaaksi 1927 ja suoritti dipl.ekonomin 
tutkinnon 1929. Hän on suorittanut myös 
alemman oikeustutkinnon Helsingin yli-
opistossa 1931. Ennen yhtiön palveluk-
sen tuloaan hän työskenteli Suomen 
Gummitehdas Oy:n Tallinnan edustus-
liikkeen Oy Wilh. Blumbergin palveluk-
sessa. Yhtiön palvelukseen lähetysosas-
tolle hän tuli 1933. Juantehtaan kirjan-
pitäjäksi hän siirtyi 1934. Hän on toimi-
nut myös Hallan tehtaan konttoripääl-
likkönä. Nykyiseen tehtäväänsä hoita-
maan yhtiön kemian teollisuuden tuot-
teiden myyntiä hän siirtyi 1946. Koske-
lassa pidetyssä tilaisuudessa hän vas-

 

taanotti yhtiön 40-vuotisansiomerkin 
johtaja Krister Brommelsin kiittäessä 
häntä ansiokkaasta ja pitkäaikaisesta 
palveluksesta. 

HALLA 

ELIS HEIJARI 

ostaja-varastonhoitaja tarveainevaras-
tolta tuli 22. 11. olleeksi 40 vuotta yh-
tiön palveluksessa. Hän on syntynyt 
Kymissä 3. 4. 1917 ja tuli yhtiön palve-
lukseen ensi kerran merkkipojaksi lau-
tatarhalle 1930. Yhtäjaksoisesti yhtiön 
palveluksessa hän on ollut v:sta 1937 
lähtien toimien ensin lautatarhalla ja 
v:sta 1941 kuivaamon valvojana. Työ-
hönottotoimiston hoitajaksi hän tuli 
1945 ja nykyiseen tehtäväänsä hän siir-
tyi kuluvana vuonna. Hallan seurata-
lolla pidetyssä tilaisuudessa hän vas-
taanotti yhtiön 40-vuotisansiomerkin 
isännöitsijä Börje Carlsonin kiittäessä 
häntä ansiokkaasta ja pitkäaikaisesta 
palveluksesta. 
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Heijari 

Antti 
Lukko 

Kalle 
Laamanen 

Erkki 
Wecksten 

Väinö 
Lehto  
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KUUSANKOSKI 

TOIVO UKKONEN 

konekorjaaja hiomakivitehdas Sammos- Laila 
ta täyttää 60 vuotta 26. 12. Hän on syn- Kolsi 
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tiön palveluksessa. Hän on syntynyt 
Kymissä 3. 4. 1917 ja tuli yhtiön palve— 
tukseen ensi kerran merkkipojaksi lau- 
tatarhalle 1930. Yhtäjaksoisesti' yhtiön 
palveluksessa hän on ollut v:sta 1987 
lähtien toimien ensin lautatarhalla ja 
v:sta 1941 kuivaamon valvojana. Työ— 
hönottotoimiston hoitajaksi hän tuli 
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tyi kuluvana vuonna. Hallan seurata- 
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Hugo 
Salonen 

40 

 
Arvo 
Sundberg 

tynyt Hirvensalmella ja tuli yhtiön pal-
velukseen Verlan tehtaalla jo 16-vuo-
tiaana. Sen jälkeen hän työskenteli mm. 
metsäosastolla, Ojaselän kartanossa ja 
Voikkaan rakennusosastolla. Nykyiseen 
toimeensa hän siirtyi 1961. Verlan ja 
Voikkaan tehtaan palokuntiin hän on 
kuulunut yli 25 vuotta. Hän on ollut 
myös innokas kilpahiihtäjä ja suunnis-
taja ja toimii nykyisin osastonsa urhei-
luyhdysmiehenä. Hän on Verlan Kirin 
perustajajäsen. Voikkaan Urheilu-Vei-
koissa hän on toiminut johtokunnan 
jäsenenä ja hiihtojaoston puheenjohta-
jana. Hänen nykyisiin harrastuksiinsa 
kuuluvat omakotitalon hoito, kunto-
urheilu ja kalastus. 

TOIVO ARMINEN 

päälämmittäjä Kymin höyryvoimalaitok-
selta täyttää 60 vuotta 18. 2. Hän on 
syntynyt Jääskessä. Yhtiön palve-
lukseen hän tuli 1941. Nykyistä teh-
täväänsä hän on hoitanut v:sta 1956 
lähtien. 

ANTTI LUKKA 

työnjohtaja Voikkaan paperitehtaan 
kunnossapitoryhmästä täyttää 60 vuot-
ta 22. 2. Hän on syntynyt Antreassa 
ja tuli yhtiön palvelukseen Voikkaan 
ulkotyöosastolle 1933. Sen jälkeen hän 
on työskennellyt mm. Voikkaan puu-
hiomolla ja korjauspajalla. Nykyiseen 
tehtäväänsä hänet nimitettiin 1971. 
Hän on kuulunut Voikkaan tehdaspalo-
kuntaan 28 vuotta ja toiminut palomes-
tarina v:sta 1958 lähtien. 

EINO VANHALAKKA 

MP-trukkimies Kuusanniemen sulfaat-

 

tisellutehtaan kuitupakkausosastolta 
täyttää 50 vuotta 31. 12. Hän on syn-
tynyt Luumäellä. Yhtiön palvelukseen 
Voikkaan rakennusosastolle hän tuli 
1960. Hän on työskennellyt myös Voik-
kaan puuhiomolla, kuljetusosastolla ja 
karbiditehtaalla. Nykyiseen tehtävään-
sä hän siirtyi 1969. 

KALLE LAAMANEN 

kirvesmies Kuusanniemen sulfaattisel-
lutehtaan kunnossapitoryhmästä täyt-
tää 50 vuotta 9. 1. Hän on syntynyt 
Punkaharjulla. Yhtiön palvelukseen 
ensi kerran hän tuli 1954. Hän on työs-
kennellyt mm. Voikkaan rakennus-

 

osastolla ja sellutehtaalla. Nykyiseen 
tehtäväänsä hän siirtyi 1964. Hänen 
harrastuksiinsa kuuluu kalastus. 

EINO HEIKKILÄ 

kalkkitornimies Kymin sulfiittiselluteh-
taalta täyttää 50 vuotta 11. 1. Hän on 
syntynyt Joutsenossa. Yhtiön palveluk-
seen rakennusosastolle hän tuli 1956. 
Kymin selluloosatehtaalle hän siirtyi 
1963. Nykyisessä tehtävässään hän on 
toiminut tämän vuoden alusta. Hänen 
harrastuksenaan on kalastus. 

PAULI MÄKI 

putkiseppä metallikorjaamolta täyttää 
50 vuotta 20. 1. 

EINO HIETANEN 

muovityöntekijä metallikorjaamolta 
täyttää 50 vuotta 23. 1. 

EINO RAJA-AHO 

autonkuljettaja kuljetusosastolta täyt-

 

tää 50 vuotta 3. 2. 

ERKKI LINDBERG 

purkaja kuljetusosastolta täyttää 50 
vuotta 5. 2. 

EINAR HARTIKAINEN 

pakkaaja Voikkaan paperitehtaalta 
täyttää 50 vuotta 12. 2. Hän on synty-
nyt Kuusankoskella ja tuli yhtiön pal-
velukseen ensi kerran 1940. Yhtäjak-
soisesti yhtiön palveluksessa hän on 
ollut v:sta 1945. Hän on työskennellyt 
myös Voikkaan sellu loosatehtaalla. 
Nykyisessä tehtävässään PK 18 pak-
kaajana hän on ollut v:sta 1968 läh-
tien. 

PENTTI TOIJONEN 

koneenhoitaja Kymin paperitehtaan 
PK 7:Itä täyttää 50 vuotta 23. 2. 

HALLA 

VIENO FLINK 

siivooja ulkotyöosastolta täyttää 60 
vuotta 1. 2. Hän on syntynyt Haminas-
sa. Yhtiön palvelukseen ulkotyöosas-
tolle hän tuli 1945. Nykyiseen tehtä-
väänsä hän siirtyi 1962. 

ERKKI WECKSTEN 

palopäällikkö täyttää 50 vuotta 5. 1. 
Hän on syntynyt Helsingissä ja tuli 
yhtiön palvelukseen ensi kerran 1938 
merkkipojaksi lautatarhalle. Vakinai-
seen toimeen hän tuli 1941. Sen jäl-
keen hän on toiminut korjauspajalla 
ja piirustuskonttorissa. Nykyisessä 
tehtävässään hän on ollut v:sta 1960 
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tynyt Hirvensalmella ja tuli yhtiön pal- 
velukseen Verlan tehtaalla jo 16-vuo- 
tiaana. Sen jälkeen hän työskenteli mm. 
metsäosastolla, Ojaselän kartanossa ja 
Voikkaan rakennusosastolle. Nykyiseen 
toimeensa hän siirtyi 1961. Verlan ja 
Voikkaan tehtaan palokuntiin hän on 
kuulunut yli 25 vuotta. Hän on ollut 
myös innokas kilpahiihtäjä ja suunnis- 
taja ja toimii nykyisin osastonsa urhei- 
luyhdysmiehenä. Hän on Verlan Kirin 
perustajajäsen. Voikkaan Urheilu-Vei- 
koissa hän on  toiminut johtokunnan 
jäsenenä ja hiihtojaoston puheenjohta- 
jana. Hänen nykyisiin harrastuksiinsa 
kuuluvat omakotitalon hoito, kunto- 
urheilu ja kalastus. 

TOIVO ARMINEN 

päälämmittäjä Kymin höyryvoimalaitok— 
selta täyttää 60 vuotta 18. 2. Hän on 
syntynyt Jääskessä. Yhtiön palve- 
lukseen hän tuli 1941. Nykyistä teh- 
täväänsä hän on hoitanut v:sta 1956 
lähtien. 

ANTTI LU KKA 
työnjohtaja Voikkaan paperitehtaan 
kunnossapitoryhmästä täyttää 60 vuot- 
ta 22. 2. Hän on syntynyt Antreassa 
ja tuli yhtiön palvelukseen Voikkaan 
ulkotyöosastoile 1933. Sen jälkeen hän 
on työskennellyt mm. Voikkaan puu- 
hiomolla ja korjauspajalla. Nykyiseen 
tehtäväänsä hänet nimitettiin 1971. 
Hän on kuulunut Voikkaan tehdaspalo- 
kuntaan 28 vuotta ja toiminut palomes- 
tarina v:sta 1958 lähtien. 

EINO VANHALAKKA 
MP-trukkimies Kuusanniemen sulfaat- 
tisellutehtaan kuitupakkausosastolta 
täyttää 50 vuotta 31. 12. Hän on syn- 
tynyt Luumäellä. Yhtiön palvelukseen 
Voikkaan rakennusosastolle hän tuli 

1960. Hän on työskennellyt myös Voik- 
kaan puuhiomolla, kuljetusosastolla ja 
karbiditehtaalla. Nykyiseen tehtävään- 
sä hän siirtyi 1969. 

KALLE LAAMANEN 
kirvesmies Kuusanniemen sulfaattisel- 
lutehtaan kunnossapitoryhmästä täyt- 
tää 50 vuotta 9. 1. Hän on  syntynyt 
Punkaharjulla. Yhtiön palvelukseen 
ensi kerran hän tuli 1954. Hän on työs- 
kennellyt mm. Voikkaan rakennus- 
osastolla ja sellutehtaalle. Nykyiseen 
tehtäväänsä hän siirtyi 1964. Hänen 
harrastuksiinsa kuuluu kalastus. 

EINO HEIKKILÄ 
kalkkitornimies Kymin sulfiittiselluteh- 
taalta täyttää 50 vuotta 11. 1. Hän on 
syntynyt Joutsenossa. Yhtiön palveluk- 
seen rakennusosastolle hän tuli 1956. 
Kymin selluloosatehtaalle hän siirtyi 
1963. Nykyisessä tehtävässään hän on 
toiminut tämän vuoden alusta. Hänen 
harrastuksenaan on kalastus. 

PAULI MÄKI 
putkiseppä metallikorjaamolta täyttää 
50 vuotta 20. 1. 

EINO HIETANEN 
muovityöntekijä metallikorjaamolta 
täyttää 50 vuotta 23. 1. 

EINO RAJA-AHO 
autonkuljettaja kuljetusosastolta täyt- 
tää 50 vuotta 3. 2. 

ERKKI LINDBERG 
purkaja kuljetusosastolta täyttää 50 
vuotta 5. 2. 

EINAR HARTIKAINEN 
pakkaaja Voikkaan paperitehtaalta 
täyttää 50 vuotta 12. 2. Hän on synty- 
nyt Kuusankoskella ja tuli yhtiön pal- 
velukseen ensi kerran 1940. Yhtäjak— 
soisesti yhtiön palveluksessa hän on 
ollut v:sta 1945. Hän on työskennellyt 
myös Voikkaan selluloosatehtaalla. 
Nykyisessä tehtävässään PK 18 pak- 
kaajana hän on ollut v:sta 1968 läh- 
tien. 

PENTTI TOIJONEN 
koneenhoitaja Kymin paperitehtaan 
PK 7:Itä täyttää 50 vuotta 23. 2. 

HALLA 

VIENO FLINK 
siivooja ulkotyöosastolta täyttää 60 
vuotta 1. 2. Hän on syntynyt Haminas- 
sa. Yhtiön palvelukseen ulkotyöosas- 
tolle hän tuli 1945. Nykyiseen tehtä- 
väänsä hän siirtyi 1962. 

ERKKI WECKSTEN 
palopäällikkö täyttää 50 vuotta 5. 1. 
Hän on syntynyt Helsingissä ja tuli 
yhtiön palvelukseen ensi kerran 1938 
merkkipojaksi Iautatarhalle. Vakinai- 
seen toimeen hän tuli 1941. Sen jäl- 
keen hän on toiminut korjauspajalla 
j a  piirustuskonttorissa. Nykyisessä 
tehtävässään hän on ollut v:sta 1960 



Alpo 
Kannonmaa  

Olavi 
Keskinen  

lähtien. Saatuaan 1960 poliisikonstaa-
pelin valtuudet on hän vastannut myös 
järjestyksen pidosta Hallassa. 

LAILA KOLSI 

puutavaran katkaisija jalostustehtaalta 
täyttää 50 vuotta 3. 2. Hän on syntynyt 
Kymissä. Yhtiön palvelukseen ensi 
kerran hän tuli 1942. Nykyiseen tehtä-
väänsä hän tuli 1970. 

KARKKILA 

VILHO ENQVIST 

mallipuuseppä täyttää 60 vuotta 29. 1. 
Hän on syntynyt UI. Pyhäjärvellä. Yh-
tiön palvelukseen hän tuli 1939. 

VÄINÖ LEHTO 

emalipolttaja emalilaitokselta täyttää 
60 vuotta 25. 2. Hän on syntynyt UI. 
Pyhäjärvellä. Yhtiön palvelukseen ra-
kennusosastolle hän tuli 1931. Nykyi-
sessä tehtävässään hän on toiminut 
v:sta 1934 lähtien. Hänen harrastuk-
siinsa kuuluu mm. kuntoliikunta. 

ARVO SUNDBERG 

trukinkuljettaja kuljetusosastolta täyt-
tää 50 vuotta 24. 12. Hän on syntynyt 
UI. Pyhäjärvellä. Yhtiön palvelukseen 
rakennusosastolle hän tuli 1947. Hän 
on työskennellyt myös valimossa ja 
sulatossa. 

VILJO JORMANAINEN 

laitosmies valimosta täyttää 50 vuotta 
29. 12. Hän on syntynyt Värtsilässä. 
Yhtiön palvelukseen konekaavaajaksi 
hän tuli 1950. 

VEIKKO SJDHOLM 

varastomies lähettämöstä täyttää 50 
vuotta 23. 1. Hän on syntynyt UI. Pyhä-
järvellä. Hän tuli yhtiön palvelukseen 
1940. Hänen harrastuksiinsa kuuluvat 
mieskuorotoiminta ja kuntourheilu. 

TOIVO MÄKINEN 

työnjohtaja ohutlevyosastolta täyttää 
50 vuotta 25. 1. Hän on syntynyt UI. 
Pyhäjärvellä. Yhtiön palvelukseen ensi 

kerran hän tuli 1941 konepajalla. Sen 

jälkeen hän työskenteli työkaluosastol-

la. Nykyiseen tehtäväänsä hän siirtyi 

1951. 

HUGO SALONEN 

trukinkuljettaja kuljetusosastolta täyt-

 

tää 50 vuotta 14. 1. Hän on syntynyt  

Hartolassa. Yhtiön palvelukseen hän 
tuli 1950 toimien mm. valimon amme-
kaavaamossa ja käsikaavaamossa. Ny-
kyisessä tehtävässään hän on toiminut 
v:sta 1963. 

ALPO KANNONMAA 

käsinkaavaaja valimosta täyttää 50 
vuotta 15. 1. Hän on syntynyt Jalasjär-
vellä. Yhtiön palvelukseen hän tuli 
1961. 

OLAVI KESKINEN 

vartiopäällikkö täyttää 50 vuotta 4. 2. 
Hän on syntynyt Pertunmaalla. Yhtiön 
palvelukseen messingin sulattajaksi hän 
tuli 1946. Messinginsulatusosaston laa-
duntarkastajaksi hän siirtyi 1957 toimi-
en samalla työnjohtajan sijaisena.Vuo-
rotyönjohtajaksi terässulattoon hän tuli 
1962. Vartiopäälliköksi hänet nimitet-
tiin kuluvan vuoden syyskuussa. Kark-
kilan palokuntaan hän on kuulunut 
v:sta 1960 lähtien. Hän toimii myös 
Karkkilan kauppalan palokunnan palo-
mestarina. Hänen harrastuksiinsa kuu-
luvat mm. pienoispistooliammunta ja 
kuntourheilu. 

Tuona päivänä hälytyssireeni 

Jatkoa s:lta 14 

harjoituksen jälkeen paikkakuntalai-
set varmasti tietävät mitä pitää teh-
dä jos tällainen onnettomuus tapah-
tuu. 

Lokakussa järjestetty kloorionnet-
tomuuden torjuntaharjoitus oli laa-
jin, mitä yksityinen teollisuuslaitos 
on Suomessa järjestänyt. Johtaja 
P. G. Michelsson totesi jälkikritiikki-
tilaisuudessa, että noin viiden vuo-
den kuluttua on syytä pitää uudel-
leen vastaavanlainen harjoitus. Tätä 
toivottiin yleisesti harjoituksen osan-
ottajien keskuudessa. Myös esitettiin 
toivomus, että noin vuoden kuluttua 
pidettäisiin neuvottelutilaisuus, jossa 
voitaisiin tarkastella mitä kehitystä 
harjoituksessa havaituissa puutteissa 
on tapahtunut. 

Enso Gutzeit Osakeyhtiön suojelu-
johtaja K. Örmark on harjoituksen 
jälkeen esittänyt toivomuksen, että 
Kymiyhtiö ja Enso Gutzeit Oy voi-
sivat yhteistoimin paneutua kloori-
vaarojen ennaltaehkäisyyn. Suojelu-
johtaja Örmarkin mukaan tiedossa ei 
ole menetelmää, jolla repeytynyt 
kloorisäiliö voitaisiin korjata. Epä-
selvää on myös mitä maahan valu-
neelle nestekloorille olisi tehtävä. 
Nämä olisivat tärkeimmät selvitet-
tävät kysymykset. 

EERO MARTTINEN 

lähtien. Saatuaan 1960 polilslkonstaa- 
pelin valtuudet on hän vastannut myös 
järjestyksen pidosta Hallassa. 

LAILA KOLSI 
puutavaran katkaisija jalostustehtaalta 
täyttää 50 vuotta 3. 2. Hän on syntynyt 
Kymissä. Yhtiön palvelukseen ensi 
kerran hän tuli 1942. Nykyiseen tehtä- 
väänsä hän tuli 1970. 

KARKKILA 

VlLHO ENQVIST 
mallipuuseppä täyttää 60 vuotta 29. 1. 
Hän on syntynyt Ul. Pyhäjärvellä. Yh- 
tiön palvelukseen hän tuli 1939. 

VÄINÖ LEHTO 
emalipolttaja emalilaitokselta täyttää 
60 vuotta 25. 2. Hän on syntynyt Ul. 
Pyhäjärvellä. Yhtiön palvelukseen ra- 
kennusosastolle hän tuli 1981. Nykyi- 
sessä tehtävässään hän on toiminut 
v:sta 1934 lähtien. Hänen harrastuk- 
siinsa kuuluu mm. kuntoliikunta. 

ARVO SUNDBERG 
trukinkuljettaja kuljetusosastolta täyt- 
tää 50 vuotta 24. 12. Hän on syntynyt 
Ul. Pyhäjärvellä. Yhtiön palvelukseen 
rakennusosastolle hän tuli 1947. Hän 
on työskennellyt myös valimossa ja 
sulatossa. 

VILJO JORMANAINEN 
laitosmies valimosta täyttää 50 vuotta 
29. 12. Hän on syntynyt Värtsilässä. 
Yhtiön palvelukseen konekaavaajaksi 
hän tuli 1950. 

VEIKKO SJÖHOLM 
varastomies lähettämöstä täyttää 50 
vuotta 23. 1. Hän on syntynyt UI. Pyhä- 
järvellä. Hän tuli yhtiön palvelukseen 
1940. Hänen harrastuksiinsa kuuluvat 
mieskuorotoiminta j a  kunto—urheilu. 

TOIVO MÄKINEN 
työnjohtaja ohutlevyosastolta täyttää 
50 vuotta 25. 1. Hän on syntynyt Ul. 
Pyhäjärvellä. Yhtiön palvelukseen ensi 
kerran hän tuli 1941 konepajalle. Sen 
jälkeen hän työskenteli työkaluosastol- 
Ia. Nykyiseen tehtäväänsä hän siirtyi 
1951. 

HUGO SALONEN 
trukinkuljettaja kuljetusosastolta täyt- 
tää 50 vuotta 14. 1. Hän on syntynyt 

Hartolassa. Yhtiön palvelukseen hän 
tuli 1950 toimien mm. valimon amme- 
kaavaamossa j a  käsikaavaamossa. Ny- 
kyisessä tehtävässään hän on toiminut 
v:sta 1963. 

ALPO KANNONMAA 
käsinkaavaaja valimosta täyttää 50 
vuotta 15. 1. Hän on syntynyt Jalasjär- 
vellä. Yhtiön palvelukseen hän tuli 
1961. 

OLAVI KESKINEN 
vartiopäällikkö täyttää 50 vuotta 4. 2. 
Hän on syntynyt Pertunmaalla. Yhtiön 
palvelukseen messingin sulattajaksi' hän 
tul i  1946. MessinginsuIatusosaston laa- 
duntarkastajaksi hän siirtyi 1957 toimi- 
en samalla työnjohtajan sijaisena.Vuo- 
rotyönjohtajaksi terässulattoon hän tuli 
1962. Vartiopäälliköksi hänet nimitet- 
tiin kuluvan vuoden syyskuussa. Kark- 
kilan palokuntaan hän on kuulunut 
v:sta 1960 lähtien. Hän toimii myös 
Karkkilan kauppalan palokunnan palo- 
mestarina. Hänen harrastuksiinsa kuu- 
luvat mm. pienoispistooliammunta ja 
kunto-urheilu. 

Tuona päivänä hälytyssireeni . . . 

jatkoa s:lta 14 

harjoituksen jälkeen paikkakuntalai- 
set varmasti tietävät mitä pitää teh- 
dä jos tällainen onnettomuus tapah- 
tuu. 

Lokakussa järjestetty kloorionnet— 
tomuuden torjuntaharjoitus oli laa- 
jin, mitä yksityinen teollisuuslaitos 
on Suomessa järjestänyt. Johtaja 
P. G. Mickelsson totesi jälkikritiikki— 
tilaisuudessa, että noin viiden vuo— 
den kuluttua on syytä pitää uudel- 
leen vastaavanlainen harjoitus. Tätä 
toivottiin yleisesti harjoituksen osan- 
ottajien keskuudessa. Myös esitettiin 
toivomus, että noin vuoden kuluttua 
pidettäisiin neuvottelutilaisuus, jossa 
voitaisiin tarkastella mitä kehitystä 
harjoituksessa havaituissa puutteissa 
on tapahtunut. 

Alpo 
Kannonmaa 

Olavi 
Keskinen 

Enso Gutzeit Osakeyhtiön suojelu- 
johtaja K. Örmark on harjoituksen 
jälkeen esittänyt toivomuksen, että 
Kymiyhtiö ja Enso Gutzeit Oy voi- 
sivat yhteistoirnin paneutua kloori- 
vaarojen ennaltaehkäisyyn. Suojelu- 
johtaja Örmarkin mukaan tiedossa ei 

repeytynyt 
kloorisäiliö voitaisiin korjata. Epä- 
ole menetelmää, jolla 

selvää on myös mitä maahan valu- 
neelle nestekloorille olisi tehtävä. 
Nämä olisivat tärkeimmät selvitet- 
tävät kysymykset. 

EERO MARTTINEN 
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